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روزنامه

رعایت پروتکل های بهداشتی رضایت بخش نیست
بدون همراهی مردم امکان مهار کرونا وجود ندارد

مدیرعامل آبفای استان قم خبر داد؛

افت فشار و قطع آب در برخی از مناطق تا ظهر پنج شنبه

استاندار قم:

برنامه های تحول آفرین در حوزه 
وقف حمایت می شود

معاون مرکز بهداشت قم اعلام کرد:

وضعیت کرونایی قم 
نگران کننده است
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رییس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم اعلام کرد:

1موتورسواران عامل۶۳ درصد حوادث ترافیکی

 

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: امروز بزرگترین نقصان ما در 
مدیریت کرونا، برخورد محکم با قانون شکن است و این ضعفی است که داریم 
و اگر این ضعف را با همت والای ناجا نتوانیم مدیریت کنیم، به عنوان فرمانده 
عملیات مبارزه با کرونا می گویم که کرونا در این کشور جمع نخواهد شد.  سعید 
نمکی روز یکشنبه در مراسم تجلیل از شهدای عرصه سلامت ناجا که با حضور 
سردار حسین اشتری فرمانده نیروی انتظامیدر تالار فجر ستاد کل فرماندهی 

ناجا برگزار شد، اظهار کرد: اگر امروز از من بپرسید بیشترین نیاز تو به عنوان

معاون امور بین الملل، حقوقی و مجلس و سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران 
گفت: رفع تحریم تسلیحاتی درخششی برای دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران 
است.  بهروز کمالوندی با اشاره به رفع تحریم های تسلیحاتی کشورمان در ساعت 
۳:۳۰ دقیقه صبح روز یکشنبه ۲۷ مهرماه، آن را نقطه عطفی برای کشورمان 
ایران  ایثارگر  و  دلاور  ملت  صلابت  با  مقاومت  بالاخره  داشت:  اظهار  و  برشمرد 
اسلامی پس از ۵ سال از گذشت توافق برجام، نتیجه داد و با رای و نظر منفی جهان 

به یکجانبه گرایی و قلدرمابی آمریکای ترامپی، حقانیت و دیپلماسی جمهوری

وزیر بهداشت:

 کرونا در کشور بدون برخورد محکم جمع نمی شود 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی :

رفع تحریم تسلیحاتی درخششی برای دیپلماسی ایران
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ایران بر روی اختلافات  اینکه دشمنان  با بیان  رییس جمهوری 
داخلی بعنوان مقوم تحریم سرمایه گذاری ویژه کرده اند، گفت: از 
همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور دعوت می  کنم با 
حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و 
هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، با اشاره 
به برنامه  های دولت برای مقابله با جنگ اقتصادی آمریکا افزود: اگر 

چه تحریم های غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: حداقل کاری که امروز 
یک مسئول می تواند انجام دهد این است که در کنار مردم 
باشد و همه باید بدانند که بگومگو های سیاسی برای مردم نان 
و آب نخواهد شد. محمد باقر قالیباف صبح دیروز در نطق پیش 
از دستور خود در جلسه علنی مجلس، ضمن تبریک حلول 
ماه مبارک ربیع الاول، افزود: امیدوارم این ماه پرخیر و برکت با 
اتفاقات خوب همراه باشد؛ در ماه های محرم و صفر ملت ما در 

سراسر کشور شکوه و عظمت عزاداری و اشک بر مصائب

رییس جمهوری :

مسئولان با آرامش و عقلانیت، مانع 
منازعات سیاسی شوند

رئیس مجلس :

بگومگو های سیاسی برای مردم نان 
و آب نمی شود 

2 2

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:
تقاطع فردوسی و پیامبراعظم)ص(
درمراحل نهایی

استاندار قم با تاکید بر احیا و اعتلای فرهنگ وقف و همچنین 
ضرورت روزآمدی و کارآمدی در امور خیریه این استان گفت: 
از برنامه های تحول آفرین در حوزه وقف قم حمایت می کنیم.  

بهرام سرمست در دیدار مدیران اداره کل اوقاف و امور خیریه 
بسیار خوبی در موضوع  اظهار داشت: ظرفیت های  استان 

وقف در قم داریم که باید از آن ها به نحو شایسته بهره برد.

آیت الله مکارم شیرازی: 

حمایت از آزادی قره باغ بر همه 
مسلمانان لازم است

آیت الله مکارم شیرازی در پیامی با اشاره به وقایع منطقه قره باغ اعلام کرد: بر همه 
مسلمانان حمایت از آزادی منطقه قره باغ همچون حمایت از آزادی فلسطین و دیگر 
بلاد اسلامی از اشغالگری لازم است و ما نیز بر این حمایت تأکید می کنیم و لازم 
می دانیم هر گونه میانجیگری، مذاکره و تصمیم گیری منجر به آزادی کامل این منطقه 

و بازگشت آن به جهان اسلام شود. 
در پیام آیت الله مکارم شیرازی آمده است: در روزهای اخیر اخبار نگران کننده 

منطقه قره باغ دوباره افکار و دل ها را متوجه این بخش از پاره تن جهان اسلام کرد.
در این پیام تصریح شده است: پس از اشغال ظالمانه این منطقه در سال ها پیش، 
دوباره آتش جنگ در این منطقه برافروخته شده و خون مسلمانان مظلوم آن دیار بر 
زمین ریخته و برخی نیز از خانه و کاشانه خود آواره شدند که مسئولیت این امور متوجه 

مسببان اولیه آن یعنی اشغالگران می باشد.
در این پیام تاکید شده است: بر همه مسلمانان حمایت از آزادی منطقه قره باغ 
همچون حمایت از آزادی فلسطین و دیگر بلاد اسلامی از اشغالگری لازم است و 
ما نیز بر این حمایت تأکید می کنیم و لازم می دانیم هر گونه میانجیگری، مذاکره و 

تصمیم گیری منجر به آزادی کامل این منطقه و بازگشت آن به جهان اسلام شود.
در این پیام آمده است: ضمناً دولت محترم جمهوری آذربایجان باید به دستور قرآن 
ذِینَ ظَلَمُوا« عمل کرده و به جای یاری خواستن  کریم که امر فرموده »وَلَا تَرْکَنُوا إِلَی الَّ
از کسانی که یا خودشان اشغالگر و غاصب هستند و یا خون مسلمانان را مباح 
می دانند و در بلاد اسلامی فتنه گری کرده و منافع خود را پیگیری می کنند به کمک 

دوستان واقعی خود، حقوق مردم آذربایجان را طلب کنند.
در این پیام خاطرنشان شده است: آنچه آموزه های کتب آسمانی و تمام پیامبران 
الهی خصوصا حضرت عیسی )علی نبینا و آله و علیه السلام( بوده دوری از ظلم و ستم 
و یاری مظلومان بوده، لذا بر تمام مسیحیان سزاوار است با توصیه به دولت ارمنستان 
برای عمل به وظایف خود، دامن پیروان این دین الهی را از ظلم و اشغالگری پاک کرده 
و دل مؤمنان و خداپرستان عالم را به هم نزدیک تر کنند و از عاقبت ظلم و ستم برحذر 

یَّ مُنْقَلَبٍ یَنْقَلِبُونَ«.
َ
ذِینَ ظَلَمُوا أ بدارند که خداوند فرمود »سَیَعْلَمُ الَّ

 
استاندار قم:

برنامه های تحول آفرین در حوزه
 وقف حمایت می شود

استاندار قم با تاکید بر احیا و اعتلای فرهنگ وقف و همچنین ضرورت روزآمدی و 
کارآمدی در امور خیریه این استان گفت: از برنامه های تحول آفرین در حوزه وقف قم 

حمایت می کنیم. 
بهرام سرمست در دیدار مدیران اداره کل اوقاف و امور خیریه استان اظهار داشت: 
ظرفیت های بسیار خوبی در موضوع وقف در قم داریم که باید از آن ها به نحو شایسته 
بهره برد. وی بابیان اینکه اماکن و بقاع متبرک امامزادگان جزو جاذبه های معنوی 
استان به شمار می آیند یادآور شد: سالانه بیش از ۲۰ میلیون زائر داخلی و خارجی 
به شهر مقدس قم مشرف می شوند که بقاع متبرک می توانند در میزبانی از ایشان و 

توسعه گردشگری مذهبی نقش مهمی ایفا کنند.
استاندار قم بابیان اینکه باورهای دینی مردم یک زمینه و بستر برای امر وقف است، 
احیاء و اعتلای این فرهنگ را ضروری دانست و گفت: می توانیم با جهت دهی به این 

باورها زمینه روزآمدی، بهنگام سازی و کارآمدی بیشتر امور خیریه را فراهم کنیم.
و دانش،  از علم  به حمایت  امور خیر  وی فرهنگ سازی در راستای سوق دادن 
نخبگان علمی و اقتصاد دانش بنیان را ازجمله الگوهای جدید در بحث وقف دانست 
و خاطرنشان کرد: در موضوع سلامت مردم نیز در شرایطی که با شیوع کرونا مواجه 

هستیم می توانیم جبهه سلامت را با کمک خیران و مردم حمایت کنیم.
سرمست در بخش دیگری از سخنان خود تعامل و همکاری بین دستگاه های 
اجرایی را در پیشبرد برنامه های استان ضروری دانست و تصریح کرد: باید از همه 

امکانات دولتی در مسیر رضایتمندی مردم و خدمت رسانی استفاده نماییم.

تخریب؛ آدرس غلط 
سیاسیـون

قرار  اقتصادی ممکن  کشور در سخت ترین شرایط 
گرفته و معیشت مردم و سفره خانوار روز به روز محدودتر 

و کوچک تر می شود.  افزایش نرخ ارز و کاهش ارزش پول ملی – فارغ از ریشه های 
اقتصادی آن- اثرات بسیار مخربی بر اعتماد عمومی و ارکان مختلف اقتصاد کشور 
گذاشته و امید به بهبود شرایط را کم رنگ و کم رنگ تر نموده است. در این بین 
کشور آرام آرام آرایش انتخاباتی نیز به خود می گیرد تا کمتر از ۸ ماه آینده، رخت 
ریاست جمهوری را بر تن منتخب جدید ملت بدوزد. در چنین فاصله ای تا انتخابات 
کاملا طبیعی است که توده مردم نسبت به موضوع، حساسیت ویژه ای نداشته باشند، 
اما سال ۱۳۹۹ و همه سختی های اقتصادی و اجتماعی که در دل خود جای داده 
است از یک سو و میراثی که از سال ۹۸ با خود به دوش می کشد از سوی دیگر، بطور 
جدی مشارکت مردم در انتخابات ریاست جمهوری را تهدید می کند. مشارکت پایین 
در انتخابات مجلس در شرایطی رخ داد که قیمت دلار هنوز زیر ۱۵ هزار تومان بود و 
موج پاندمی کسب و کارها و اقتصاد خرد را در هم ننوردیده بود! در چنین شرایطی 
نقش نخبگان و گروه های مرجع و سیاست مداران چیست؟ آیا از آنها توقع می رود به 
سمت گفتار درمانی جامعه و ایراد شعارهای قشنگ پیش بروند؟ طبعا خیر! اما افراط 
در ناامیدسازی جامعه و سیاست زده کردن تمام شئون حکمرانی با هدف ایجاد موج 
علیه رقبا نیز نمک بر زخم مردم پاشیدن است. سیاسیونی که هر روز به بهانه های 
واهی با آغشته کردن موضوعاتی که با زندگی مردم سر و کار دارد به دعواهای سیاسی 
بی حاصل، در خیال خود لگدی به جناح مقابل می زنند، اما جملگی غافل از آنند که 
هم خود و هم رقیبشان را از چشم مردم می اندازند. رخداد تلخی که شاهدش هستیم 
تخریب و نامشروع سازی جایگاه و کرسی به واسطه حمله به صاحب کرسی است! 
بارها گفته شده که امر حکومت و شأن حاکمیت به اعمال است و نه اعلام! این حجم 
از سیاست زدگی موجود و تخریب جایگاه های قانونی به قدرت اعمال و حکمرانی در 
کشور آسیب وارد کرده است. در همین ایام کرونا می توان به ده ها مثال از ناکارآمدی 
دستورات حاکمیتی و یا عدم اعمال تصمیمات ستاد ملی کرونا اشاره کرد. آنانکه در 
کشتی نشسته اند و به سوراخ کردن آن مشغولند غافل از آنند که فقط کلک ناخدا 
را نمی کنند! مگر می شود با دولت ضعیف جامعه را اداره نمود؟ ۸ ماه به انتخابات 
ریاست جمهوری باقی مانده است و سیاسیون به جای آسیب شناسی دلایل ناکارآمدی 
مجموعه کارگزاران کشور در مدیریت مشکلات گوناگون و تلاش برای تعیین مصادیق 
و وضعیت حکمرانی هستند  مردم  زندگی  بهبود شرایط  به  قادر  که  چهره هایی 
همچنان به دنبال تضعیف جایگاه ها از یک سو و ترسیم دوگانه های غیرواقعی از سوی 
دیگر هستند. گویی راهبرد جناح های سیاسی آزمون  پس داده در کشور همچنان بر 
مدار سلب است و خبری از ایجاب نیست و پایانی بر آدرس غلط دادن به مردم متصور 
نمی توان بود. هنوز کسی نمی خواهد بگوید چگونه مملکت  را اداره خواهد کرد و چه 
برنامه ای برای حل ریشه ای و عمیق معضلات دارد و در هنوز بر پاشنه رقیب هراسی 
می چرخد! یکی بر طبل » چه نشسته اید که می خواهند با شیطان بزرگ معامله کنند« 
می کوبد و دیگری در سرنای »نظامی-غیرنظامی« می دمد و هر دو می دانند که تا حد 
زیادی دروغ می گویند و ناکارآمدی های خود را پشت ترساندن مردم از رقیب پنهان 
می کنند. در ساختار حقوقی و سیاسی ایران و نظام تصمیم گیری متکثر و چند نهادی 
آن، نه یک جریان و یک دولت می تواند مستقلا راهبردهای اساسی کشور را تغییر دهد 
و نه حضور یک فرد با سابقه خدمت در نهادهای نظامی، ساختار قوه مجریه و حقوق 
سیاسی کشور را »مسلح« می کند! جناح ها و گروه های سیاسی و وابستگان ایشان در 
سال ۱۴۰۰ باید طرحی نو در اندازند و دست از بازی سلبی برداشته و چشم در چشم 
مردم بگویند برای مشکلات واقعی کشور، چه برنامه هایی دارند. به مردم بگویند با 
چند دولتی و چند ملتی چگونه مواجه خواهند شد و برای اصلاح ساختار اقتصاد 
سیاسی و مبارزه با ریشه های فساد و بسط شفافیت چه در چنته دارند و چه ضمانتی 
است که ۴سال بعد چشم در چشم مردم نگویند » نشد و نگذاشتند«! اصلاح طلبان 
و اصولگرایان در اولین انتخابات ریاست جمهوری بعد از ۴۰سالگی انقلاب در موضع 
مطالبه گر و پرسشگر نیستند،  بلکه باید در جایگاه پاسخگویی به عمل و کارنامه خود 
بنشینند. کشور احتیاج به رییس جمهوری دارد که توان »اعمال« داشته باشد و قادر 
به به زیر کشیدن چالش ها و مشکلات باشد و چهل سال پس از پیروزی انقلاب جایی 

          * فعال اجتماعی                                              برای آزمون و خطا نیست.

محمد حافظ حکمی*
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رییس جمهوری با بیان اینکه دشمنان ایران بر روی اختلافات داخلی بعنوان 
فعالان،  مسئولان،  همه  از  گفت:  کرده اند،  ویژه  گذاری  سرمایه  تحریم  مقوم 
دلسوزان نظام و کشور دعوت می  کنم با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از 

اختلافات و منازعات شوند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و هفتاد و 
چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، با اشاره به برنامه  های دولت 
برای مقابله با جنگ اقتصادی آمریکا افزود: اگر چه تحریم های غیرانسانی و 
غیرقانونی آمریکا موجب کاهش درآمدهای ارزی کشور شده است و درآمدهای 
ارزی کشور در سال ۹۹، قابل قیاس با درآمدهای ارزی کشور در اوایل دهه ۹۰ 
نیست، اما با گذشت بیش از ۲.۵ سال از این تحریم  ها، دولت با برنامه  ریزی  هایی 
که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است.

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار 
داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم در کنار جنگ پرفشار و 
سخت اقتصادی روی آن به عنوان مقوم تحریم  ها سرمایه  گذاری ویژه کرده  اند، 

منازعات و اختلافات داخلی است.
رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت هوشیاری در برابر توطئه دشمنان تصریح 
کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور دعوت می  کنم که با حفظ 
آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی 

افراد معدود با انگیزه  های گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه  ساز 
تحقق آرزوهای شوم بدخواهان این سرزمین شوند.

روحانی با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرک اقتصاد کشور 
این بخش  نقش  افزایش  از  اظهار داشت: حمایت  های همه  جانبه  می  داند، 
در اقتصاد و واگذاری میدان تولید و صادرات، به  ویژه شرکت  های دانش  بنیان، 

جایگاه مهمی در سیاست  های اقتصادی دولت خواهد داشت.
اقدام بانک مرکزی تدبیری به موقع برای مدیریت نرخ سود است

در این جلسه »عبدالناصر همتی« رئیس کل بانک مرکزی، گزارشی از روند 
تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزی ارائه کرد.

رییس جمهوری با اشاره به اینکه سیاست گذاری پولی در دهه های گذشته با 
بی  ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزی تدبیری به  موقع و مهم 
برای مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش  های دستوری 

که ثبات بازار را برهم می  زند.
روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزی برای هدایت نرخ سود بین بانکی از 
ابزارهای قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز، حرکتی مفید برای به 
جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیری مهم برای ترغیب مشارکت 
مردم و پویایی آنها در بازار محسوب می  شود. رییس جمهوری با تاکید بر اینکه 
این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزی باید از طریق 
تسهیل گری پولی و اعتباری، در تعامل با وزارت اقتصادی و دارایی آسیب  های 
وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، باید گزارش  های منظم از روند 

عملیات بازار باز و دستاوردهای آن به اطلاع عموم برسد.
روحانی عملکرد دولت در ایفای تعهدات ابزارهای مالی اسلامی را قابل اتکا 
دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق مالی اسلامی جدید طی 
دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته  است و چنانچه خواهان حضور 
دائم بخش خصوصی و دولت در بازار سرمایه هستیم، ابزارسازی  های نوین برای 

تأمین مالی آنها استفاده شود.
رییس جمهوری با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی 
هنوز پتانسیل های زیادی برای استفاده وجود دارد، اظهار داشت: با استفاده از 

این فرصت  ها فصل جدیدی از تأمین مالی بازارمحور باز می  شود.
روحانی تصریح کرد: دولت در راستای چابک  سازی، اجرای سیاست  های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به  ویژه هدایت نقدینگی به سوی 
اشتغال  مولد، مردم  محور کردن اقتصاد و شفاف   سازی فعالیت  های اقتصادی 
عرضه سهام شرکت  های دولتی در بازار سرمایه را به  جد در دستور کار قرار داده که 

بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.

سردار سلامی: 

شهدای مدافع حرم استوانه های 
مستحکم عزت و سربلندی کشور هستند

فرمانده کل سپاه، شهیدان مدافع حرم را استوانه های مستحکم عزت، سرافرازی و 
سربلندی کشور توصیف کرد و گفت: آنچه امروز در این سرزمین به نام عزت، امنیت، 

آرامش، پیشرفت، رفاه و سربلندی وجود دارد مدیون رشادت این دلیرمردان هستیم. 
سرلشکر پاسدار حسین سلامی با آرزوی قبولی عزاداری ها و عبادات مردم در ایام 
سوگواری عزای اهل بیت )علیهم السلام( و تبریک حلول ماه ربیع الاول، با اشاره به 
بازگشت پیکر مطهر شهدای مدافع حرم کربلای خان طومان اظهارداشت: خداوند متعال 

را برای بازگشت ستارهای درخشان در این ایام شاکر هستیم.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه آسمان پرافتخار شهیدان این سرزمین با ستاره های 
اسلامی  ایران  جامعه  فضای  افزود:  است،  درخشیده  دوباره  خان طومان  درخشان 
این روزها با عطر شهدای مدافع حرم، معطر شده و نسیم رحمت پیکر مطهر شهدای 

خان طومان، رایحه دل انگیز شهادت را در جامعه جاری کرده است.
سلامی با بیان اینکه پیکر نورانی شهدای مدافع حرم روح نشاط، طراوات و جهاد را در 
جامعه منتشر کرده است، خاطرنشان کرد:  خان طومان نامی است که با استان مازندران 
کاملا عجیبن شده است و در حافظه مردم دیار مازندران این نام نشان دهنده حماسه سازی 
مردم بزرگ و شرافتمندی است که برای دفاع از حریم اهل بیت )علیهم السلام( و نجات 

جان ملت مسلمان سوریه از توطئه تکفیری تروریستی از این دیار هجرت کردند.
وی با تاکید بر اینکه شهدای مدافع حرم خان طومان برای حفظ امنیت ملی و آرامش 
مردم ترک دیار کردند، گفت:  این شهدای عزیز جهاد را برگزیدند و در همان سرزمین به 
شهادت رسیدند و پس از قریب پنج سال، با بازگشت پیکر مطهر این عزیزان چشم همه ما 

بویژه خانواده های عزیز شهدای والامقام به نورشان روشن شد.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه شهدای مدافع حرم خان طومان افتخار دیگری برای 
ایران اسلامی آفریدند، تصریح کرد: از مردم با غیرت، با شرف، مومن و انقلابی مازندران 
که در این ایام کرونایی با رعایت همه ملاحظات بهداشتی شهیدان را تنها نگذاشتند و 
غیرتمندانه و با عشق زیر تابوت این عزیزان را گرفتند و تا عرش الهی با شکوه بدرقه کردند، 
قدردانی می کنم.  سلامی در ادامه شهیدان مدافع حرم را استوانه های مستحکم عزت، 
سرافرازی و سربلندی کشور توصیف و تصریح کرد: آنچه امروز در این سرزمین به نام 
عزت، امنیت، ارامش، پیشرفت، رفاه و سربلندی وجود دارد مدیون رشادت و جوانمردی 
دلیرمردانی است که به همه آرزوهای دنیایی خود پشت کردند؛ از تعلقات گذشتند و راه 

نورانی جهاد را که سعادت مسلمانان در آن نهفته است، انتخاب کردند.
وی در ادامه تاکید کرد: تا زمانی که قافله شهیدان جریان دارد، و تازمانی که مردانی 
وجود دارند که به فرمان نائب امام زمانشان صحنه های نبرد را از وجود خود پر می کنند 
و سینه های ستبرشان را در مقابل تیرهای بلا قرار می دهند؛ به این ملت و مملکت هیچ 
آسیبی نخواهد رسید. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدای والامقام بویژه سردار بزرگ اسلام شهید حاج قاسم سلیمانی افزود: 
 انشاالله شهدای عزیز با راهی که به ما نشان دادند، شاهد باشند تا پرچم را برافراشته نگه 

داریم و مسیر مستقیم جهاد فی سبیل الله را تا پیروزی نهایی ادامه بدهیم.

احمد حکیمی پور:

 اصلاح طلبان با نامزد اختصاصی 
در انتخابات ۱۴۰۰ حاضر می شوند

دبیر کل حزب اراده ملت ایران اسلامی، گفت: اصلاح طلبان در انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ از نامزد نیابتی حمایت نخواهند کرد و با نامزد اختصاصی خود وارد 

عرصه رقابت می شوند. 
»احمد حکیمی پور« با بیان اینکه اصلاح طلبان برای معرفی نامزد انتخابات ریاست 
جمهوری بدون مشکل نخواهند بود، گفت: تشکیلات ما - حزب اراده ملت ایران - در 
انتخابات ریاست جمهوری داوطلب اختصاصی نخواهد داشت و به سمت سیاست های 
خرد، محلی و منطقه ای و نیز انتخابات شوراها رفته است.  دبیر کل حزب اراده ملت ایران 
اسلامی حضور زنان در انتخابات ریاست جمهوری را صرفا یک شعار دانست و گفت: هنوز 
فضای سیاسی برای انتخابات ریاست جمهوری شکل نگرفته است. با توجه به مشکلات 
معیشتی و شیوع ویروس کرونا فعلا انتخابات برای مردم در اولویت نیست.   حکیمی 
پور افزود: اگرچه در محافل سیاسی به ویژه اصولگرا بحث های در مورد انتخابات ریاست 
جمهوری مطرح است و آنها بر این باورند که فضا برای حضورشان مهیا است و از الان 
خود را پیروز میدان می دانند اما اصلاح طلبان هنوز به شکل جدی وارد مباحث انتخاباتی 
نشده اند.   وی ادامه داد: در جامعه ما به نهاد انتخابات به عنوان مهمترین عامل چرخش 
قدرت و عرصه حل و فصل منازعات، بهایی داده نمی شود و احزاب به عنوان مهمترین 
بازیگران این عرصه، تاثیر چندانی ندارند.  بجای احزاب، گروه های ذی نفوذ قدرتمند و 
دارای امکانات شکل گرفته اند که نه رسمیت دارند و نه پاسخگو هستند.  دبیرکل حزب 
اراده ملت ایران اسلامی بیان کرد: هدف اصلاح طلبان بهینه کردن ساز و کار انتخابات،  
شفاف و پاسخگو کردن امر قدرت و سیاست در کشور است تا از این طریق اهداف خود و 
مطالبات مردم را پیگیری کنند. حکیمی پور با اشاره به طرح اصلاح قانون انتخابات گفت: 
درباره طرح جامع انتخابات دو دوره در مجلس شورای اسلامی کار انجام شده است و در 
دوره دهم هم به نتیجه نسبتا خوبی رسید اما فرصت از دست رفت و قانون انتخابات هنوز 
اصلاح نشده است. تا در کشور ما، قانون انتخابات و احزاب با هم عجین نشود و قانون 

جامعی مربوط به احزاب و انتخابات شکل نگیرد این مشکلات وجود دارد. 

سخنگوی سازمان انرژی اتمی :

رفع تحریم تسلیحاتی درخششی برای 
دیپلماسی ایران   

معاون امور بین الملل، حقوقی و مجلس و سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران گفت: 
رفع تحریم تسلیحاتی درخششی برای دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران است. 

بهروز کمالوندی با اشاره به رفع تحریم های تسلیحاتی کشورمان در ساعت ۳:۳۰ دقیقه 
صبح روز یکشنبه ۲۷ مهرماه، آن را نقطه عطفی برای کشورمان برشمرد و اظهار داشت: 
بالاخره مقاومت با صلابت ملت دلاور و ایثارگر ایران اسلامی پس از ۵ سال از گذشت 
توافق برجام، نتیجه داد و با رای و نظر منفی جهان به یکجانبه گرایی و قلدرمابی آمریکای 

ترامپی، حقانیت و دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران درخششی قابل توجه پیدا کرد.
وی تصریح کرد: جهانیان به ویژه با انتشار ۱۷ گزارش مثبت آژانس بین المللی انرژی 
اتمی و عدم اثبات هیچ یک از اتهامات واهی هسته ای طی بیش از ۲۰ سال گذشته 
انرژی  از  آمیز  به دنبال استفاده غیرصلح  ایران هیچ گاه  می دانند جمهوری اسلامی 
هسته ای نبوده و نیست و فشار به اصطلاح حداکثری آمریکا که اقدامی غیر انسانی و 
رذیلانه به ویژه نسبت به کودکان، زنان و بیماران محسوب می شود، هیچ نتیجه ای جز 

انزوای بیشتر و شکستن هیمنه شیطانی آمریکا نخواهد داشت.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی افزود: جامعه جهانی سیاست های یکجانبه و قلدرمآبانه 
امریکا از جمله خروج از معاهدات و قراردادهای بین المللی همچون معاهده آب و هوایی، 
یونسکو، برجام، کاهش تسلیحات هسته ای و ...، تحریم و زورگویی به همه کشورهای 
جهان حتی متحدین آمریکا، بی توجهی به دیپلماسی و هتاکی و بی ادبی در سخنرانی ها 
و گفت وگوها و تحمیل خسارات اقتصادی ظالمانه به کشورهای جهان را بیش از این 

تحمل نمی کند.
 کمالوندی گفت: "نه" محکم جامعه جهانی به تحریم تسلیحاتی ایران شروع خوبی برای 
آغاز یک سری واکنش های جامعه بین الملل در مقابل ناهنجاری های آمریکای ترامپی 
است کشورهای جهان و از این پس با شکسته شدن هنجارهای بین المللی توسط آمریکا 

به طور متحد و قاطعانه مقابله خواهند کرد.

در دیدار عبدالله عبدالله و ظریف مطرح شد؛

حمایت ایران از روند صلح و توافقات 
گفت و گوهای بین الافغانی

بر  افغانستان،  ملی  مصالحه  عالی  شورای  رییس  دیدار  در  خارجه  امور  وزیر   
حمایت جمهوری اسلامی ایران از روند صلح به رهبری و مدیریت افغان ها و توافقات 

شرکت کنندگان در گفت وگوهای بین الافغانی تاکید کرد. 
محمد جواد ظریف پیش ازظهر دیروز دردیدارعبدالله عبدالله رییس شورایعالی مصالحه 
ملی افغانستان حمایت جمهوری اسلامی ایران از دولت جمهوری اسلامی افغانستان 
و روند صلح به رهبری و مدیریت افغان ها و توافقات شرکت کنندگان در گفت وگوهای 
بین الافغانی را مورد تاکید مجدد قرار داد و از مشارکت عبدالله در روند سیاسی و پذیرش 
مسئولیت شورایعالی مصالحه ملی افغانستان قدردانی و مشارکت طالبان در ساختار 

سیاسی افغانستان را مورد حمایت کشورمان ذکر کرد.

برای مقاصد سیاسی
 از نام رهبری خرج نکنیم 

اگرچه در مبانی سیاسی تعریف جامعی از امنیت 
ملی وجود ندارد، اما پاسداری از سرزمین و حاکمیت 

مردم در مقابل تهدید ها یکی از مولفه های مهم در تعریف مفهوم امنیت ملی است.
از دیدگاه امام خمینی )ره( و مقام معظم رهبری نیز، ” وفاق و همگرایی ملی “ یکی 
از شاخص های مهم حفظ امنیت ملی بیان شده است. با توجه به این شاخص ها 
هرگونه مطلب یا اقدامی که وحدت و همگرایی ملی را خدشه دار کند   خلاف امنیت 
ملی است. سوال این است که چگونه می توان در کمیسیون امنیت ملی مجلس 
شورای اسلامی حضور داشت و بر کرسی ریاست آن هم تکیه زد، اما بدون در نظر 
گرفتن شرایط خطیر کنونی، در فضای مجازی مطلبی نوشت که بازی در زمین 

دشمن و آب به آسیاب او ریختن است؟
مجتبی ذوالنوری، رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس روز جمعه در صفحه 
شخصی خود در فضای مجازی، مطالبی بسیار تند و خارج از شئون، درباره رییس 
جمهور مطرح کرد و نام مقام معظم رهبری را نیز در دیدگاه های شخصی خود 
به میان آورد. اگر قائل به ولایتمداری و انقلابی گری هستیم، رهبر انقلاب یکی 
از شاخص های اصلی انقلابی بودن را ” تقوای سیاسی و دینی “ بیان می کنند. 
چگونه می توان رییس کمیسیون امنیت ملی بود و داعیه انقلابی گری نیز داشت، 

اما به اصلی ترین شاخص انقلابی گری از دیدگاه رهبرمعظم انقلاب بی اعتنا بود؟
این نماینده مجلس علت انتشار این متن را واکنش به سخنان دوشنبه هفته 
گذشته رئیس جمهور عنوان کرده است. سخنانی که رییس جمهور درباره موضوع 
صلح امام حسن )ع( مطرح کرده و از آن برداشت شده بود که با انگیزه خاصی و با 

هدف زمینه سازی مذاکرات مجدد، بیان شده است.
در واکنش به این مطلب رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس، ابراهیم رضایی 
نماینده دشتستان و یکی از اعضای این کمیسیون نیز در فضای مجازی نوشت: 
"انقلابی بصیر، بیهوده نام رهبری را در کنار کلماتی بی منطق مثل اعدام وارد 
به  زیادی هم  انتقاد های  البته  است.  میدان  در وسط  دولت  اکنون  نمی کند“. 
عملکرد دولت در زمینه حل مشکلات معیشتی مردم وارد است، ولی جنگ تمام 
عیار و پیچیده تبلیغاتی و اقتصادی دشمن را نباید نادیده گرفت. امنیت ملی، 
همان کمیسیونی که آقای ذوالنوری رییس آن است اقتضا می کند، سنجیده سخن 
گوییم، مصالح ملی را در نظر داشته باشیم، از نام رهبری برای مقاصد سیاسی و 
جناحی خود خرج نکنیم و با دست خود، جای موضوعات اصلی و فرعی را تغییر 

ندهیم.

وزیر بهداشت:

 کرونا در کشور بدون برخورد محکم 
جمع نمی شود 

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: امروز بزرگترین نقصان ما در 
مدیریت کرونا، برخورد محکم با قانون شکن است و این ضعفی است که داریم و اگر 
این ضعف را با همت والای ناجا نتوانیم مدیریت کنیم، به عنوان فرمانده عملیات 

مبارزه با کرونا می گویم که کرونا در این کشور جمع نخواهد شد. 
سعید نمکی روز یکشنبه در مراسم تجلیل از شهدای عرصه سلامت ناجا که 
تالار فجر ستاد کل  انتظامیدر  نیروی  با حضور سردار حسین اشتری فرمانده 
فرماندهی ناجا برگزار شد، اظهار کرد: اگر امروز از من بپرسید بیشترین نیاز تو 
به عنوان فرمانده عملیات مبارزه با کرونا چیست و چه نقصانی را به عنوان اصلی 
ترین نقصان حس می کنی، می گویم یک ضلع این مثلث که ضلع سختگیری 
با متخلفان است، ضلعی شکسته و مخدوش است. چرا باید ۱۰ تا ۱۲ درصد از 
جمعیت کشور، امنیت سلامت یک جامعه را مخدوش کند و ما با آنها برخورد 
محکمی نکنیم؟ وی افزود:  در هیچ کجای دنیا با خواهش و تمنا و التماس، اپیدمی 
را مدیریت نکرده اند. هر کس بر این خیال باطل است بداند که اپیدمی را نمی شود 
مدیریت کرد.  نمکی گفت: شما تاریخ اپیدمی های دنیا را مطالعه کنید. هشت ماه 
است که بنده و همکارانم داریم التماس می کنیم که مراقب باشید که بیمار نشوید 
که ما را هم گرفتار نکنید. مثلا، در یک شهر بزرگ کشور روزانه بین ۱۲ تا ۱۵ پرستار 
به کووید۱۹ مبتلا می شوند که یا باید به قرنطینه بروند و یا باید زیر دستگاه ونتیلاتور 
قرار بگیرند و در طول یک ماه ۴۵۰ پرستار در یک شهر از دور خدمت رسانی خارج 
می شوند. چقدر باید شهید بدهیم؟ از خانواده شهدای مدافع سلامت خجالت 
می کشم. وزیر بهداشت تصریح کرد: در یک بررسی که اخیرا توسط سازمان صدا و 
سیما انجام شده، ۸۶ درصد از مردم کشور، مطالبه دارند که با قانون شکن برخورد 
کنید. چرا باید ۱۰ تا ۱۲ درصد از جمعیت کشور، امنیت سلامت یک جامعه را 
مخدوش کند و ما با آنها برخورد محکمی نکنیم؟ امروز بیشترین نیازمندی را به 

نیروی انتظامی و برخورد با قانون شکن و پروتکل شکن داریم.
نمکی گفت: عده معدودی در کشور، پروتکل ها را رعایت نمی کنند. آقایی روی 
موتور نشسته و با او مصاحبه می کنند که چرا ماسک نزده ای، می گوید دوست 
ندارم یا فرد دیگری می گوید اعتقادی به ماسک زدن ندارم، مثل این است که به 
او می گویند آب هندوانه را برای کهیر قبول داری یا نه؟ مرد مومن تو روی موتورت 
نشسته ای و بمب ویروس هستی و ویروس را به همه منتقل می کنی بعد می گویی 

قبول ندارم؟ در کجای دنیا با چنین تفکری برخورد نمی کنند؟ 
وی تاکید کرد: امروز بزرگترین نقصان ما در مدیریت کرونا، برخورد محکم با قانون 
شکن است و این ضعفی است که داریم و اگر این ضعف را با همت والای ناجا 
نتوانیم مدیریت کنیم، به عنوان فرمانده عملیات مبارزه با کرونا می گویم که کرونا 
در این کشور جمع نخواهد شد. اگر پلیس با حمایت کامل و مصوبات محکم به 
عرصه نیاید، همکاران ما زیربار بیماری شکسته و له خواهند شد کما اینکه شکسته 

و له می شوند. 
 

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۲۵۲ نفر دیگر را در ایران گرفت
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۲۵۲ بیمار 
دیگر مبتلا به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان بیماری کووید۱۹ در 
کشور به ۳۰ هزار و ۳۷۵ نفر رسید و ۳۰ استان همچنان در وضعیت قرمز یا هشدار 

کرونا هستند. 
سیما سادات لاری روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا 
در کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز 
)۲۷ مهر ۱۳۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، سه هزار و ۸۹۰ بیمار 
جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد و هزار و ۶۶۱ نفر بستری شدند. 

با این حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۵۳۰ هزار و ۳۸۰ نفر رسید.
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۴۲۷ هزار و ۴۰۰ نفر از 
بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۴۷۴۴ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند 
و تاکنون چهار میلیون و ۵۱۱ هزار و ۱۵۴ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور 
انجام شده است. لاری افزود: استانهای تهران، اصفهان، قم، آذربایجان شرقی، 
خراسان جنوبی، سمنان، قزوین، لرستان، اردبیل، خوزستان، کرمانشاه، کهگیلویه 
و بویراحمد، گیلان، بوشهر، زنجان، ایلام، خراسان رضوی، مازندران، چهارمحال و 
بختیاری، البرز، آذربایجان غربی، مرکزی، کرمان، خراسان شمالی، همدان، یزد و 
کردستان در وضعیت قرمز قرار دارند. استانهای هرمزگان، فارس و گلستان نیز در 
وضعیت هشدار قرار دارند. وی گفت: وضعیت شیوع بیماری کووید۱۹ در کشور 
همچنان روند صعودی دارد، تنها استان کشور که در وضعیت زرد قرار دارد استان 
سیستان و بلوچستان است و بقیه استانها در وضعیت هشدار یا قرمز قرار دارند، 
تعداد شهرستانهای با وضعیت قرمز نیز در هفته چهارم مهر ماه از ۱۸۷ شهرستان 
به ۲۱۵ شهرستان افزایش یافته است. لاری افزود: در هفته چهارم مهر همچنین 
میزان موارد مبتلای سرپایی، بستری و مرگ و میر بیماری کووید۱۹ در کشور نسبت 
به هفته قبل از آن روند صعودی داشته است، به طوری که میانگین موارد بستری در 
بیمارستانها به رقم ۱۵.۸ نفر به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر رسیده است و همچنان شاهد 

روند افزایشی بستری هستیم.

اخبار

رییس جمهوری :
مسئولان با آرامش و عقلانیت، مانع منازعات سیاسی شوند

 رئیس قوه قضاییه گفت: قدرت در جامعه ما از آن 
مردم متدین است. اتصال با مردم حماسه آفرین و 

روحیه انقلابی و خطرپذیری اقتدار می آفریند.
طی  دیروز  صبح  رئیسی،  ابراهیم  سید  آیت الله  
سخنانی در صبحگاه مشترک ستاد فرماندهی ناجا، 
با بیان اینکه نیروی انتظامی ما باید نیرویی مهربان، 
با تدبیر و مقتدر جلوه کند، اظهار داشت: تمامی 
کشور  جای  جای  در  و  انتظامی  نیروی  در  عزیزان 
برای حفظ نظم و امنیت تلاش می کنند و مجاهدانه 
نمی گذارند افراد قانون شکن، هنجارشکن و شرور، 
امنیت مردم را به مخاطره بیندازند لذا صمیمانه از آنها 

در این حوزه ها تقدیر می کنم.
مؤلفه  اولین  کرد:  تصریح  قضائیه،  قوه  رئیس 
اقتدار جامعه و نیروی مقتدر، دین مداری و ایمان 
به خداست؛ آنچه به انسان قدرت می بخشد، ذات 
مقدس کبریایی است. قدرت و توانایی از آن اوست، 
انسان های مؤمن به خدا و کسانی که دین مدارند، به 
اعتبار ارتباط با قدرت لایزال الهی، قدرتمند هستند.

آیت الله رئیسی با بیان اینکه دومین مؤلفه اقتدار، 
توجه به مردم، مردم داری و مردم باوری است، تصریح 
کرد: بدانید که قدرت در جامعه ما از آن مردم متدین 
است؛ آنچه دشمن را از هرگونه اقدامی علیه مردم ما 
و از هرگونه حمله و تعرضی بازداشته است، عبارت 
است از مهمترین مؤلفه های قدرت که مردم متدین 

هستند.
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: اتصال با مردم و مردم 
متدین در صحنه حماسه آفرین، اقتدار می آفریند که 
این مهم نیز دومین نکته ای است که در اقتدار آفرینی 
نقش دارد و ارتباط صمیمانه و خدمتگزاری برای مردم 
اقتدارآفرین  باور داشتن مردم متدین در صحنه،  و 

است.
را  خطرپذیری  و  انقلابی  روحیه  رئیسی  آیت الله 
با  نیروی  ادامه داد:  و  اقتدار دانست  نکته  سومین 
اعتقاد به خدا و برای خدمت به مردم، آمادگی خطر 
پذیری دارد و خود را در همه جا سپر قرار می دهد تا 
به مردم لطمه ای وارد نشود و امنیت مردم در خطر قرار 
نگیرد که این خطر پذیری جانفشانی و ایثار، اقتدار 
جوانان  به  خطاب  قضا  دستگاه  رئیس  می آفریند. 
برومندی که امروز در نیروهای مسلح، در بین مردم 
عزیز و در نیروی انتظامی ما آماده خطر پذیری و جان 
فشانی هستند؛ افزود: روز اول ربیع الاول روزی است 
بستر  در  )ع(  امیرالمومنین  فشانی  جان  یادآور  که 
پیامبر است؛ این روز بسیار مبارک بوده و روزی است 
که جلوه یک ایثار بزرگ و جان فشانی ماندگار به نام 
امیرالمومنین )ع( ثبت شده است که برای حفظ جان 
پیامبر جان جانان عالم هستی، جان خود را در خطر 
روحیه  این  کرد:  تاکید  رئیسی  آیت الله  می اندازد. 
فرماندهی  همواره  که  است  انقلابی  روحیه  همان 

معظم کل قوا از همه نیروها و از همه دست اندرکاران 
در کشور مطالبه دارند که باید نیروی انتظامی، قوه 
قضائیه، مجلس، دولت و همه بخش های در کشور 
قوه  رئیس  کنند.  عمل  و  بیاندیشند  انقلابی  باید 
قضائیه ادامه داد: روحیه انقلابی یعنی روحیه ای که 
هیچ مانعی را برای انجام وظیفه و ایجاد امنیت در 
جامعه، ایجاد رفاه اجتماعی، ایجاد اجرای عدالت در 

جامعه به رسمیت نشناسد.
در  پلیس ها  امروز  داشت:  بیان  رئیسی  آیت الله 
بسیاری از نقاط دنیا مورد نفرت مردم هستند، در 
مقتدر  و  قدرتمند  بین  است؛  منفور  پلیس  آمریکا 
دارد؛  وجود  تفاوت  دادن  نشان  خشونت  و  بودن 
دنبال  به  اروپا  و  آمریکا  در  که  مردمی  بر  خشونت 
عدالت خواهی هستند و صدای آنها را خفه کردن، 
قدرتمندی و اقتدار نیست. رئیس قوه قضائیه با بیان 
اینکه قانون مداری نکته محوری برای نیروی انتظامی 
ما است، گفت: امروز برای همه مسئولان، مرزبانان 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی ضرورت دارد با چشم 
باز نفوذ و ناهنجاری و قانون شکنی ها را رصد کنند 
و در مقابل قانون شکنان بایستند. آیت الله رئیسی 
گفت: امنیت اقتصادی، مقوله بسیار مهم و محوری 
است؛ همکاران ما در سراسر کشور حامی نیروهای در 
میدان و نیروی انتظامی هستند؛ اجراییات به موقع، 

آگاهانه و با مهارت به اجرای عدالت کمک می کند.

آیت الله رئیسی در صبحگاه مشترک ستاد فرماندهی ناجا:

روحیه انقلابی و خطرپذیری اقتدار می آفریند

آمنه سادات ذبیح پور*

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: حداقل کاری که امروز یک مسئول 
می تواند انجام دهد این است که در کنار مردم باشد و همه باید بدانند که 

بگومگو های سیاسی برای مردم نان و آب نخواهد شد.
محمد باقر قالیباف صبح دیروز در نطق پیش از دستور خود در جلسه علنی 
مجلس، ضمن تبریک حلول ماه مبارک ربیع الاول، افزود: امیدوارم این ماه 
پرخیر و برکت با اتفاقات خوب همراه باشد؛ در ماه های محرم و صفر ملت ما 
در سراسر کشور شکوه و عظمت عزاداری و اشک بر مصائب خاندان کرامت را با 
رعایت کامل ضوابط بهداشتی لازم نشان دادند، ان شاء الله عزاداری ملت عزیز 

ایران مقبول درگاه حق قرار گیرد. 
وی گرانی های افسارگسیخته در بیشتر کالا های ضروری و مورد نیاز را مساله 
امروز همه مردم دانست و افزود: این روز ها توفیق داشتم درد دل ها و مطالبات 
مردم را چه در سیستان و بلوچستان، چه در حاشیه مراسم های عزاداری بشنوم؛ 
حرف اصلی همه مردم یک چیز بود. آن ها نجیبانه می گفتند شما را به خدا، 
فکری برای گرانی ها بکنید و هرکدام نمونه هایی از گرانی یک کالا را که در مدتی 
کوتاه چندبرابر شده بود ذکر می کردند که از کالا های اساسی مانند مرغ و 

لبنیات و کره و تخم مرغ تا لوازم خانگی و پوشاک و ... را شامل می شد.
رئیس نهاد قانونگذاری همچنین با بیان این مطلب که این یک واقعیت تلخ 
است که رکوردشکنی های نگران کننده قیمت ارز و گرانی لجام گسیخته، 
زندگی را بر مردم سخت کرده است، یادآور شد: امروز یک کارگر برای تامین 
هزینه های زندگی خود مجبور است هر ماه یکی از اقلام سبد مصرف خانوار 
خود را حذف کند؛ امروز حقوق بسیاری از کارگران و معلمان ما این اجازه را به 
آن ها نمی دهد که سبد خرید خود را پر کنند و مجبورند با خرید چند قلم کالای 

ضروری، زندگی خود را بچرخانند.
 مسئولان در هر جایگاهی هستند برای کنترل گرانی ها تلاش کنند

وی افزود: کارگران روزمزدی هستند که با خودشان محاسبه می کنند اگر یک 
وعده غذای کمتر مصرف کنند، می توانند شب با دست پرتر به منزل بروند و 
کمتر شرمندۀ فرزندان خود شوند؛ آنچه تحمل این فشار را سخت تر می کند، 
سوءمدیریت ها، بی خیالی ها و بی توجهی های ملموسی است که باعث شده 

مردم احساس بی پناهی کنند.
اقای قالیباف در ادامه با اشاره به فرازی از فرمایشات امام علی علیه السلام 
که فرموده اند: »الله! الله! از وضعیت محرومان و بی پناهان«، گفت: امروز هر 
مسئولی در هر جایگاهی که هست، فراتر از مسئولیت اداری خود، باید هرآنچه 
از دستش بر می آید برای کنترل گرانی ها و تامین نیاز های ضروری مردم به کار 

گیرد.
رئیس قوه مقننه ادامه داد: حداقل کاری که امروز یک مسئول می تواند انجام 
دهد این است که در کنار مردم باشد تا آن ها احساس بی پناهی نکنند و تحمل 
سختی زندگی را برای آن ها ساده تر کند و امروز همه باید بدانند که بگومگو های 

سیاسی برای مردم نان و آب نخواهد شد. وی در ادامه با تأکید بر اینکه باید از 
منابع موجود به سرعت و با فوریت برای تأمین نیاز های ضروری مردم استفاده 
کنیم و تمام کشور با هر گرایش و سمت و سویی که هستند برای کاهش فشاری 
که به مردم وارد می آید دست به کار شوند، عنوان کرد: مشکل اصلی ما نه کمبود 
منابع است و نه نبود ایده کارشناسی شده در جهت رفع دشواری های معیشتی؛ 
مشکل اصلی ما تمرکز نداشتن تصمیم گیران روی مسائل روزمره زندگی مردم، 
سوء مدیریت در اجرای درست تصمیمات و در نهایت نداشتن اراده واقعی و موثر 

برای حل فوری مسائل است.
 چه مدیر اجرایی و چه نماینده مجلس نباید بر طبل اختلافات بی 

حاصل بکوبند
قالیباف اضافه کرد: هر آنچه حواس قانونگذاران، سیاستگذاران و مجریان را 
از سفره و معیشت مردم پرت کند، امروز حواشی زائد و بی فایده و گزافه است و 
هر مسئول چه مدیر اجرایی باشد و چه نماینده مجلس، نباید بر طبل اختلاف 
بی حاصل بکوبد؛ از این لحظه »روزه کار و تلاش« بگیریم و هر آنچه را که جز کار 

برای تقویت معیشت مردم است به دیوار بکوبیم. 
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین با تأکید بر اینکه کشورمان زمانی 
قوی می شود که آن کودک پابرهنۀ سیستانی قوی شده باشد، ادامه داد: کشور 
ما زمانی قدرتمند است که زن محروم بلوچ قدرتمند شده باشد و ما زمانی 
قوی هستیم که در هرمزگان دختر و پسری از تحصیل محروم نباشد و تک تک 
کارگران خوزستانی قوی شده باشند؛ کشور ما زمانی قوی خواهد شد که سبد 
خرید کارگر و معلم و پرستار ایرانی پر شده باشد و کسی با حسرت به قفسه های 

گوشت و مرغ مغازه ها نگاه نکند.
مجلس با اصلاح ساختار بودجه به دنبال بهبود اقتصاد کشور است

وی با بیان اینکه ظرفیت های اجرایی در اختیار مجلس شورای اسلامی نیست 
و وظیفه مجلس ریل گذاری و نظارت است، اظهار داشت: با این حال مجلس 
یازدهم در کنار اصلاحات ساختاری و مبنایی مانند اصلاح ساختار بودجه و 
قانون گذاری برای ایجاد زیرساخت مناسب برای بهبود اقتصاد کشور، تلاش 
می کند با استفاده از ظرفیت نظارتی خود با پیگیری و جلسات متعدد با وزرا و 
مدیران اجرایی، در عرصه کنترل قیمت ارز و بهبود وضعیت معیشت و اقتصاد 

مردم تلاش کند.
قالیباف در ادامه نطق خود بیان داشت: همچنین مجلس برای جلوگیری از 
کوچک شدن سفره مردم در کوتاه مدت نیز در تلاش است با برخی طرح ها 
نظیر حمایت معیشتی برای تامین کالا های اساسی، فشار های وارد آمده بر 
مردم را جبران کند که این طرح با نظر نمایندگان محترم با فوریت بالا در حال 
تصویب است و امیدواریم مسئولان اجرایی کشور هم شرایط مردم را درک کرده 
و با همکاری کامل و با قید فوریت، قانون نهایی شده را اجرایی کنند تا کمی از 

حجم مشکلات در کوتاه مدت بکاهد. 

رئیس مجلس شورای اسلامی :
بگومگو های سیاسی برای مردم نان و آب نمی شود 
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با فرا رسیدن پاییز، خستگی، استرس، افسردگی فصلی و همچنین هجوم 
میکروب ها و عفونت ها در کمین خیلی از ما قرار می گیرد. برای پیشگیری از 
بروز این مشکلات و بیماری های رایج آن بهتر است تغییر فصلتان را با یک 

دوره ویتامین درمانی خوب شروع کنید تا سربازهایتان مجهزتر شوند. 
تغییر فصل با تغییرات فراوانی همراه است. هر چند برای افرادی که عاشق 
پاییز هستند فرا رسیدن این فصل هزاررنگ می تواند زیبا و دل انگیز باشد اما 
واقعیت این است که ورود به پاییز با تغییر دما، خستگی و جولان میکروب ها 
همراه است. بدن ما نیز باید برای پذیرش این فصل آمادگی لازم را پیدا کند. 
بخصوص که زمستان گذشته را با کرونا بهار کردیم و حالا تابستان را نیز پشت 
با کروناویروس آغاز می کنیم. برای  سر گذاشته و فصل دیگری را همچنان 
و  آماده کنید  ویروس ها  و  با عفونت ها  مقابله  برای  را  بتوانید خودتان  اینکه 
فصلی جدید را با سلامتی بیشتر آغاز کنید باید به فکر افزایش ویتامین ها و 
مواد معدنی بدنتان باشید تا قدرت دفاعی طبیعی بدنتان بهتر عمل کند. در 
این مطلب شما را با ویتامین های مورد نیازتان آشنا کرده و تشویقتان می کنیم 
نسبت به جذب آن ها از طریق مصرف مواد غذایی یا مکمل تلاش بیشتری 

بکنید.
ویتامین C: زنده باد پاییز، زنده باد سربازهای بدن

با فرا رسیدن پاییز، خستگی، استرس، افسردگی فصلی و همچنین هجوم 
میکروب ها و عفونت ها در کمین خیلی از ما قرار می گیرد. برای پیشگیری 
را  فصلتان  تغییر  است  بهتر  آن  رایج  بیماری های  و  مشکلات  این  بروز  از 
مجهزتر  سربازهایتان  تا  کنید  شروع  خوب  درمانی  ویتامین  دوره  یک  با 
مؤثر  بیماری زا  باکتری های  و  ویروس ها  با  مقابله  برای   C ویتامین  شوند. 

محسوب  ضروری  ویتامین های  جزو  بیماری ها  همه گیری  زمان  در  و  است 
می شوند چون دستگاه ایمنی بدن را تقویت می کنند. این ویتامین مانع از 
سرماخوردگی های مکرر در فصل سرما می شود. باوجود اینکه نیاز روزانه یک 
فرد سالم به ویتامین C روزانه ۸۰ میلی گرم است اما این نیاز با تغییر فصل 
و شروع سرما افزایش می یابد. بهترین کار این است که ویتامین C بدنتان 
به  کار  این  برای  کنید.  تأمین  ویتامین  این  مواد غذایی حاوی  با مصرف  را 
سراغ جعفری )هر ۱۰۰ گرم ۲۰۰ میلی گرم ویتامین C(، گیاه ترشک )۱۲۰ 
میلی گرم(، فلفل دلمه ای )۱۲۰ میلی گرم(، کیوی )۱۰۰ میلی گرم(، شاهی 
میلی گرم(،   ۶۵( لیموترش  میلی گرم(   ۷۵( بروکسل  کلم  میلی گرم(،   ۸۰(
پرتقال )۶۵ میلی گرم( و کلم برگ )۵۰ میلی گرم( و غیره بروید. توجه داشته 
باشید که این ویتامین حساس است و در معرض هوا و گرما خاصیت خود 
را از دست می دهد. به عنوان مثال اسفناج روی پیشخوان مغازه ها در عرض 
یک روز ۳۰ درصد ویتامین C خود را از دست می دهد. برای اینکه ویتامین 
فروش  به  داروخانه ها  در  که  از مکمل ها  کنید می توانید  بیشتری جذب   C

می رسند نیز استفاده کنید.
ویتامین D برای حفظ شادابی

از  به میان می آید نمی توان حرفی  ایمنی بدن  وقتی پای تقویت دستگاه 
ویتامین D نزد. بدن ما این ویتامین را در لایه های عمیق پوست و به واسطه 
تأثیر اشعه ی ماورای بنفش خورشید تولید می کند؛ اما این میزان برای گذران 
فصل سرما کافی نیست چون در این فصل روزها کوتاه بوده و خورشید کمتر 
می تابد. یادتان باشد که شهرنشین ها با کمبودهای بیشتری مواجه هستند 
به ویژه این روزها که اکثر مردم در قرنطینه های خانگی به سر می برند و عملًا 

آن  از  و مهم تر  آپارتمان نشینی  از طرف دیگر  بدنشان نمی خورد.  به  آفتابی 
ماورای  اشعه ی  مقابل  در  پرده ای  مانند  که  بزرگ  شهرهای  در  هوا  آلودگی 
بنفش عمل می کند نیز از دیگر عوامل بروز کمبود ویتامین D عنوان شده 
ویتامین  این  حاوی  غذایی  مواد  مصرف  اهمیت  شرایطی  چنین  در  است. 
و همچنین مکمل آن بیش از پیش احساس می شود. باید بدانید که مواد 
غذایی مختلفی مانند ماهی آزاد )هر ۱۰۰ گرم ۹ میلی گرم(، زرده تخم مرغ 
)۸.۵ میلی گرم( یا ماهی ساردین )۸ میلی گرم( جزو منابع غذایی حاوی این 
ویتامین محسوب می شوند. اگر از میزان ویتامین D بدنتان اطمینان ندارید 
بهتر است آزمایش خون دهید. در این صورت کمبود احتمالی تان مشخص 
می شود و اگر نیاز داشته باشید پزشکتان مکمل ویتامین D برایتان تجویز 

می کند. متأسفانه در بین ایرانی ها کمبود این ویتامین بسیار رایج است.
آهن: شوالیه ای برای مقابله با خستگی

شما را نمی دانم اما پاییز برای خیلی از افراد از جمله نگارنده فصل خواب 
و کسالت است. برای مقابله با این خستگی و خمودگی ناشی از تغییر فصل 
بهتر است به فکر افزایش آهن بدنتان باشید. آهن ترکیب اصلی هموگلوبین 
خون بوده و ضامن اکسیژن رسانی درست به سلول های بدن است. به همین 
دلیل نیز یک تقویت کننده قوی است که قدرت دستگاه ایمنی بدن را بالا 
برده و با خستگی مقابله می کند. در نتیجه مقاومت بدن در برابر ویروس ها 
و میکروب ها افزایش پیدا می کند. یادتان باشد خانم هایی که قاعدگی های 
سنگینی دارند معمولًا از کمبود آهن رنج می برند. علاوه براین گیاهخواران نیز 
در معرض این کمبود قرار دارند. برای جذب آهن بیشتر و آمادگی لازم برای 
تغییر فصل مصرف گوشت قرمز، حبوبات از جمله عدس، لپه، بادام و غیره را 
افزایش دهید. اگر مکمل مصرف می کنید مراقب باشید. چون مصرف زیاد 

آن برای کبد، قلب و پانکراس مضر است.
منیزیم برای مقابله با افسردگی فصلی

افراد زیادی هستند که با تغییر فصل و شروع سرما دچار افسردگی فصلی 
می شوند. باید بدانید که ۷۰ درصد مردم کمبود منیزیم دارند در حالی که 
این ماده معدنی برای تثبیت ویتامین C و تبدیل مواد غذایی به انرژی نقش 
مهمی ایفا می کند. میزان نیاز روزانه بدن به این ماده معدنی را ۳۵۰ میلی گرم 
تخمین زده اند اما متأسفانه برنامه غذایی روزانه ما که سرشار از مواد غذایی 
صنعتی و آماده است نصف این میزان را به بدن می رساند. بنابراین مقاومت 
بدن در برابر سرما، استرس و میکروب ها کاهش پیدا می کند. برای افزایش 
منیزیم بدن به سراغ کاکائو، پیازچه، بادام هندی و لوبیاها بروید. علاوه براین 
می توانید از مکمل منیزیم نیز استفاده کنید. البته توصیه می شود از انواع 
در  بهتر  منیزیم  این صورت  در  استفاده کنید چون  آن   B۶ ویتامین حاوی 

سلول هایتان نفوذ خواهد کرد.
زینک دوست گلبول های سفید

تأثیر زینک )روی( در بدن حیاتی است چون در ساخت صدها آنزیم نقش 
دستگاه  تقویت کننده  زینک  می کنند.  تنظیم  را  بدن  عملکردهای  که  دارد 
ضعف  اگر دچار  و  می کند  فعال تر  را  گلبول های سفید  و  است  بدن  ایمنی 
عمومی باشید بدنتان را از این حالت خارج می کند. جگر با ۹ میلی گرم در 
۱۰۰ گرم و همچنین لوبیای سفید با ۵.۵ و نان کامل با ۵ میلی گرم حاوی 
بیشترین میزان زینک هستند. در خصوص مصرف مکمل های زینک جانب 
احتیاط را رعایت کنید چون میزان زیاد آن خطر ابتلا به سرطان ها بخصوص 
سرطان پروستات در مردان را افزایش می دهد. توصیه می شود که بیش از ۱۵ 
میلی گرم در روز مکمل زینک مصرف نکنید. طول دوره مصرف این مکمل ها 

نیز نباید بیش از ۳ هفته باشد.

پاییزتان به سلامت!

چند توصیه برای پیشگیری از ذات الریهتغییر فصل و ویتامین درمانی

 پنومونی ریه یا ذات الریه عفونتی است که باعث می شود کیسه های هوا در ریه ها 
از مایع یا چرک پُر شوند و نفس کشیدن را دشوار کنند.

به گزارش ایسنا، نشریه "بهداشت هاروارد" در این باره آورده است که شایع ترین 
علائم این عارضه سرفه خشک، تب، لرز و خستگی است. علائم دیگر ممکن است 
شامل حالت تهوع، استفراغ، اسهال و درد در قفسه سینه باشد. تنگی نفس، 
گیجی، کاهش ادرار و سبکی سر از علائم شدیدتر عفونت است. در ایالات متحده، 

پنومونی ریه باعث مرگ سالانه بیش از ۵۰ هزار نفر می شود.
با ادامه همه گیری عفونت کووید ۱۹ در سراسر جهان، ذات الریه به یک نگرانی 
بهداشتی بسیار جدی تبدیل شده است. علائم شدیدتر کووید ۱۹، مانند تب 
شدید، سرفه شدید و تنگی نفس، معمولا به معنای درگیری قابل توجه ریه است. 
ریه ها می توانند در اثر عواملی چون عفونت کووید ۱۹، التهاب شدید یا پنومونی 

باکتریایی ثانویه، آسیب ببینند.
بیشتر موارد ابتلا به ذات الریه از نوع ویروسی، نسبتا خفیف هستند اما پیر و جوان 
هر دو در معرض خطرِ این عفونت قرار دارند. کودکان خردسال و افراد مسن )بالای 

۶۵ سال( بیشترین خطر ابتلا به ذات الریه و عوارض ناشی از آن را دارند.
بنابر گزارش دویچه وله، ذات الریه می تواند از فردی به فرد دیگر از طریق سرفه 
یا عطسه منتقل شود. اگرچه این عارضه واکسن دارد اما دستیابی به آن برای 
برخی جمعیت ها به سادگی امکان پذیر نیست. با این حال مواردی وجود دارد که 

می توانید به جای دریافت واکسن از آنها پیروی کنید تا از بیماری مصون بمانید:
- از استعمال سیگار خودداری کنید.

- دست های خود را روزانه چندین بار با آب گرم و صابون بشویید.
- تا حد امکان از قرار گرفتن در معرض افرادی که بیمار هستند خودداری کنید.

- استراحت کافی داشته باشید.
- رژیم غذایی سالم داشته باشید که شامل مقدار زیادی میوه، سبزیجات، فیبر و 

پروتئین بدون چربی باشد.
- دور نگه داشتن کودکان و نوزادان از افراد مبتلا به سرماخوردگی یا آنفلوآنزا 

ممکن است به کاهش خطر ابتلای آنها کمک کند.
- از تماس با افراد سیگاری دوری کنید.

- اگر از قبل سرما خورده اید و نگران تبدیل شدن آن به ذات الریه هستید، در مورد 
اقدامات پیشگیرانه  با پزشک خود صحبت کنید.

- پس از بهبودی از سرماخوردگی یا عفونت ویروسیِ دیگر، حتما استراحت کافی 
داشته باشید.

- از دستگاه های مرطوب کننده هوا استفاده کنید.
- برای تقویت سیستم ایمنی بدن با مشورت پزشک از مکمل هایی مانند ویتامین 

C و زینک استفاده کنید.

مطالعه جدید محققان بریتانیایی نشان می دهد؛

قرص های کاهش دهنده کلسترول در 
پیشگیری از سرطان موثرند

تحقیقات نشان می دهد داروهای کاهنده کلسترول موسوم به استاتین ها 
ریسک ابتلا به سرطان را کاهش می دهد.

 HMG-CoA-reductase به  موسوم  آنزیمی  از  ممانعت  با  ها  استاتین 
HMGCR(( میزان کلسترول بد LDL را کاهش می دهند. آزمایشات بالینی قبلی 
نشان داده اند که استاتین ها در کاهش ریسک حملات قلبی و سایر بیماری های 
قلبی عروقی مؤثر هستند. حال تحقیقات جدید نشان می دهد که استاتین ها در 

کاهش ریسک سرطان هم تأثیر دارند.
»پال کارتر«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه کمبریج بریتانیا، در این باره 
می گوید: »مطالعات قبلی نشان داده اند که لیپیدهای نظیر کلسترول نقش 
مهمی در ابتلاء به سرطان دارند و استاتین ها از ابتلاء به سرطان پیشگیری 
می کنند.« بدین منظور، کارتر و تیم تحقیقاتی با استفاده از یک روش معروف 
به تصادفی سازی مندلیف، یک مطالعه بزرگ روی ساکنان انگلستان که تحت 

تشخیص و درمان بسیاری از بیماری های جدی بودند، انجام دادند.
آنها به بررسی این موضوع پرداختند که آیا در افراد دارای سابقه ژنتیکی ابتلاء به 

سرطان، داروهای کاهنده کلسترول در پیشگیری از آن نقش دارند.
بررسی ها نشان داد که گونه های موجود در منطقه ژنی HMGCR با ریسک کلی 
ابتلاء به سرطان مرتبط هستند و استاتین ها می توانند این ریسک را کاهش دهند.
محققان معتقدند مهار HMGCR با استاتین ها ممکن است به کاهش خطر 
ابتلاء به سرطان از طریق مکانیسم های کاهش لیپید کمک کند و این نقش 

می تواند در موضع های سرطانی اعمال شود.
محققان بر انجام تحقیقات بیشتر در این زمینه تاکید دارند.

یک متخصص زنان و زایمان :

تنبلی تخمدان در بیشتر موارد قابل 
پیشگیری است

یک متخصص زنان و زایمان از امکان پیشگیری تنبلی تخمدان از زمان کودکی 
و نوجوانی خبر داد.

 PCOS :شهناز برات متخصص زنان و زایمان دانشگاه علوم پزشکی بابل گفت
یا در اصطلاح عمومی تنبلی تخمدان از زمان کودکی و نوجوانی قابل پیشگیری 
است و بهتر است تمام دختران از سنین نوجوانی تحت کنترل وزن و رژیم غذایی 

سالم شامل سبزیجات و میوه های تازه و غذاهای سرشار از فیبر قرار بگیرند.
وی افزود: ورزش های هوازی که چربی سوزی انجام می دهند و باعث افزایش 

ضربان قلب می گردند باید انجام شود.
متخصص زنان و زایمان دانشگاه علوم پزشکی بابل بیان داشت: تنبلی تخمدان 
بر روی ارگانهای مختلف موثر است. برروی پوست باعث افزایش موهای زائد و 
جوش های شدید و پوست چرب می گردد. بر روی غدد درونریز تاثیر منفی داشته 
و بر روی قدرت باروری میتواند موثر باشد. وی با اشاره به اینکه این تنبلی در 
تخمدان نیز کیستهای متعدد ایجاد می کند، ادامه داد: در صورتیکه دختر جوانی 
دچار چاقی و موهای زائد و خونریزیهای ماهانه نامنظم شده است، اولین درمان 
تصحیح رژیم غذایی و کاهش وزن و ورزش است در صورتیکه مشکل بیمار با این 

شرایط رفع نشد درمان دارویی شروع می شود.

هوای سرد و خشک می تواند پوست شما را دچار خشکی، خارش، التهاب و قرمزی کند. 
با رعایت این نکات، به حفظ رطوبت طبیعی پوست خود کمک کنید و به مبارزه با خشکی 

زمستان بروید.
۱. از دستگاه رطوبت ساز استفاده کنید

استفاده از مرطوب کننده در خانه یا محل کار، رطوبت را به هوای خشک زمستان اضافه 
کرده و به مرطوب نگه داشتن پوست کمک می کند. رطوبت ساز را در اتاقی که بیشترین 

زمان را در آنها می گذرانید، قرار دهید.
۲. دمای خانه را تنظیم کنید

وقتی بیرون هوا خنک است، اولین کاری که می خواهید انجام دهید چیست؟ گرما را 
بالا ببرید! اما گرمای مرکزی می تواند هوای خانه شما را خشک تر کند. بنابراین برای حفظ 

سلامت پوست، دمای محیط خانه را بین ۲۰ تا ۲۲ درجه تنظیم کنید.
۳. دوش ولرم بگیرید

باشد،  وسوسه انگیز  زمستان  در  است  ممکن  طولانی  مدت  به  بخار  با  گرفتن  دوش 
اما متخصصان پوست پیشنهاد می کنند، برای حفظ رطوبت پوست، دوش ولرم ۵ تا ۷ 
دقیقه ای، داشته باشیم. همچنین هنگام شستن دست ها نیز نباید بیش از حد از آب گرم 
استفاده شود. اگر هنگام شست وشو پوست شما قرمز می شود این یعنی آب خیلی گرم 
است. به گفته مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها )CDC( شستن دست ها با آب خنک تر 
به اندازه آب گرم در از بین بردن میکروب ها موثر است و برای پوست تحریک پذیری کمتری 
دارد. اگر از خشک کن دست استفاده می کنید، قبل از بین رفتن تمام رطوبت دست، 

خشک کردن را متوقف کنید.

۴- پاک کننده های ملایم و بدون عطر را انتخاب کنید
صابون نامناسب باعث خارش و خشکی پوست می شوند. به عنوان مثال، صابون های 
معمولی می توانند حاوی مواد معطر و اسانس های تحریک کننده پوست باشند. در عوض، 
یک پاک کننده دارای رطوبت و بدون عطر یا یک ژل شست وشوی بدن می تواند انتخاب 

خوبی برای پوست شما باشد.
۵- روند مراقبت از پوست صورت را اصلاح کنید

در ماه های سرد، پاک کننده های مبتنی بر کرم را انتخاب کنید و از شوینده های دارای 
الکل که پوست را خشک تر می کند، خودداری کنید. شب ها از مرطوب کننده غنی تری 
برای صورت خود استفاده کنید. لب هایتان را فراموش نکنید. استفاده از یک مرطوب کننده 

می تواند باعث بهبود لب های خشک و ترک خورده شود.
۶. دستان خود را مرتباً مرطوب کنید

پس از شستشوی دست، پوست آن را با مرطوب سازی سالم نگه دارید. دکتر استین 
گلد، متخصص پوست می گوید: بهتر است از یک کرم یا پماد در زمستان استفاده کنید. 
در مناطق گرم و مرطوب نیز استفاده از لوسیون مناسب است. شستن دست در روزهای 
سرد سال به دلیل خطر ابتلا به سرما خوردگی و آنفلوآنزا و حالا هم به دلیل همه گیری کرونا 
بسیار اهمیت دارد. استفاده از کرم دست بعد از هر بار شستشو می تواند به سلامت پوست 

دست کمک کند.
۷. ضد آفتاب بزنید - حتی در روزهای خاکستری زمستان

در روزهای روشن زمستان، برف اشعه خورشید را تا ۸۰ درصد منعکس می کند. فریب 
روزهای تاریک زمستانی را نخورید چرا که اشعه ماورای بنفش مضر خورشید می تواند در ابرها 

نفوذ کرده و همچنان صدمه بزند. به همین خاطر استفاده از ضد آفتاب در هوای سخت 
زمستان نیز به همان اندازه تابستان بسیار مهم است. قبل از اینکه بیرون بروید، از یک ضد 

آفتاب مرطوب کننده و با طیف گسترده با SPF ۱۵ یا بالاتر برای پوست خود استفاده کنید.
۸. لباس مناسب، راحت و ضد خارش بپوشید

بسیاری از پارچه ها در هوای سرد می توانند خشکی پوست را تشدید کنند. استین گلد 
می گوید: از تماس مستقیم پشم و لباس های خشن با پوست خودداری کنید. این جنس 

پارچه ها می تواند باعث تحریک و خارش پوست خشک شوند.
۹. به یاد داشته باشید که درست غذا بخورید و هیدراته باشید

باربارا آر رید، متخصص پوست می گوید: گاهی اوقات پوست بسیار خشک است، در این 
شرایط می توان از طریق غذاها یا مکمل هایی که حاوی اسیدهای چرب امگا ۳ یا امگا ۶ 

هستند، مانند روغن ماهی و روغن بذر کتان، به مرطوب شدن پوست کمک کرد.
۱۰. لباس های مرطوب را سریع عوض کنید

پوشیدن لباس و کفش مرطوب باعث تحریک بیشتر پوست و ایجاد خارش می شود. اگر 
دستکش، جوراب یا لباس های دیگر شما خیس شد، حتماً آنها را در اسرع وقت تعویض 

کنید.
اگر بعد از رعایت این نکات، پوست هنوز هم احساس خشکی، ناراحتی و تحریک دارید، 
استین گلد پیشنهاد می کند از یک کرم هیدروکورتیزون بدون نسخه استفاده کنید. او می 
گوید: اگر بعد از چند روز بهبودی مشاهده نکردید، با پزشک خود صحبت کنید. برای غلبه 
بر اثرات خشکی زمستان بر روی پوست خود ممکن است به یک مرطوب کننده قوی با 

نسخه نیاز داشته باشید.

۱۰ نکته برای داشتن پوست سالم در سرما

مکمل آهن برای افرادی که رژیم غذایی شان شامل آهن 
کافی نیست ایده آل است. ولی واقعاً چه کسانی به مصرف 
مکمل آهن نیاز دارند؟  آهن برای تشکیل هموگلوبین و 
سلول های قرمز خون ضروری است. از این رو، کمبود آهن 
می تواند منجر به عوارضی شود. ادامه ی مطلب را بخوانید تا 

بیشتر در مورد مکمل آهن بدانید.
علائم و نشانه های کمبود آهن

سختی  به  بدن  می کند،  افت  خون  آهن  سطح  وقتی 
دلیل،  همین  به  برساند.  بافت ها  به  را  اکسیژن  می تواند 
اصلی ترین علائم کمبود آهن، ضعف و خستگی، سردرد، 
رنگ پریدگی و سردی دست ها و پاهاست. بنابراین این علائم 

نشان می دهند فرد دچار آنمی یا کم خونی است.
در  آن  فعالیت  و  بدن  عملکرد  ظرفیت  که  باشد  یادتان 
نتیجه ی کمبود آهن، کاهش می یابد. همه ی این نقص ها، 
سیستم ایمنی را تغییر می دهند و از این رو، احتمال بیماری 
افزایش می یابد. همچنین پایین بودن سطح آهن می تواند 

باعث کمتر شدن انتقال ویتامین A در کبد شود.
چه زمانی باید مکمل آهن مصرف کرد؟

خوشبختانه مکمل آهن می تواند جلوی این عوارض را 
بگیرد یا به محض بروز، آن ها را درمان کند. مصرف مکمل 
آهن می تواند بخشی از یک رژیم غذایی سالم و متعادل برای 
کسب بهترین نتایج باشد. طبق چندین مطالعه، گروهی 
از افراد نیاز بیشتری به این ماده معدنی دارند. کمبود آهن 
می تواند ناشی از رژیم غذایی نادرست یا مراحلی از رشد 

انسان باشد. مانند:
بارداری

زنان باردار هم به خاطر خودشان و هم به خاطر جنین در 
حال رشد در رحم شان به آهن بیشتری نیاز دارند. اگر طی 
بارداری بدن مادر با کمبود آهن روبرو شود، خطر آنمی وجود 
خواهد داشت که می تواند سبب وزن کم کودک حین تولد، 
تولد زودتر از موعد، و یا پایین بودن سطح گلبول های قرمز 
خون حین تولد شود. سازمان بهداشت جهانی می گوید 
یا  آنمی  دچار  دنیا  در  باردار  زنان  از  درصد   ۴۰ از  بیش 
کم خونی هستند. این می تواند نشان دهد که نیمی از این 
جمعیت دچار کمبود آهن اند. بنابراین زنان باردار و شیرده 
این  از  پیشگیری  برای  آهن  مکمل  مصرف  مورد  در  باید 
مشکل با پزشک خود مشورت کنند. مکمل آهن ممکن 
است به صورت قطره خوراکی یا قرص تجویز شود. موارد 
شدیدتر کمخونی، نیاز به فرم تزریقی آهن خواهند داشت، 
خصوصاً اگر خانم باردار با تهوع های غیرقابل کنترل روبرو 

باشد.
کودکان

روانی،  رشد  در  تأخیرهایی  سبب  می تواند  آهن  کمبود 
کناره گیری اجتماعی و کاهش توانایی در تمرکز و توجه 

شود. همچنین نوزادانی که زودتر به دنیا می آیند، در صورتی 
که در رژیم غذایی مادر به مقدار کافی آهن وجود نداشته 

باشد، ممکن است دچار کمبود آهن شوند.
زنانی که در سنین تخمک گذاری هستند و 

نوجوانان
بعضی از خانم ها که در سن باروری قرار دارند، در معرض 
کمبود ماده مغذی آهن  هستند. به طور کلی، علت این 
اتفاق، خونریزی های سنگین قاعدگی است. بنابراین این 
افراد نسبت به بقیه، آهن بیشتری از دست می دهند. ضمناً، 
نوجوانان به دلیل اینکه در سنین رشد هستند و دختران 
نوجوان نیز اغلب با خونریزی های سنگین در پریودهای 
خود روبرو می شوند، نیاز بیشتری به آهن دارند. متروراژی یا 
خونریزی غیرطبیعی رحم در خانم های جوان، یکی از دلایل 

آنمی است.
اهدای مکرر خون

افرادی که مکرراً خون اهدا می کنند در معرض کمبود آهن 
هستند اما می توانند با رعایت فواصل درست بین جلسات 

اهدای خون از این مشکل جلوگیری کنند.
آنمی ناشی از بیماری مزمن

بیماری های مزمن مانند آرتریت روماتوئید، بیماری التهابی 
روده، اختلالات گوارشی و انواعی از سرطان ها می توانند 
توانایی بدن در جذب آهن را دچار اختلال نمایند. به همین 
دلیل کسانی که دچار این عوارض هستند اغلب با مشکل 

کمبود آهن روبرو می شوند.
نکاتی در مورد مصرف مکمل آهن که باید به آن ها 

توجه کنید
شربت  و  قرص  کپسول،  صورت  به  آهن  مکمل های 
موجودند. فروس سولفات، متداول ترین مکمل آهن است 

اما انواع شیمیایی دیگری مانند گلوکونات و فومارات نیز 
وجود دارند. باید به خاطر داشته باشید که این مکمل ها در 
صورتی که با معده خالی مصرف شوند بهتر جذب می شوند. 
اما گوارش آن ها می تواند سبب اسپاسم معده، حالت تهوع 
و اسهال شود. بنابراین آن ها را همراه با مقداری غذا مصرف 

کنید تا دچار این عوارض نشوید.
همچنین، کلسیم و آنتی اسیدها در جذب آهن در معده 
اختلال ایجاد می کنند، بنابراین شما باید بین مصرف مکمل 
آهن و مصرف شیر و پنیر و لبنیات، کافئین و سبزیجات خام 

و برخی داروها، دست کم دو ساعت فاصله بگذارید.
مواد غذایی که ویتامین C دارند، مانند مرکبات و کیوی 

می توانند به جذب بهتر آهن کمک کنند.
آزمایش منظم خون جهت اطمینان حاصل کردن از سطح 
مقدار  می تواند  روش  این  می شود.  توصیه  خون  در  آهن 
دقیق هموگلوبین خونتان را مشخص کند. امکان سنجش 
میزان تراکم آهن در خون و پروتئین های انتقال دهنده ی آن 

نیز در صورت نیاز وجود دارد.
آیا باید مکمل آهن مصرف کنید؟

این داروها روشی مؤثر برای افزایش ذخایر بدن هستند 
اما مصرفشان برای هر کسی مناسب نیست. یادتان باشد 
که خوردن هر ماده ای که توسط پزشک تجویز نشده است، 
می تواند عوارض و خطراتی به دنبال داشته باشد زیرا زیادی 

آن نیز می تواند خطرناک باشد.
همچنین بهترین کار این است که رژیم غذایی متعادل و 
سرشار از آهن در پیش بگیرید. یادتان باشد که مکمل های 
غذایی جادو نمی کنند و تنها راه درمان کم خونی نیستند؛ 
همان طور که کاهش گلبول های قرمز خون نیز همیشه به 

معنی کمبود آهن نیست.

دانستنی های کمبود آهن و مکمل آن؛

چه زمانی لازم است از مکمل آهن استفاده کنید؟
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گروه خانواده؛ عطیه همتی: 

از ابتدای اسفند سال گذشته که مدارس و آموزش های حضوری تعطیل شدند 
و جای خود را به آموزش های غیرحضوری و مجازی از طریق نرم افزارهای مختلف 
دادند؛ پدر و مادرها و معلمان همواره دغدغه این را داشتند که آیا آموزش های 
مجازی نیز مانند آموزش های حضوری می توانند موفق باشند؟ آموزش مجازی در 
ابتدا خانواده ها و معلمان را با چالش های خاصی روبرو کرد و بسیاری از معلمان 
و حتی خانواده ها مجبور شدند از روش های سنتی فاصله بگیرند و خودشان را به 
ابزارهای جدید مجهز کنند. ولی همچنان گله بسیاری از والدین و معلمان این 
است که هنوز عده ای این شیوه را جدی نمی گیرند. در چندماه اخیر کارشناسان 
آموزشی در همه جای دنیا همه تلاششان را کردند به معلم ها و خانواده ها کمک 
کنند تا در دوران قرنطینه و کرونا نیز بهره وری دانش آموزان را بالا ببرند و آنها را با 
سبک تازه آموزشی بهتر تطبیق بدهند از این رو یکسری شیوه ها و راه حل هایی و 
حتی ضوابطی به خانواده ها پیشنهاد دادند تا آنها به خوبی بتوانند نقش شان را 
در دوران آموزش مجازی به خوبی ایفا کنند. از این رو نکات آموزشی و روش های 
پیشنهادی متنوعی را از گفتگو با کارشناسان و سایت های آموزشی مختلف 

استخراج کردیم که در ادامه می خوانید.
شرایط اولیه مورد نیاز را بررسی کنید

مطمئن شوید فرزندتان به شرایط و ملزوماتی که برای تحصیل و شرکت در 
کلاس های مجازی نیازمند است، دسترسی دارد. ملزوماتی مانند تلفن همراهی 
که از نرم افزار مورد نظر پشتیبانی می کند، اینترنت، هدفون و اگر با کامپیونر و یا 
لپ تاپ کار می کند شرایط آن را بررسی کنید. کودک شما ممکن است در ابتدای 
کار موضوع را جدی نگیرد و حتی بدش نیاید یک جای کار لنگ بزند و آموزش 

به تعویق بیفتد.
 یک فضای مطالعه مشخص کنید

برای بیشتر ما محیط اطراف می تواند در توانایی ذهنمان تاثیر زیادی داشته 
باشد و هرچیزی حواسمان را پرت کند برای همین بزرگسالان به خصوص کسانی 
که در خانه کار می کنند محیط مشخصی را برای خودشان تدارک می بینند که 
پررنگ تر  آموزان  دانش  برای  موضوع  این  است.  خانگی  کار  محل  یک  شبیه 
است. بهتر است کودک شما هنگام شرکت در کلاس مجازی خود در یک محیط 
متفاوت و جدی قرار بگیرد تا ذهنش از درس منحرف نشود. اگر ممکن است یک 
میز و صندلی مناسب پیدا کنید و در نظر بگیرید که نه آنقدر راحت باشد که او 
را خواب آلود کند و نه سخت باشد که نشستن روی آن و تمرکز را برایش سخت 
کند. بسیاری از دانش آموزان همه کارهای درسی شان را روی تختخوابشان انجام 
می دهند که البته باید گفت که تخت خواب ها بدترین گزینه هستند. چون برای 
خوابیدن طراحی شده اند نه درس خواندن! حتی الامکان نیز صدای محیط را 
هنگام شرکت در کلاس مجازی به حداقل برسانید تا به کودکتان بیشتر کمک 
کرده باشید. نزدیک به تلویزیون نیز اصلا جای مناسبی برای شرکت در کلاس 
مجازی نیست. بعد از کلاس نیز بهتر است یک قرنطینه دیجیتال ایجاد کنید و 

یک مدت زمان مشخص تعیین کنید تا او به تکالفیش رسیدگی کند.
یک برنامه خانوادگی منطبق با مدرسه بچینید

قبل از شروع کلاس های مجازی با فرزندان بنشینید و بررسی کنید که او به 
صورت روزانه و هفتگی موظف به انجام چه تکالیفی است و باهم برنامه ای ترتیب 
بدهید که انجام همه آن ها را دربربگیرد. در نظر داشته باشید که دانش آموزان در 
دوران حضور در مدرسه کلاس هایی مانند ورزش، هنر و حرفه و فن و مهارتی هم 
داشته اند که این روزها جزو تکالیف درسی شان معمولا به حساب نمی آید. اما باید 
شما مسوولیت برگزاری این کلاس ها را به عهده بگیرید و خودتان در خانه برایشان 
برگزار کنید. بهتر است برنامه ای که تنظیم کردید را روی کاغذ به شکل زیبایی باهم 
پیاده کنید و اگر در خانه تخته ای برای نصب دارید دوتایی روی آن نصب کنید و 
در غیر اینصورت در یخچال در هر خانه ای بهترین گزینه است. یخچال ها تابلوی 
اعلانات محبوب اکثر خانه ها هستند. بعد از نصب برنامه فرزندتان را همراهی 
کنید تا به موظفی هایش عمل کند و بعد از انجام آن علامت بزند و این روال را 

ادامه دهید.
ساعت خواب فرزندتان را مدیریت کنید

هرچه برنامه تحصیلی خانگی فرزندتان تطابق بیشتری با برنامه سنتی و قدیمی 
مدرسه داشته باشد نتیجه تحصیلی او مطلوب تر خواهد بود. این درست است 
که ساعت  کلاس های مجازی اغلب دیرتر از زمان کلاس های حضوری برگزار 
می شوند اما اجازه ندهید روال خواب فرزندتان بهم بخورد. بسیاری از کارشناسان 
توصیه می کنند دانش آموزان را به همان برنامه سابق برای خواب آمده و از خواب 
بیدار کنید و این حس را به او ندهید که چون در خانه است و مدرسه نمی رود پس 

کاری برای انجام دادن ندارد و لازم نیست صبح اول وقت بیدار شود.
زنگ تفریح بین کلاس را جدی بگیرید

ساعته  نیم  تا  دقیقه  استراحت ۱۰  یک  نیز  مجازی  کلاس های  از  بسیاری 
دارند که حکم همان زنگ تفریح همیشگی را برای بچه ها دارد. برای این زنگ 
تفریح ها ضابطه مشخص کنید. همانطور که دانش آموزان در مدرسه اجازه بازی، 
استراحت، خوردن و آشامیدن در مدرسه دارند ولی نباید از قوانین تخطی کنند در 
خانه نیز باید چنین شرایطی برایشان فراهم شود. نداشتن زنگ تفریح درست هم 
ایجاد خمودگی برایشان خواهد کرد. اگر فضا وجود دارد به آنها اجازه هواخوری 
یا دوچرخه سواری بدهید ولی طبق ضابطه راس ساعت مشخص آنها را به کلاس 

درس برگردانید.
نرم افزارهای آموزشی را یاد بگیرید

بهتر از والدین خودشان نیز به نرم افزار های آموزشی که فرزندشان با آنها کار 
می کند مسلط شوند. متاسفانه در بسیاری از موارد کودکان نسبت به والدین شان 
تسلط بیشتری به ابزارهای الکترونیکی دارند و در صورت به وجود آمدن مشکل 
نمی توانند از خانواده برای حل مشکلشان کمک بگیرند. تسلط والدین به نرم 

افزارهای آموزشی سبب خیال آسوده و راحتی بیشتر دانش آموز محصل شان 
می شود. از کودکتان هم بخواهید هنگام شرکت در کلاس های مجازی از ابزارهای 
مختلفی که در اختیارش قرار داده شده استفاده کند و صرفا تبدیل به یک بیننده 
نشود. در صورت اشکال سوالش را در گروه مطرح کند و اگر برای ارسال پیام 
صوتی مشکل دارد و معذب است یا استرس سروصدای خانه را دارد این استرس 

را از او بگیرید.
با معلم ارتباط دوستانه بگیرید

والدین باید بدانند همانطور که در زمان حضور فیزیکی فرزندشان در مدرسه با 
معلم فرزندشان ارتباط می گرفتند و جویای وضعیت تحصیلی او بودند در شرایط 
فعلی نیز باید آن رویه را ادامه دهند. سبک آموزش مجازی همانطور که برای 
دانش آموزان و والدینشان جدید است برای معلمان هم به این شکل است و ممکن 
است هنوز نسبت به آن حس خوبی نداشته باشند و یا درست به آن مسلط نباشند. 
اما زمان به مرور این رویه را اصلاح خواهد کرد و بهتر است هردو گروه به حسن 

همکاری با یکدیگر اعتماد کنند و در صورت اختلاف صبوری کنند.
 با تشویق در فرزندتان ایجاد انگیزه کنید

کننده  کسل  مرور  به  فرزندتان  برای  است  ممکن  آموزشی  محیط  از  دوری 
شود. شما باید با ایجاد انگیزه و کارهای تشویقی او را حمایت کنید. آنها در میان 
دوستانشان نیستند تا مورد تحسین قرار بگیرند از این روز به تحسین و حمایت 
خانواده شان بیشتر از قبل نیاز دارند. بعد از هرکلاس مجازی به آنها خداقوت و 
خسته نباشید بگویید. شاید پیش از این ابزارهایی مثل تبلیت و موبایل برای آنها 
جنبه سرگرمی داشت اما امروز استفاده از آنها برای اهداف آموزشی است و این 

موضوع را جدی و امری مهم در نظر بگیرید.
اجازه گپ های ویدئویی با همکلاسی ها به فرزندتان بدهید

دور شدن از فضای دوستانه مدرسه برای بچه ها آزاردهنده است. آنها در مدرسه به 
روابط اجتماعی با دوستانشان عادت کرده اند و هم اکنون نیز به این روابط نیاز دارند 
ولی در شرایط کرونا معاشرت های حضوری چندان ایمن به نظر نمی رسد. پس به 
آنها اجازه دهید علاوه بر حضور در مدرسه برای لحظاتی با دوستانشان به صورت 
تصویری ارتباط بگیرند و باهم صحبت کنند. این موضوع برای کلاس اولی ها که 
تصویر درستی از روابط دوستانه در مدرسه ندارند بسیار کمک کننده است. شما 
می توانید با والدین همکلاسی های فرزندتان هماهنگ کنید و ساعاتی از روز را 

برای آشنایی و معاشرت باهم تعیین کنید.
سطح تماس با نمایشگرها را تا حد ممکن محدود کنید

بسیاری از دانش آموزان تمریناتشان را به صورت الکترونیکی دریافت می کنند 
و با خیره به صفحات نمایشگر به حل آن می پردازند. اگر برایتان مقدور است تا 
می توانید این تمرینات را چاپ کنید تا از خیره شدن طولانی مدت آنها به صفحه 
نمایش جلوگیری کنید تا به سلامت جسمی آنها بیشتر کمک کنید. همانطور 
که می دانید استفاده طولانی از ابزارهای الکترونیکی موجب سردرد، تهوع و یا 

ضعیف شدن چشم های فرزند شما می شود.
به جای فرزندتان در کلاس شرکت نکنید

به هیچ عنوان به جای فرزندتان در کلاس های مجازی حاضری نزنید. حتی اگر 
فرزندتان دچار مشکل است و نمی تواند در کلاس حاضر شود این موضوع را با 
معلم مطرح کنید و تنها در این صورت به جای او محتوای درسی را دریافت کنید. 
تکالیفش را انجام ندهید. به جای او پاسخ را تایپ نکنید. شما با این کار حس 
مصنوعی و حتی فرمالیته بودن این کلاس ها را به او خواهید داد و باعث می شوید 

او نیز آموزش مجازی را جدی نگیرد.
اجازه ندهید فرزندتان حس تعطیلات مدرسه داشته باشد

مدرسه ها تعطیل نیست. بلکه نوع آموزش تغییر کرده است. پس اگر فرزندتان 
حس تعطیلات دارد تلاش کنید این حس را از او بگیرید و به او یادآوری کنید 
که سال تحصیلی آغاز شده است و او دیر یا زود باید برای امتحانات میان ترم و 
پایان ترم آماده شود. بسیاری از دانش آموزان چون به شکل حضوری مدرسه 
نمی روند خیال می کنند تعطیل هستند و مدام از این لفظ استفاده می کنند. در 
حالی که این موضوع به این شکل نیست و شما هنگام صحبت های روزانه باید 
تاکید کنید که او در ایام مدرسه حضور دارد و هیچ تفاوتی به لحاظ درس خواندن 
و انجام تکالیف با سال های قبل ندارد. تنها و تنها شیوه آموزش و یادگیری او تغییر 

کرده است.
 از حضور بیشتر کنار فرزندتان استفاده کنید

درست است که این ایام استرس زا و غیر قابل پیش بینی است اما به هرحال 
فرصتی فراهم شده است که والدین زمان بیشتری را با فرزندشان سپری کنند 
و می توانند این فرصت را غنیمت بشمارند تا رابطه والد و فرزندی شان را بهبود 
ببخشند و از کنار هم بودن لذت بیشتری ببرند. پس برای این باهم بودن بیشتر 

نقشه بکشید و حداکثر استفاده را ببرید.

رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس:

حفظ تنوع زیستی در کشور به یک 
سیاست کلی تبدیل شود

رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس با اشاره به اینکه حفظ تنوع زیستی در کشور 
به یک سیاست کلی تبدیل شود، گفت: نباید سیاستگذاری، قانونگذاری، مقررات 
نویسی و خط مشی سازی  پیرامون تأمین امنیت غذایی را  در غیاب تمرکز بر حفظ 

تنوع زیستی دنبال کنیم.
آیت الله احمد مبلغی در نهمین جلسه هیات اندیشه ورز کشاورزی تحت عنوان" 
تنوع زیستی و کشاورزی" که به صورت مجازی برگزار شد، خاطرنشان کرد:  هر اندازه 
که تنوع زیستی بیشتر باشد، زنجیره های غذایی بیشتر، طولانی تر و فراگیر تر خواهد 

شد، و در نتیجه، حیات انسان پایدارتر می گردد.
عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به تنوع گیاهان دارویی در کشور اظهار 
داشت: از آنجا که گیاهان دارویی در ایران از موقعیت ممتازی در جهان برخوردار 
هستند، لازم است در تدوین استراتژی ها ، قانونگذاری و در زمینه صادرات، توجه 

جدی تری به این مقوله صورت بگیرد.
 آیت الله مبلغی گفت: صنعت گیاهان دارویی بخش مهمی از کشاورزی است که 

در صورت توسعه پیدا کردن،  روند، دامنه و جهش تولید را تقویت می کند.
  وی با اشاره به اینکه نظم و سنجیدگی مختص به طیف گسترده گیاهان، یك نظم 
و سنجیدگی است که در سیاق آیه، معنای خود را باز می یابد، گفت: هنگامی که 
به سیاق  آیه مراجعه می کنیم، آن را سیاق ربط دادن گیاهان به انسان ها و زندگی و 
حیات آنها  می یابیم؛ چه آنکه  بلافاصله خداوند بعد از  آنکه از رویاندن گیاهان متنوع 
سخن به میان می آورد، می فرماید "وَجَعَلْنَا لَکُمْ فِیهَا مَعَایِشَ" )ما برای شما در این 

زمین -که در آن گیاهان متنوع را رویاندیم- دست مایه های زندگی را قرار دادیم(.
آیت الله مبلغی اظهار داشت:  وقتی سیاق آیه این است، از آن به دست می آید که 
نظم و سنجیدگی در گیاهان به گونه ای است که آنها برای انسان حیات آور بوده و غذا 
و معیشت انسان را تأمین می کنند و این دقیقاً همان چیزی است که امروزه در علم، 
تنوع بیولوژیکی شناخته شده، و به معنای ایجاد حالت "خودتنظیمی بیولوژیك"  
به حساب می آید. عضو مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: اهمیت نکته یاد شده 
آنگاه بیشتر ظاهر می شود که به این گفته علم توجه کنیم که می گوید: بدون تنوع 

بیولوژیکی، زندگی و غذا برای انسان به مخاطره جدی بلکه به نابودی می افتد.
وی افزود: آنچه جالب به نظر می رسد این است که قرآن تعبیر به معایش کرده، )که 
جمع معیشت است و به معنای آنچه با آن زندگی اتفاق می افتد، می باشد(، و ربط آن 
به گیاهان این است که گیاهان طیف وسیعی از عوامل معیشت هستند.  رئیس مرکز 
تحقیقات اسلامی مجلس گفت: اگر به این نکته توجه کنیم که تنوع زیستی گیاهی 
نقش اساسی برای حیات و زندگی انسان دارد و از طرف دیگر توجه کنیم که بسیاری 
از گیاهان در معرض خطر انقراض هستند، در این صورت لازم می نماید حفظ تنوع 
زیستی را به عنوان یک سیاست کلی  قرار دهیم. آیت الله مبلغی خاطرنشان کرد: 

باید به سمت وضع قوانین متناسب، فعال و شفاف در این زمینه حرکت کنیم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

خلاقیت و نگاه تخصصی لازمه تولید محتوا 
برای مقابله با کروناست

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: رسانه ها رسالت مهمی در ارتقای 
سطح آگاهی جامعه نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی دارند و باید با استفاده از 

ابزارهای نوین به ویژه بستر فضای مجازی، در این راه خطیر تلاش کنند.
سید موسی حسینی کاشانی ، اظهار داشت: شیوه اطلاع رسانی و اغنای افکار 
عمومی اهمیت زیادی دارد و باید بتوان ضمن اینکه هشدارهای لازم را در جهت 
رعایت بهداشت ارائه داد، از بروز نگرانی و ناامیدی در جامعه نیز پرهیز کرد، این نوع 

اطلاع رسانی، به شیوه های هنرمندانه ای در فعالیت های رسانه ای نیاز دارد.
وی تصریح کرد: خلاقیت، ابتکار و نگاه تخصصی، لازمه تولید محتوا پیرامون مقابله 
با کروناست و باید از ظرفیت رسانه به خوبی استفاده کنیم و با نگرشی کارشناسانه، به 

خروجی های مناسبی دست یابیم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم بیان کرد: یکی از نقاط مثبت این است 
که رسانه های قم عملکرد مطلوبی در افزایش استفاده مردم قم از ماسک نسبت به 
میانگین کشوری داشته اند. وی عنوان کرد: رسانه ها، جایگاه مهمی در جلب اعتماد 
عمومی و فرهنگ سازی و اطلاع رسانی دارند و باید بتوانند هشدارهای لازم را در قالب 
محتواهای اثربخش در اختیار جامعه قرار دهند. حسینی کاشانی اظهار داشت: 
تبلیغات محیطی و رسانه ای باید به طور هدفمند موردتوجه قرار گیرد و در قالب 
آموزش، بتواند جریان سازی کند، عدم رعایت پروتکل های بهداشتی دلایل مختلفی 
دارد و می توان با بررسی و آسیب شناسی، این دلایل را احصاء کرد. وی خاطرنشان 
کرد: در شورای اطلاع رسانی، تصمیمات مهمی گرفته می شود و به پشتوانه رسانه 
در تولید محتوا می توان شهروندان را با این تصمیمات همسو کرد تا به نقطه آرامشی 
دست یابیم و از این موج اخیر به سلامت عبور کنیم. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم افزود: اصحاب فرهنگ و هنر و رسانه باید از تمامی ظرفیت های فرهنگی 
و هنری و تبلیغی در جهت ارتقای آگاهی مردم نسبت به راههای پیشگیری از 
کرونا بهره بگیرند. وی تصریح کرد: در این ایام به ویژه رسانه ها با حرکت جهادی 
مشارکت  آسیب ها،  و  مشکلات  احصای  و  اطلاع رسانی  سلامت،  حوزه  در  خود 
آگاهی بخشی  و  در مسیر فرهنگ سازی  ارزنده ای  این تلاش  و  خوبی داشته اند 
است. حسینی کاشانی بیان کرد: تغییر سبک زندگی شهروندان در جهت رعایت 
پروتکل های بهداشتی نیازمند برنامه ریزی دقیق و فعالیت های گسترده فرهنگی و 

همراهی همه دستگاه های اجرایی و جلب مشارکت های عمومی است.

با قدردانی از خدمات حجت الاسلام والمسلمین رستمی :

مرتضوی به سمت مدیر کل زندان های قم 
منصوب شد

در مراسمی از خدمات حجت الاسلام والمسلمین رستمی، قدردانی و آقای سید 
عبدالله مرتضوی به سمت مدیر کل امور زندان های استان قم منصوب شد.

فراهانی معاون قضایی، اجرای احکام و امور مجلس سازمان زندان های کشور در 
این مراسم ضمن تشکر از زحمات مدیرکل سابق گفت: قم در عرف مردم، قلب نظام 
جمهوری اسلامی ایران است و از مدیریت جدید انتظار می رود از این پتانسیل برای 
معرفی این شهر به عنوان الگو در تمام زمینه ها بهره ببرد. حجت الاسلام والمسلمین 
مظفری با اشاره به اینکه قم در آمار قتل به نسبت تعداد زندان، پایین ترین آمار را دارد 
افزود: ما باید کاری کنیم که قم در تمام آمار های مثبت جایگاه نخست را داشته باشد. 
رییس کل دادگستری استان هم در این مراسم گفت: در استان قم هیچ زندانی 
مهریه نداریم چرا که زندان جای مجرمین و افرادی است که امنیت جامعه را به خطر 
می اندازند نه جای افرادی که بدهکار مالی هستند. حجت الاسلام والمسلمین 
مظفری تاکید کرد: بازداشت بدهکاران مالی که آزادی آن ها هیچ صدمه ای به امنیت 
جامعه وارد نمی کند به مصلحت نیست. او مبارزه با قاچاق مواد مخدر را مهمترین 
مساله دادگستری دانست و افزود: برخورد جدی با قاچاقچیان در دستور کار قوه 
قضاییه قرار گرفته است. رییس کل دادگستری استان گفت: طبق دستورالعمل 
جدید، زندانیان مواد مخدر باید جداسازی و در قسمت جدا نگهداری شوند که نشان 

از اهمیت مبارزه با قاچاق مواد مخدر و برخورد با سوداگران مرگ است.
 

معاون مشارکت های مردمی بهزیستی قم:

پازل همدلی در قم چیده می شود
معاون مشارکت های مردمی بهزیستی قم از خیران و مردم نوع دوست قم برای 
مردمی  مشارکت های  حیدری،معاون  احمد  کرد.  دعوت  همدلی  پازل  چیدن 
بهزیستی قم با اشاره به آغاز پویش ملی پازل همدلی از مردم نوع دوست و نیکوکار 
استان دعوت کرد تا به این پویش بپوندند.  او  با اشاره به راه اندازی بزرگترین پازل 
همدلی در دنیا با همکاری تمام مردم کشورمان افزود: پازل  دارای یک میلیون قطعه 
و  برای هر استان هزار قطعه با طرح نقشه همان استان تهیه شده است که به صورت 

نمادین به تکمیل پازل ایران عزیزمان خواهد انجامید.

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم :

۱۵ هزار مادر باردار تحت پوشش واکسن 
آنفلوانزا هستند

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: در حال حاضر ۱۵ هزار مادر باردار جزء 
جامعه هدف تحت پوشش واکسن آنفلوانزا در قم هستند که تعداد زیادی از آن ها از 

طریق پایگاه های بهداشتی واکسن خود را دریافت کرده اند.
باقر محمودی در جمع خبرنگاران با اشاره به ضرورت همراهی مردم در طرح های 
بهداشتی و پیشگیرانه از شیوع کرونا اظهار داشت: مردم بهترین ناظران رعایت 
پروتکل های بهداشتی صنوف اند و می توانند گزارشات خود را با سامانه تلفنی ۱۹۰ 

در میان بگذارند.
رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم افزود: پرهیز از حضور در تجمعات و برگزاری 
رعایت  و  ماسک  زدن  و  محدود  جمعیت  با  باز  فضای  در  مذهبی  مراسم های 
پروتکل های بهداشتی همواره مورد تأکید است و در طول ماه محرم و صفر بسیاری از 

دستورالعمل های ستاد ملی موردتوجه قرار گرفت.
رعایت  در  زیادی  ضربتی  طرح های  گذشته  ماههای  در  کرد:  تصریح  وی 
پروتکل های بهداشتی برای صنوف با همراهی ارگان های مختلف در قم برگزار شد 
و ثبت نام های صنوف در سایت سلامت به خوبی کنترل می شد اما با کمرنگ شدن 
برخی از طرح ها و کاهش همکاری ارگان ها شاهد افزایش بی توجهی برخی صنوف 

به رعایت دستورالعمل های بهداشتی بوده ایم.
 مردم بهترین ناظران رعایت پروتکل های بهداشتی صنوف 

نفر  و ۳۰  محیط  بهداشت  کارشناس  نفر  هم اکنون ۵۰  کرد:  بیان  محمودی 
بهداشت حرفه ای در سطح قم فعال هستند درحالی که بیش از ۵۰ هزار صنف و 
واحد صنفی در قم فعالیت دارند و باید مردم مشارکت خوبی داشته باشند و ما را در 

اجرای طرح های بهداشتی یاری کنند.
وی در خصوص تزریق واکسن آنفلوانزا خاطرنشان کرد: بهتر است واکسن آنفوآنزا 
برای جامعه هدف و افراد پرخطر قبل از آبان ماه تزریق شود، دراین ارتباط جانبازان 
بالای ۵۰ درصد، جانبازان شیمیایی، بیماران خاص و بیماران دیالیزی و سرطانی 

جزء جامعه هدف در تزریق رایگان واکسن آنفلوانزا هستند.
رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم عنوان کرد: همچنین سالمندان و معلولانی 
که در مراکز نگهداری هستند شامل جامعه هدف اند و سهمیه واکسن آن ها تحویل 

بهزیستی شده است.
وی گفت: در حال حاضر نیز ۱۵ هزار مادر باردار جزء جامعه هدف تحت پوشش 
واکسن آنفلوآنزا در قم هستند که تعداد زیادی از آن ها از طریق پایگاه های بهداشتی 

واکسن خود را دریافت کرده اند.
محمودی افزود: جامعه هدف وزارت بهداشت از واکسن رایگان برخوردار می شوند 
و گروه های پرخطر می توانند از طریق داروخانه باقیمت مصوب ۴۰ هزار و ۲۰۰ تومان 

واکسن را خریداری کنند.
وی بیان کرد: روند توزیع واکسن در مراکز درمانی و داروخانه ها در حال انجام است 

و با توجه به مشکلاتی که در واردات واکسن داشتیم، توزیع کمی زمان برد.
رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم عنوان کرد: در جهت حفظ سلامتی علاوه بر 
زدن ماسک و رعایت پروتکل ها چند نکته مهم قابل توجه است، ازجمله مسئله تهویه 
هوا دارای اهمیت زیادی است و در فصل سرما هر دو ساعت یک بار درب ها و پنجره ها 
جهت جریان هوا باز شود تا محیط منزل و کار با آلودگی کمتری در انتشار ویروس 

مواجه باشد.
وی تصریح کرد: همچنین با توجه به شلوغی بیمارستان ها، اگر شهروندان علائمی 
ازجمله گلودرد و سرفه و تب مواجه شدند به بیمارستان رجوع نکنند و تنها به درمانگاه 

محل و پایگاه هایی مشخص شده مراجعه کنند.
محمودی در مورد کمبود داروی انسولین خاطرنشان کرد: داروی انسولین نوع 
داخلی اش در کشور موجود است، اما داروهای قلمی و خارجی که وارداتی است با 

کمبود مواجه شده و شهروندان می توانند از داروی جایگزین استفاده کنند.

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم :

وقف علمی و مطابق نیازهای روز جامعه 
نیاز کنونی قم است

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، با بیان اینکه همواره بیشتر 
موقوفات متناسب با نیازهای روز انجام شده است، گفت: با توجه به نیازهای علمی 
و پژوهش کشور و استان، ورود واقفان استان برای حمایت از موضوعات علمی روز 

جامعه ضروری است. 
حجت الاسلام امیرعطاالله جباری وقف را عامل اثرگذار در پیشبرد جامعه دانست و 
گفت: وقف یکی از امور خیری است که همواره بر اساس نیازهای روز انجام و موجب 

شده تا در طول زمان خیرات و برکات آن به عموم مردم برسد.
معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم، اظهار داشت: امروز نیز با تغییر 
شرایط و نیازهای جامعه، موقوفه های جدید باید در راستای رفع این نیازها قرار گیرد.
وی، وقف را خیر مستمر دانست و گفت: تا وقتی که مورد وقف وجود دارد، خیرات 
و برکات آن وقف علاوه بر جامعه شامل شخص واقف نیز می شود و این صدقه جاریه 

در طول زمان نیز منشاء خدمات بسیار است.
جباری ضمن درخواست از خیّران استان برای باز نگهداشتن راه وقف افزود: وقف 
نیاز نیست که مورد بسیار بزرگی باشد بلکه می توان با اندک کمک هایی که انجام می 
دهیم، سنگ بنایی را بگذاریم که خیران دیگر نیز با ورود به آن موضوع، یک جریان 

مهم در استان و کشور ایجاد شود.
از طرح  اوقاف و امور خیریه قم، ادامه داد: حمایت  معاون فرهنگی اداره کل 
های علمی، کمک به دانشجویان و طلبه های مستعد و نیازمند، حمایت از ساخت 
زیرساخت های علمی و آموزشی مانند دانشگاه، آزمایشگاه و کتابخانه از جمله اموری 
است که با توجه به نیاز کنونی کشور و استان، ضروری است تا مورد توجه واقفان قرار 
گیرند. وی، با بیان اینکه اقامه عزاداری اباعبدالله)ع( بیشترین حجم موقوفات قم 
است گفت: سه هزار بسته معیشتی در قالب طرح مواصات میان نیازمندان استان 

توسط اوقف توزیع شد که بخشی از این کمک ها از محل موقوفات بود.
جباری با بیان اینکه حساسیت فراوان در اوقاف و امور خیریه وجود دارد تا موقوفات 
در محل تعیین شده واقف هزینه شود، ادامه داد: این موضوع موجب شده است 
تا جای خالی برخی امور از جمله موقوفاتی در حمایت از صندوق های خیریه در 
میان موقوفات احساس شود. از ۲۴ مهرماه تا سوم آبان ماه در تقویم رسمی جمهوری 

اسلامی به نام دهه وقف نامگذاری شده است.
 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم:

۳۸هزار مورد بازرسی از اصناف قم
 انجام شد

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: به منظور پایش مستمر وضعیت 
بازار، از ابتدای سال جاری تا پایان شهریورماه ۳۸ هزار و ۲۶۴ مورد بازرسی از اصناف 

استان انجام شد. 
محمود سیجانی بیان کرد: در جریان بازرسی های صورت گرفته چهار هزار و ۷۱۲ 
مورد تخلف به ثبت رسید که برای آن سه هزار و ۱۲۰ پرونده به ارزش یکهزار و ۸۲۷ 

میلیارد ریال تشکیل شد.
وی با اشاره به اهمیت نظارت و بازرسی درمقابله با تخلفات صنفی گفت: بازرسان 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با همراهی سایر دستگاه های متولی در زمینه 
کنترل بازار استان در تلاش هستند تا عرضه محصولات موردنیاز مردم به شکلی 

مناسب صورت پذیرد.
وی ادامه داد: همچنین اقشار مختلف مردم می توانند در صورت مشاهده هرگونه 
تخلف در بازار استان شکایت خود را از طریق سامانه ۱۲۴ پیگیری و به بازرسان 
سازمان صمت در نظارت موثر بر وضعیت عرضه محصولات کمک کنند.سیجانی 
گفت: بررسی تخلف های صنفی در بازار استان نشان می دهد،  گران فروشی بیشترین 
فراوانی را به خود اختصاص داده و پس از آن عدم درج قیمت، تقلب و کم فروشی، 
عدم رعایت دستورالعمل های بهداشتی، عرضه خارج از شبکه، احتکار، عدم صدور 

صورت حساب و قاچاق به عنوان تخلفات صورت گرفته به ثبت رسیده است.

اجتماعی

قم  استان  بهداشت  مرکز  روان  سلامت  کارشناس 
گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا و ممنوعیت خروج 
آرام در خانه،  ایجاد محیطی  با  باید  از منزل، والدین 
کاهش  را  فرزندانشان  استرس  و  نگرانی ها  ترس ها،  

دهند.
افزود: در طول دوران همه گیری  نجیبه یوسف زاده 
ویروس کرونا، اقداماتی چون فاصله گذاری اجتماعی، 
ممنوعیت فعالیت های خارج از خانه، تعطیلی مدارس 
و مهدهای کودک، دوری از دوستان، بازی و ورزش، 
کودکان را در شرایطی پیچیده قرار می دهد و می تواند 
موجب پریشانی و بالا رفتن سطح استرس و اضطراب 
و  ترس ها  است  لازم  کرد:  اضافه  وی  شود.  آن ها  در 
نگرانی های آن ها را از راه مناسبی کاهش داده و ذهن 
و  مراقبت  با  می توانند  والدین  کنیم؛  تقویت  را  آن ها 

علاقه مندی بیشتر، استرس آن ها را کاهش دهند.
استرس  دچار  کودکان  که  زمانی  داد:  ادامه  وی 
می شوند، پاسخ های متفاوتی مانند جیغ زدن، پنهان 
شدن، غمگین شدن و خشمگین شدن از خود نشان 
می دهند؛ برای کمک به آن ها در مقابله با این پاسخ ها، 
مهم است از احساسات آن ها آگاه باشیم و برای آن ها 

فعالیت های مختلفی در نظر بگیریم.
یوسف زاده با اشاره به اجرای روش های سالم و موثر 
طرفه  دو  ارتباط  برای  زمانی  گفت:  والدین،  سوی  از 
با کودک ایجاد کنید؛ برای هر کودک جداگانه وقت 
بگذارید؛ این وقت می تواند ۲۰ دقیقه یا بیشتر باشد، 

تا  باشد  مشخص  ساعت  یک  سر  روز  هر  است  بهتر 
کودکان یا نوجوانان بتوانند در زمان خاصی منتظر آن 
باشند. وی با بیان این که انتخاب بازی از سوی کودک 
افزود:  می شود،  او  در  نفس  به  اعتماد  ایجاد  باعث 
خواندن کتاب، داستان گفتن، نقاشی کردن، انجام 
کارهای هنری و مهارتی، انجام کارهای روزانه با کمک 
هم، تفکر و صحبت های معنوی، دعا کردن، باغبانی 
کردن، یادگیری های آنلاین، معاشرت از طریق تلفن، 
نوشتن داستان و شعر، انجام بازی های داخل خانه با 
اعضای خانواده فعالیت هایی لذت بخش برای کودکان 
هستند. وی اضافه کرد: برنامه ای برای خود و کودکتان 
تهیه کنید که زمانی برای فعالیت، فراغت و استراحت 
کودک  روز  هر  برنامه  در  را  ورزش  باشید؛  داشته 
بگنجانید؛ زیرا این کار می تواند به کودکان کمک کند 
احساس امنیت کرده و رفتار بهتری داشته باشد و به 

کاهش استرس او کمک می کند.

به  این که  بر  تاکید  با  قم  بهداشت  مرکز  کارشناس 
دهید،  آموزش  ایمن  فاصله  حفظ  مورد  در  کودکتان 
گفت: به آن ها بیاموزید مرتبا دستان خود را با آب و 
صابون بشویند، شستن دست ها و رعایت بهداشت را 
سرگرم کننده کنید، یک شعر ۲۰ ثانیه ای برای شستن 
دست ها بسازید؛ چند حرکت به آن اضافه کنید؛ به 
کودکان به خاطر شست و شوی مرتب دست ها امتیاز 

داده و آن ها را تحسین کنید.
وی خاطرنشان کرد: سعی کنید در صورت امکان 
باشد؛  برقرار  او  معمولی  غذایی  وعده های  و  خواب 
اطمینان حاصل کنید به درستی غذا می خورد و خواب 
از  کودکان  حضور  در  افزود:  یوسف زاده  دارد.  کافی 
ترسیدن در مورد موضوع هایی که ذهن شما را مشغول 
کرده است اجتناب کنید، ترس، خشونت و دلهره خود 
را کنترل کنید؛ هرگز ذهن کودکتان را با دلواپسی های 

آینده و نگرانی های خود پر نکنید.

کارشناس مرکز بهداشت استان قم:

ایجاد محیطی آرام در خانه، استرس فرزندان را کاهش می دهد

والدین و پدیده جدیدی به نام آموزش مجازی؛

جای فرزندتان در کلاس مجازی شرکت نکنید!  
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در گفت وگو با یک کارشناس اقتصادی اعلام شد:

چرایی گرانی دلار و راهکاریی
 برای مقابله با آن

 افزایش روزانه نرخ ارز دلار به موضوعی نگران کننده در میان اقتصاددان ها و 
فعالان اقتصادی تبدیل شده است. با وجود اینکه قیمت ارز در برابر کنترل های 
بانک مرکزی برای کاهش مقاومت می کند، کارشناسان اقتصادی معتقدند 
راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدتی وجود دارد که می تواند سرعت افزایش قیمت 

در این بازار را کاهش دهد.
افزایش نرخ ارز در روزهای اخیر سرعت بیشتری گرفته است. دلار در حالی در 
بازار آزاد با قیمت های بالای ۳۱ هزارتومان در حال معامله است که یک ماه پیش 
کمی بیشتر ۲۳ هزار تومان بود و در اوایل امسال یعنی فروردین ماه، با قیمت 

تقریبا ۱۵ هزار تومانی ارزش گذاری می شد.
ادر گفت وگو با یک کارشناس اقتصادی، دلایل افزایش نرخ ارز و راهکارهای 

کنترل آن را بررسی کرده ایم.
چرا دلار گران شد؟

سید کمیل طیبی عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان، دو دسته عوامل 
بلندمدت و کوتاه مدت را در افزایش نرخ ارز تأثیرگذار دانست و در تشریح این 
عوامل گفت: در بررسی عواملی که در بلندمدت، منجر به افزایش نرخ ارز شدند 

باید صادرات و تحریم ها را مورد توجه قرار داد.
طیبی ادامه داد: در یک سال اخیر، صادرات نفت روند نزولی داشته و از طرف 

دیگر صادرات غیرنفتی نیز به دلایلی مانند کرونا و تحریم، کاهش یافته است.
وی افزود: به دلیل تحریم، شریان های مالی ما با دنیا بسته شده است. علاوه 
بر این، اگر تورم مزمنی که در یکی دو سال اخیر شدت یافته و نرخ رشد منفی 
تولید ناخالص داخلی را نیز در نظر بگیریم به مجموعه ای از عوامل می رسیم 
که موجب افزایش نرخ ارز در بلندمدت شده اند. این مدرس اقتصاد مجموعه 
عوامل یادشده را در کنار  سیاست گذاری ضعیف، عامل کمبود منابع ارزی 
دانست و گفت: سیاست گذاری ضعیفی مانند دلار ۴۲۰۰ تومانی که قیمتی 
نامناسب و نامتناسب با واقعیت های بازار است و  وسیله ای برای توزیع رانت 
تبدیل شده، موجب مقاومت دلار و کمبود منابع ارزی شده است. وی افزود: 
این در حالی است که تقاضای قبلی برای ارز به قوت خود باقی است و حتی 
با کاهش ارزش ریال، افزایش نیز داشته است. در واقع در کوتاه مدت، به دلیل 
کاهش ارزش ریال، تقاضا برای تبدیل آن به انواع دارایی از جمله ارز وجود دارد 

که همین موضوع، یکی از عوامل افزایش نرخ ارز در کوتاه مدت است.
دلیل افزایش تقاضا در بازار ارز

طیبی با یادآوری نرخ سود منفی بانک ها و ریزش اخیر بورس ادامه داد: نظام 
بانکی و نرخ سود پیشنهادی آن، جوابگوی نرخ تورم بالای اقتصاد ایران نیست. 
از طرف دیگر، ریزش اخیر بورس نیز موجب شده همه این عوامل در کنار هم 
در کوتاه مدت، اقبال به یک بازار دارایی دیگر که هم نقدشوندگی بالا و هم سود 
بیشتری در مقایسه با دیگر بازارهای دارایی دارد، بیشتر شود و آن بازار نیز بازار 
ارز است. بنابراین بخشی از افزایش قیمت ها در بازار ارز متأثر از این مجموعه از 

عوامل کوتاه مدت هستند.
چرا دلار در برابر کنترل های بانک مرکزی مقاومت می کند؟

و  کوتاه مدت  عوامل  مجموعه  اینکه  بیان  با  ادامه  در  اقتصاد  مدرس  این 
بلندمدت مؤثر بر بازار ارز موجب شده  روند صعودی نرخ ارز تقویت شود، گفت: 
در حال حاضر شاهد افزایش روزانه نرخ ارز هستیم به طوری که قیمت ها در 
بازار ارز در برابر کنترل های بانک مرکزی نیز مقاومت می کنند. محدودیت های 
عرضه ارز طرف بانک مرکزی موجب شده تا عرضه های این نهاد پولی در بازار 
نیز پاسخگو نباشد. از طرف دیگر در کوتاه مدت، التهاب و انتظارها نیز شدت 
گرفته  که خود موجب افزایش واسطه گری در بازار ارز می شود. طیبی راهکار 
کنترل نرخ ارز را کنترل عوامل موثر در افزایش آن دانست و گفت: کنترل تورم 
با اثری که بر تقویت ارزش ریال دارد می تواند نرخ های بازار ارز را کاهش دهد. 
علاوه بر این تعدیل انتظارات بازار نیز می تواند در کاهش نرخ ها مؤثر باشد. 
وی راهکارهای پیشنهادی را تقویت بورس، تغییر نگرش نظام بانکی و تلاش 
برای ایجاد تغییر در زمینه تحریم ها در بلندمدت دانست و گفت: تقویت بورس 
می تواند بخشی از تقاضای موجود در بازار ارز را که برای حفظ ارزش دارایی ها 
به وجود آمده، به خود جذب کند. از طرف دیگر، تغییر نگرش در نظام بانکی به 
صورتی که مشوق سپرده گذاری باشد می تواند در کنترل نرخ ارز مؤثر باشد. در 

بلندمدت نیز باید تلاش شود اقتصاد ایران از سایه تحریم ها خارج شود.
تشکیل سبد دارایی برای تعیین نرخ سود بانکی

این مدرس اقتصاد درباره افزایش نرخ سود حقیقی بانکی در مقابل تورم بالایی 
که در اقتصاد ایران وجود دارد، گفت: عملًا این مکان وجود ندارد که نرخ سود 
حقیقی را به مقادیر بالاتر از نرخ های تورم برسانیم زیرا نرخ تورم در ایران به قدری 
بالاست که افزایش نرخ سود تا این میزان برای بانک ها امکان پذیر نیست. راه حل 
جایگزین این است که دولت یک سبد دارایی تشکیل دهد و میانگین بازدهی 
بازارهای دارایی از جمله ارز و طلا را در آن در نظر گیرد و نرخ سود بانکی را به 

این میانگین نزدیک کند.

یک مقام مسئول:

سیگنال دهی سهام غیرقانونی است
یک مقام مسئول در بورس، با تاکید بر غیرقانونی بودن فعالیت کانال های  

خرید و فروش سیگنال، گفت: سهامداران گرفتار در دام کلاهبرداران از طریق 
پلیس فتا و دادسرای جرایم رایانه ای، پیگیر باشند.

سیاوش وکیلی با اشاره به اینکه سازمان بورس از منظر اطلاع رسانی و فرهنگ 
سازی، سهامداران را از حضور در کانال های تلگرامی سیگنال دهی خرید و 
فروش سهام نهی کرده است، گفت: فعالیت مراجع سیگنال خرید و فروش 
غیرقانونی بوده و اعتماد به این گروه که دنبال منافع شخصی هستند، منطقی 

نیست و تبعات منفی آن به عهده سهامداران است.
وی افزود: همانطور که مردم در خرید مایحتاج به هر برندی اعتماد نمی کنند 
سرمایه گذاری  مشاوره  شرکت های  خدمات  از  باید  فقط  هم  سهام  بازار  در 
اوراق  و  بورس  ثبت شده در سایت سازمان  و  بورس  از سازمان  دارای مجوز 
را برای  با رعایت ملاحظاتی مشخص، سهامداران  بهادار استفاده کنند که 
خرید یا فروش راهنمایی می کنند؛ بنابراین هیچ فرد حقوقی یا حقیقی حق 

سیگنال دهی خرید و فروش سهام را ندارد و مرتکب جرم می شود.
وکیلی با اشاره به فعالیت سیگنال دهی گروه های خصوصی و VIP، ادامه 
داد: گزارش تخلف این گروه ها از منابع مختلف به سازمان بورس اعلام می شود 
که با همکاری پلیس فتا، پیگیری و فیلتر می شود. سهامدارانی که در دام 
کلاهبردارانی گرفتار شده اند می توانند با مراجعه به پلیس فتا و دادسرای جرایم 

رایانه ای، پیگیر این موضوع باشند.

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند.
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۷۴۵۸  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۵۷۷۹  رای   -۱
ذبیح الله رضائی راد فرزند احمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷۴/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از 
۱۱۴۹۳اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن وکیلی و طاهره 

وکیلی قمی ورثه علی محمد وکیلی سند صادره در دفتر ۲۸۱ صفحه ۱۹۹)م الف ۷۸۴۴(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۱۷۰  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۵۶۳  رای   -۲
محمود اشفعی فرزند علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۸/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۷۷۱/۲/۱۵۰ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۸۷ صفحه ۵۷۷ به 

موجب سند قطعی ۸۱۱۱۱ مورخ ۱۳۸۰/۰۵/۱۶ دفترخانه ۱۶قم )م الف۷۸۴۵(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۰۱  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۹۷۲  رای   -۳ 
مرتضی فعلی فرزند عزیز درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۶۲ مترمربع پلاک 
باقیمانده ۱۱۲۳۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

سید احمد رضوی صادره در دفتر ۶۵ صفحه ۵۱۹)م الف۷۸۴۷(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۰۰  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۲۹۰  رای   -۴ 
ابراهیم فعلی فرزند عزیز در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۶۲ مترمربع پلاک 
باقیمانده ۱۱۲۳۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

سید احمد رضوی صادره در دفتر ۶۵ صفحه ۵۱۹)م الف۷۸۴۸(
۵- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۵۴۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۶۶۲ مربوط به غلام 
عبدالهی فرزند یداله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۰/۵۱ مترمربع پلاک شماره ۱۰۸۸۳ و ۱۰۸۳۴ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۳۳۶۲۲ مورخ ۱۳۹۸/۱۱/۲۱ 

دفترخانه ۵ قم)م الف۷۸۴۹(
به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۷۱ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۹۷۴ شماره  ۶-رای 
سیدمهدی حسینی جمکرانی فرزند سیدتقی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۵/۳۱ مترمربع پلاک 
شماره ۱/۴۱۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از فرج 

اله اسماعیلی صادره در دفتر ۷صفحه ۳۳۰)م الف۷۸۵۰(
۷-رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۴۶۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۵۳ مربوط به عبداله 
طالب حقیقی فرزند علی اصغر در چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۳/۶۴ 
مترمربع پلاک شماره باقیمانده ۹۵۰۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ۱-سند قطعی شماره 
۱۲۴۲مورخ ۱۳۸۰/۰۵/۰۷ دفترخانه ۲۷قم ۲-سند قطعی شماره ۱۰۱۵۸ مورخ ۱۳۸۳/۱۲/۱۰ دفترخانه ۲۷قم )م 

الف۷۸۵۱(
۸-رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۴۶۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۵۲ مربوط به اکرم 
کربلائی فرزند ابوالفضل در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۳/۶۴ مترمربع 

پلاک باقیمانده ۹۵۰۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی شماره ۱۲۲۱۰مورخ 
۱۳۸۵/۰۲/۰۲دفترخانه ۲۷قم)م الف۷۸۵۲(

۹-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۰۷۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۶۵ مربوط به حسین 
جندقی فرزند یداله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳۱/۳۱ مترمربع پلاک ۱۰۷۷۱/۱ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از عباس نصراله پور به موجب اظهارنامه ثبتی شماره 

۲۰۳۱۶ مورخ ۱۳۵۸/۶/۲۹)م الف۷۸۵۳(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۴  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۶۴۵  ۱۰-رای 
عباس حیدری فرزند علی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۱۵/۱۲ مترمربع 
پلاک شماره ۱۱۰۰۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از خدیجه پیش بین)م الف۷۸۵۵(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۷۵  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۶۴۶  ۱۱-رای 
فاطمه قجری فرزند فرج اله در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۱۵/۱۲ مترمربع 
پلاک شماره ۱۱۰۰۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از خدیجه پیش بین )م الف۷۸۵۶(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۶۹  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۵۹۱  ۱۲-رای 
فاطمه علیمرادی فرزند ضیغم در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۶۵/۲۹ مترمربع 
پلاک شماره ۱۱۰۰۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از عزیز ضیائی 

صادره در دفتر ۳۹۶ صفحه ۵۷۵)م الف۷۸۵۷(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۶۸  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۵۹۰  ۱۳-رای 
اسداله خانچرلی فرزند اکبر در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۶۵/۲۹ مترمربع 
پلاک شماره ۱۱۰۰۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از عزیز ضیائی 

صادره در دفتر ۳۹۶ صفحه ۵۷۵)م الف۷۸۵۸(
۱۴- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۸۸۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۹۸ مربوط به سید 
اصغر حسینی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۱۷ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۱۵ اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس اسحاقی )م الف۷۱۳۷(
 مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۰۷/۲۸
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۹۹/۰۸/۱۴
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل 

تأیید نموده اند
۱- رأی شماره  ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۶۹۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۴۷ مربوط به 
علی اصغر ارهفت فرزند علی اکبر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۴ 
مترمربع پلاک شماره ۵۰ فرعی از ۱۷۶۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از ابوالفضل و زهرا و محمدرضا شهرت همگی گودرزی ثبت دفتر ۲۲۸ صفحه ۱۳)م الف۷۷۴۶(
۲- رأی شماره  ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۰۵۹ مربوط به پرونده کلاسه  ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۹۹ مربوط 
به محمدحسین شریفی فرزند علی اکبر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۰/۴۰ مترمربع پلاک شماره ۲۶۰۲/۱۲۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 

طی سند رسمی شماره ۴۷۱۸۵ مورخ ۹۸/۵/۱۷ دفترخانه ۴۷قم )م الف۷۸۵۴(
۳- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۷۳۴ مربوط به پرونده کلاسه   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۴۵۹ مربوط به 

علی اصغر برزگربفروئی فرزند  میزاعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۰۰مترمربع پلاک شماره ۲۲۷۷/۲۳۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی 

خریداری  مع الواسطه از  حسین خوش قیافه ثبت دفتر ۱۵۸صفحه ۲۴۵)م الف۷۸۵۹(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود 
را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون 

مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۰۷/۲۸ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۹۹/۰۸/۱۴
عباس پور حسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

و  با فراز و نشیب های زیادی همراه بوده  ایران   پرونده خصوصی سازی در 
گاهی می شنویم بنگاه های خصوصی شده بار دیگر به بخش دولتی بازگردانده 
می شوند یا به دلایل گوناگونی، کارکنان آنها از شرایط کاری خود رضایت ندارند. 
حال پرسش اینجاست که چگونه می توان خصوصی سازی را به فرآیندی موفق 

که با افزایش بهره وری همراه است تبدیل کرد؟
رئیس جمهوری به تازگی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، واگذاری 
سهام دستگاه های دولتی را نشان از عزم راسخ دولت برای بهینه سازی روند 
سهام  عرضه  برنامه  که  داد  اطمینان  و  برشمرد  کشور  در  خصوصی سازی 

شرکت های دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت.
روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت های دولتی در بازار سرمایه 
در راستای چابک سازی، اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ و حمایت از بازار 
سرمایه به  ویژه هدایت نقدینگی به سوی اشتغال  مولد و در مجموع مردم  محور 
کردن اقتصاد، شفاف سازی فعالیت های اقتصادی و زدودن فساد از بدنه اقتصاد 

انجام می گیرد.
رئیس جمهوری در عین حال تأکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدی 
از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر برای آحاد مردم از طریق تداوم عرضه سهام 
بنگاه های بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین 

طرحی را تهیه کرده و با دقت و جدیت در حال اجرای آن است.
بزرگ  شرکت های  سهام  عرضه  را  برنامه  این  عینی  مصادیق  از  روحانی 
پتروشیمی، پالایشی، فلزی، بانکی، بیمه  ای، خودرویی و زیرمجموعه های 
آنها برشمرد که از طریق عرضه مستقیم و صندوق های مالی قابل معامله و سایر 

روش ها تحقق پیدا کرده و این روند ادامه دارد.
خصوصی سازی را می توان به معنای انتقال فعالیت های بخش دولتی به بخش 

خصوصی دانست. اهداف خصوصی سازی می توانند با یکدیگر متفاوت باشد، 
در نتیجه روش های انجام این امر نیز متفاوت خواهد بود. در این رابطه می توان 
انواع مختلف روش های خصوصی سازی را بر مبنای اهداف آنها مورد بررسی قرار 
داد. در واقع، انتخاب روش مناسب انجام خصوصی سازی و واگذاری دارایی ها 
و شرکت های دولتی وابسته به عواملی مانند اهداف دولت، نوع صنعت، عوامل 
اجتماعی و سیاسی و همچنین وضعیت مالی واحدی دارد که قرار است از بخش 
دولتی به بخش خصوصی واگذار شود. از جمله روش های شناخته شده در 
بحث خصوصی سازی، می توان به خصوصی سازی همراه با واگذاری مالکیت و 

همچنین خصوصی سازی بدون واگذاری مالکیت اشاره کرد.
دولت ها چگونه بنگاه های خود را واگذار می کنند؟

با واگذاری  زمانی که دولت بخواهد واگذاری به بخش خصوصی را همراه 
مالکیت انجام دهد، می تواند از روش هایی مانند فروش دارایی و عرضه سهام 
استفاده  کند. علاوه بر این، تجدید ساختار واحدی که پیش از این مالکیت آن 
در اختیار بخش دولتی بوده نیز می تواند از دیگر روش های خصوصی سازی 
با انتقال مالکیت باشد. همچنین سرمایه گذاری بخش خصوصی در بنگاه 
دولتی می تواند آن را به تدریج و با افزایش سهم بخش خصوصی، به یک بنگاه 

خصوصی تبدیل و از مالکیت دولت خارج کند.
فروش دارایی های دولتی از جمله روش هایی است که پیش از این در ایران 
نیز مورد استفاده قرار گرفته است. اغلب شرکت های انتخاب شده در این روش، 
شرکت های کوچک و متوسطی هستند که به دلیل کوچک کردن حجم دولت 
با  نیز  بزرگ  این، شرکت های  بر  واگذار می شوند. علاوه  به بخش خصوصی 
روش فروش قابل واگذاری هستند. این شرکت ها اغلب  به دلیل سوءمدیریت 
در وضعیت مالی مناسبی قرار ندارد و دولت به دنبال واگذار کردن آنها به بخش 

خصوصی برای افزایش بهره وری و سودآوری آنهاست.
در واگذاری هایی به این شیوه، دولت ها از روش هایی مانند مزایده استفاده 
می کنند، اما مساله قابل توجه این است که منافع گروه های خاص به ویژه 
کارگران در چنین واگذاری هایی در نظر قرار گیرد. بنابراین دولت ها نیاز دارند 
تا در روش فروش دارایی، به عوامل سیاسی و اجتماعی توجه خاصی داشته 

باشند.
دولتی هایی که با بورس خصوصی می شوند

قابل  دولتی  شرکت های  خصوصی سازی  و  واگذاری  در  که  دیگری  روش 
انجام است و از ابتدای سال جاری نیز دولت، واگذاری بخشی از سهام خود در 
شرکت های دولتی را از آن طریق انجام داده، عرضه سهام است. عرضه سهام به 
روش های مختلفی قابل انجام است که فروش سهام به مدیریت و کارکنان همان 
مجموعه نیز یکی از روش های آن است که پیش از این نیز در کشور تجربه شده، 
با این حال از آنجایی که عرضه بورسی به افزایش بهره وری و شفافیت مجموعه 
واگذار شده نیز کمک می کند، دولت این شیوه را در واگذاری های اخیر خود 

انتخاب کرده است.
تفکیک مدیریت و مالکیت در خصوصی سازی

شیوه دیگری که دولت می تواند در آن، بخشی از شرکت های خود را واگذار 
کند، خصوصی بدون واگذاری مالکیت است. در این شیوه مدیریت بنگاه های 
واگذار شده در کوتاه مدت و بلندمدت در بخش دولتی باقی خواهند ماند. از 
آنجایی که چنین بنگاه های به فعالیت های زیرساختی و استراتژیک کشور 
مشغول هستند، استمرار مالکیت دولتی آنها از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
با این حال دولت می تواند با واگذاری بدون انتقال مالکیت، شیوه های عملیاتی 
را در این سازمان ها توسط مدیریت بخش خصوصی بهبود داده و بهره وری آنها 

را افزایش دهد.
روش های دیگر خصوصی سازی بدون انتقال مالکیت شامل انتقال با کوپن و 
نیز قرارداد است. در چنین شیوه هایی خصوصی از طریق کوپن انجام می شود، 
به این صورت که هر کدام از شهروندان به نسبت برابری کوپن یا گواهی سهم را 
از طرف دولت دریافت می کنند. در روش انعقاد قرارداد نیز قراردادی بین دولت 
و سرمایه گذاران بخش خصوصی برای مدت مشخص منعقد می شود و مدیریت 
شرکت در اختیار مدیرانی از بخش خصوصی قرار بگیرد که دارای تجربه  مرتبط با 

زمینه فعالیت شرکت دولتی  هستند.
کدام روش خصوصی سازی برای ایران مناسب است؟

یکی از مواردی که سبب می شود خصوصی سازی در کشورها و دولت های 
مختلف نتایج مورد انتظار را برآورده نکند، بی توجهی به پیش نیازهایی است که 
فراهم کردن آنها در موفقیت فرآند خصوصی سازی اهمیت ویژه ای دارد. نتایج 
پژوهش های اقتصادی نشان می دهد خصوصی سازی هایی که در دوره تثبیت 

اقتصادی انجام شده باشند، عموماً با موفقیت بیشتری همراه هستند.
بنابراین عامل کلیدی موفقیت در واگذاری های شرکت های دولتی به بخش 
خصوصی در ایران را می توان تأکید بر سیاست های تثیبت از جمله کنترل تورم 
دانست، زیرا در شرایط تورم بالا و افسار گسیخته، به دلیل نوسانات و همچنین 
انتظارات تورمی، عملکرد موفق شرکت های خصوصی سازی شده چه در بازار 
سرمایه و چه در بخش تجاری با تهدیدهای مواجه می شود و پس از گذشت 
دوره ای، شرکت های خصوصی سازی شده به دلیل زیانده بودن دوباره به بخش 
دولتی برگردانده می شوند؛ زیرا ناتوانی بخش خصوصی در رقابت با بخش های 
دولتی که از انواع حمایت های اقتصادی، مالی و قانونی برخوردار است، موجب 
خروج آنها از بازار می شود. در نتیجه، بهینه سازی فرآیندهای خصوصی سازی در 
کشور را می توان با استفاده از کنترل متغیرهای کلان و مدیریت آنها و به طور ویژه 

تورم به سرانجام رساند.

کدام روش خصوصی سازی برای ایران مناسب است؟

 واکاوی دلایل موفق نبودن خصوصی سازی در ایران

   آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی مفقودی 
کارت اتومبیل و برگ سبز وانت پیکان به رنگ سفید-روغنی 
مدل ۱۳۸۸ به شماره موتور۱۱۴۸۸۰i۱۸۰۹  شماره شاسی  

NAAA۳۶AA۴۹G۸۴۷۹۲۲  به پلاک ۱۸  ۳۷۱ ج ۹۷ متعلق به 
اسماعیل جهانی فرزند رحمت اله مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

است.



دوشنبه -بیست وهشتم مهر ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65138
ورزشی

 کاپیتان سابق استقلال با بیان اینکه آبی پوشان روزهای 
سختی را در لیگ خواهند داشت، گفت: از فکری نباید 

انتظار معجزه و قهرمانی داشته باشیم.
در  حضور  برای  استقلال  وضعیت  به  ورمزیار  صادق 
بیستمین دوره رقابت های لیگ برتر اشاره کرد و گفت: 
را  سختی  روزهای  که  می کنیم  صحبت  تیمی  مورد  در 
و  نقل  پنجره  نبود،  سپری کرده، مدیرعاملش مشخص 
نکرده  تمدید  بازیکنان  برخی  بود،  بسته  اش  انتقالاتی 
بودند و مشکلات زیادی گریبانگیر استقلال شده بود اما 
خوشبختانه در این چند روز تا حدودی آرامش به اردوی 
آبی پوشان بازگشته و اعتقاد دارم استقلال می تواند از این 

آرامش بهترین بهره را ببرد.
عنوان سرمربی  به  فکری  مورد حضور محمود  در  وی 
جدید آبی پوشان گفت: فکری کارنامه خوبی در لیگ یک 
داشت. او با چند تیم نتایج قابل قبولی گرفت. نفت مسجد 
سلیمان را به لیگ برتر رساند و در نساجی هم روزهای 
موفقیت آمیزی را پشت سر گذاشت و اگر ابزار لازم برای او 
در استقلال مهیا شود به طور حتم او به همراه دستیاران، 
بازیکنان و حمایت هواداران می تواند عملکرد قابل قبولی 

در  سرمربی  سه  حضور  مورد  در  ورمزیار  باشد.  داشته 
یک تیم گفت: به نظر می آید روزهای خوب استقلال در 
پیش است. کادر فنی آبی پوشان وزن بالایی دارد. پرویز 
مظلومی، صمد مرفاوی، دین محمدی، برهانی و عمران 
زاده همگی از استقلالی های قدیمی هستند که تجربه 
بالایی دارند و نقش مظلومی به عنوان سرپرست بیشتر از 

دیگران خواهد بود.
وی در ادامه گفت: اگر چه من اعتقاد دارم مظلومی از 
حتم  طور  به  اما  است  برخوردار  هم  بالایی  فنی  قدرت 
اگر همه شرح وظایف خودشان را در تیم استقلال انجام 
دهند این تیم موفق خواهد بود. مسئولیت فنی با فکری 
در  حساس  نقشی  هم  پرویزخان  و  است  دستیارانش  و 
به  را  آرامش  با دریافت کامل  استقلال دارد که می تواند 

اردوی آبی پوشان بیاورد.
کاپیتان سابق استقلال در مورد قرعه کشی لیگ و دربی 
خوشبختانه  افزود:  می شود،  برگزار  هشتم  هفته  در  که 
قرعه تقریباً به سود استقلال است. آبی پوشان می توانند 
از امتیازات بازی خانگی بهترین استفاده را ببرند. در مورد 
بگویم هفته  باید  پرسپولیس هم  و  بازی استقلال  زمان 

کامل  به درک  تیم ها  تقریباً  آل است. چون  ایده  هشتم 
تاکتیکی و آمادگی جسمانی رسیده و می توانیم شاهد یک 

بازی خوب از دو تیم باشیم.
ورمزیار در پایان و در پاسخ به این پرسش که چقدر در 
استقلال در لیگ بیستم امیدوار هستید گفت: اگر پنجره 

نقل و انتقالات استقلال باز شود مشکلات زیادی از این تیم 
حل خواهد شد. این روزها مشکلات مالی دردسر زیادی 
برای استقلال به وجود آورده و امیدوارم با حل این مشکلات 
یک استقلال پرقدرت را در لیگ برتر، جام حذفی و لیگ 

قهرمانان فصل آینده شاهد باشیم.

صادق ورمزیار:

نباید از فکری انتظار معجزه داشت

 پیشکسوت استقلال گفت: تا یک قرن دیگر هم اگر استقلال ۲ بازی پشت 
سرهم شکست بخورد و نتواند نتیجه بگیرد سایه استراماچونی روی سر تمام 
مربیان این تیم خواهد بود. هواداران از این پس این مربی ایتالیایی را فراموش 

و از »محمود فکری« حمایت کنند.
»مهدی فنونی زاده« در میانه میدان استقلال چهره ای شاخص محسوب 
 می شد، بازیکنی که به خاطر قد و قامت بلندش و شوت های سنگینش برای 

خود نامی پر خاطره در فوتبال ایران بر جای گذاشته است.
فنونی زاده در گفت و گو با ایرنا حاضر شد و از شرایط این تیم صحبت کرد.

استقلال را در لیگ بیستم چطور می بینید؟
من به آینده استقلال در لیگی  که پیش رو است امیدواری زیادی دارم.

چطور به این امیدواری رسیدید؟
در تمام سال های گذشته استقلال با تغییرات زیادی از نظر بازیکن روبرو 
می شد و خروجی های زیادی داشت اما در این فصل اکثر نفرات تیم حفظ 

شدند و استقلال خروجی کمتری داشت.
فقط همین؟

یک کادر فنی استقلالی و خوب هدایت تیم را بر عهده گرفته که ما را به آینده 
امیدوار می کنند. خیلی خوش بین هستم. این نفراتی که به استقلال آمده اند 

می توانند به آبی پوشان کمک کنند.
خیلی ها اعتقاد دارند فکری برای حضور بر روی نیمکت استقلال 

عجله کرد؟
من این حرف را قبول ندارم حضور در استقلال برای هر مربی  یک آرزو است و 
وقتی با این پیشنهاد روبرو می شوید نمی توانید به آن پاسخ منفی دهید. ضمن 
اینکه محمود فکری شاخصه های لازم را برای نشستن روی نیمکت استقلال 

داشت.
این شاخصه ها چه بودند؟

او ۱۴ سال بازیکن استقلال بود، سال ها بازوبند کاپیتانی این تیم را بر دستان 
خود بست، خودتان می دانید کاپیتان در زمین حکم سرمربی را دارد و همه 
بازیکنان از وی رهبری می کنند و فکری نزد استقلالی ها مقبولیت دارد و 
می تواند این تیم را به روزهای خوبش برساند. در مقطع فعلی به جز امیر 

قلعه نویی که هدایت استقلال را قبول نکرد فکری بهترین گزینه بود.
او باید تمام ریسک های این انتخاب را بپذیرد؟

چه ریسک هایی؟
سایه استراماچونی بالای سر او خواهد بود، ممکن است با یک باخت 

احتمالی هواداران استقلال مرد محبوب خودشان را صدا بزنند و به طور 
حتم کار کردن برای فکری سخت خواهد شد؟

تا ۱۰۰ سال دیگر هم اگر استقلال دو بازی پشت سرهم شکست بخورد 
ونتواند نتیجه بگیرد  سایه استراماچونی روی سر تمام مربیان این تیم خواهد 
بود، یک قرن دیگر استراماچونی  دیگر در این دنیا وجود خارجی ندارد اما 
هواداران استقلال خواهان بازگشت وی به این تیم هستند. حرف من این است 

تا چه زمانی باید دنبال استراماچونی باشیم.
جام  استقلال  با  استراماچونی  می پرسند  را  سوال  این  خیلی ها 

نگرفت و شهرآورد را باخت اما محبوبیت زیادی روی سکوها  دارد، چرا؟
در توانایی های فنی استراماچونی شکی نیست، او مربی خوبی بود و از روزی 
که هدایت استقلال را بر عهده گرفت حتی در روزهایی که این تیم نتیجه 
نمی گرفت، نمودار پیشرفت در استقلال قابل مشاهده بود. استقلال بازی 

به بازی بهتر می شد و دیدید که به صدر جدول رسید و اگر از ایران نمی رفت 
صدرنشینی آبی پوشان حالا حالاها ادامه داشت. من برایتان مثالی می زنم اگر 
شما دوست خوبی داشته باشید و فوت کند بعد از ۳۰ سال یادش می افتید و 
می گویید خدا بیامرزتش، هواداران استقلال نیز خاطرات خوبی با او  داشتند که 

نمی توانند فراموش کنند اما من می گویم او نمی خواست به استقلال برگردد.
علی کریمی هنوز تمدید قرارداد نکرده است؟

وی از بهترین بازیکنان استقلال در لیگ گذشته بود و شنیده ام برای تمدید 
قرارداد ۱۵ میلیارد درخواست کرده است.
این بازیکن ۱۵ میلیارد ارزش دارد؟

من نمی گویم علی کریمی ۱۵ میلیارد ارزش دارد یا ندارد اما حرف من این 
است با توجه کیفیت بازیکنان ایرانی و فوتبالی که ارائه می دهند بیشتر از ۱۵۰ 
میلیون تومان ارزش ندارند. علی کریمی باید بداند وقتی به استقلال آمد 
مصدوم بود و در این تیم به اوج رسید و حالا باید دین خود را به استقلال ادا 

کند.
شما برای حضور در استقلال شرط نگذاشتید؟

شرط؟ نه آقا از این خبرها نبود، روزی که من رفتم با استقلال قرارداد امضا 
کنم یه  برگه کاغذ جلوم گذاشتند و بدون اینکه حرفی از پول بزنم آن را امضا 
ببندم چه  با استقلال قرارداد  کردم، شما می دانید وقتی من می خواستم 

بازیکنانی همراه من بودند.
استقلال شانس قهرمانی در لیگ برتر دارد؟

فکر می کنم با توجه به این که تمام مهره های استقلال به جز یکی دو نفر حفظ 
شده اند و کادر فنی استقلالی در راس این تیم قرار گرفته اند از شانس های 

مدعی اصلی قهرمانی هستند.
قرعه کشی لیگ برتر انجام شد؟

اگرچه قرعه کشی لیگ برتر انجام شد و شرایط به سود این تیم است اما برای 
تیمی که می خواهد در لیگ برتر قهرمان شود نباید دنبال این باشد که در هفته 
اول با چه تیمی بازی می کنید و در هفته دوم با چه تیمی رودرو خواهید شد. به 

هر حال در لیگ برتر باید با تمام تیم ها بازی کنید.
شهرآورد نیز هفته هشتم برگزار خواهد شد؟

استقلال تا آن زمان از نظر فنی و تاکتیکی به آمادگی کامل رسیده است و 
با انگیزه عالی رودرروی قرمزپوشان تهرانی قرار خواهد گرفت. این بازی برای 
هواداران از اهمیت زیادی برخوردار است و پیروزی در این جدال می تواند تیم 

را تا یک فصل بیمه کند.

مهدی فنونی زاده:

 هواداران استراماچونی را فراموش و از فکری حمایت کنند
بانظرکادر فنی تیم ملی کشتی فرنگی ؛ 

۴ فرنگی کار قم در اردوی مسابقات 
جهانی صربستان

چهار کشتی گیر استان قم از سوی کادر فنی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان 
کشورمان برای حضور در اردوی تیم اعزامی به مسابقات جهانی دعوت شدند.

برپایه این گزارش، بلافاصله بعد از پایان دیدارهای نیم فصل نخست مرحله 
گروهی لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های کشور، کشتی گیران مد نظر کادر 
فنی تیم ملی بزرگسالان ایران به اردوی آماده سازی این تیم برای حضور موفق در 

مسابقات قهرمانی جهان دعوت شدند.
این اردو برای حضور در رقابت های جهانی از امروز آغاز می شود و کشتی گیران در 
اوزان ۵۵، ۶۰، ۶۳، ۶۷، ۷۲، ۷۷، ۸۲، ۸۷، ۹۷ و ۱۳۰ کیلوگرم به اردو می روند، 
اردویی که زیر نظر محمد بنا به عنوان سرمربی تیم ملی و رسول جزینی به همراه 
بهروز حضرتی پور، لقمان رضایی، حبیب الله اخلاقی و داود اخباری به عنوان 

مربیان این تیم برگزار می شود.
متخصص تغذیه تیم ملی رامین امیرساسان است محمد علیزاده به عنوان ماساژور 
در این اردو حضور دارد، در حالی که رقابت های جهانی به میزبانی کشور صربستان 
برگزار می شود و به همین منظور ملی پوشان تا هفتم آبان ماه در خانه کشتی شهید 

ابراهیم هادی مجموعه ورزشی آزادی تهران تمرین می کنند.
کشتی گیران قمی حاضر در این اردو علیرضا نجاتی در وزن ۶۰ کیلوگرم، رضا 
و مهدی  کیلوگرم  وزن ۶۷  در  کیلوگرم، محمدجواد رضایی  وزن ۶۳  در  مردی 
ابراهیمی در وزن ۸۲ کیلوگرم هستند، در حالی که کشتی گیران پیش از رفتن به 

تمرینات تست کرونا نیز انجام دادند تا در سلامت کامل این اردو را آغاز کنند.
در وزن ۶۰ کیلوگرم این اردو علیرضا نجاتی دارنده مقام سوم و نشان برنز جهان 
که موفق به کسب سهمیه بازی های المپیک توکیو نیز شده با مهدی محسن نژاد از 
خوزستان تمرین می کند اما در وزن ۶۳ کیلوگرم رضا مردی از کشتی گیران جوان و 

آینده دار قم رقیبی همچون میثم دل خانی از فارس را پیش رو دارد.
در وزن ۶۷ کیلوگرم محمدجواد رضایی فرنگی کار پرتوان قم با حسین اسدی و 
دانیال سهرابی از خوزستان برای رسیدن به دوبنده تیم ملی رقابت می کند و در ون 
۸۲ کیلوگرم مهدی ابراهیمی کشتی گیر با تجربه استان قم رقبایی همچون جمال 
اسماعیلی از تهران و محمد ناقوسی ا خوزستان را در مقابل خود می بیند، در حالی 
که رقابت های کشتی قهرمانی بزرگسالان جهان روزهای ۲۲ تا ۳۰ آذر ماه امسال 

در شهر بلگراد کشور صربستان برگزار می شود.

عباس سرخاب:

هم به فکری خوشبینم هم برای او نگرانم
 پیشکسوت آبی ها گفت: استقلال با خیلی از تیم های دیگر تفاوت دارد و این تیم 

دارای ده ها میلیون هوادار در داخل و خارج از کشور است.
عباس سرخاب اظهار داشت: استقلال مثل خیلی دیگر از تیم های ایران نیست. 
این تیم چند ده میلیون هوادار دارد و این هواداران فقط در داخل کشور نیستند و 

ما تعداد زیادی هوادار خارج از کشور داریم.
وی بیان داشت: با احترام به همه عزیزان استقلالی و پیشکسوتان این باشگاه باید 
تاکید کنم در حال حاضر فکری گزینه خوب و شاید هم بتوان گفت بهترین گزینه 
برای استقلال بود. من هم به فکری خوشبین هستم و هم صادقانه می گویم برای او 
نگران هستم. پیشکسوت آبی پوشان گفت: خوشبین هستم چرا که می دانم فکری 
توانایی های خوبی در عرصه مربیگری دارد و نگرانم از این جهت که اگر مدیریت 
نتواند حمایت و پشتیبانی خوبی برای این تیم ایجاد کند، فکری هم در استقلال 
می سوزد و این اصلًا خوب نیست. مهاجم پیشین آبی پوشان تصریح کرد: در 
سال های گذشته چه در عرصه فنی و چه در عرصه مدیریت مشکلات متعددی به 
چشم خورد که مانع از نتیجه گیری شده بود. تکرار مکرر این ناکامی ها هم هواداران 
استقلال را عاصی و خشمگین کرده و آنها هم دیگر توان تحمل تکرار این اتفاقات 
را ندارند. همانطور که گفتم فکر می کنم فکری توان اداره تیم از نظر فنی را داشته 

باشد و حالا این تیم مدیریتی است که باید در این خصوص خودی نشان دهد.
سرخاب در خصوص کادر فنی آبی پوشان گفت: به جز مظلومی و مرفاوی که هر 
کدام سال ها سرمربی استقلال بوده و بسیار باتجربه هستند، سایر دوستان جوان 
و کم تجربه هستند و باید از فرصت حضور در کادر فنی تیم بزرگی مثل استقلال به 

جهت کسب تجربه نهایت استفاده را ببرند.
 

با انتقاد از بازیکنان تعویضی؛

سرمربی پورتو: فقط طارمی موفق شد 
موقعیت گل ایجاد کند

 سرمربی تیم فوتبال پورتو از عملکرد شاگردانش بخصوص بازیکنان تعویضی در 
دیدار با اسپورتینگ لیسبون انتقاد کرد و گفت: فقط مهدی طارمی موفق شد یک 

موقعیت گل ایجاد کند.
تیم فوتبال پورتو در هفته چهارم لیگ پرتغال مقابل اسپورتینگ در حالی به نتیجه 
تساوی ۲ - ۲ دست یافت که گل تساوی را در دقیقه ۸۷ دریافت کرد؛ آن هم در 
حالی که اسپورتینگ به دلیل اخراج یک بازیکن خود ۱۰ نفره بازی می کرد. مهدی 
طارمی بازیکن ایرانی پورتو در دقیقه ۹۱ وارد زمین شد و در دقیقه ۹۲ می توانست با 
شوت خود دروازه لیسبون را باز کند اما ضربه او با اختلاف کم از کنار دروازه به بیرون 
رفت. »سرجیو کونسیسائو« سرمربی تیم فوتبال پورتو بعد از این مسابقه با انتقاد از 
عملکرد بعضی از بازیکنانش گفت: ما در این مسابقه روی برد حساب می کردیم. 
در نیمه اول هجومی تر بودیم و در بسیاری از لحظات بازی خوبی بود. در این نیمه 
چند موقعیت گل داشتیم. اسپورتینگ هم فرصت هایی را ایجاد کرد که ناشی از 
عدم تمرکز فردی بازیکنان ما بود. وی ادامه داد: در نیمه دوم ابتکار عمل بیشتری به 
اسپورتینگ دادیم. موقعیت هایی از دست دادیم و از حالت هجومی خارج شدیم که 
این طبیعی نیست. بعد از خستگی بازیکنان، چند تعویض انجام دادیم ولی به جز 
مهدی طارمی که وارد زمین شد و یک موقعیت گل ایجاد کرد، پیشرفتی نداشتیم.

کونسیسائو همچنین درباره عدم هماهنگی نفرات جدید تیم پورتو گفت: این 
موضوع زمان می برد. ما اغلب لیگ خود را دست کم می گیریم. باید بدانید که 
بازیکنان و مربیان خوبی در پرتغال هستند. درک هویتی تیم پورتو طول می کشد. 

هرکسی متوجه این موضوع نشود، نمی تواند در تیم ما باشد.

علی قلی زاده:

 »اسکوچیچ« ایده های جدیدی برای
 تیم ملی دارد

 بازیکن تیم ملی فوتبال، گفت: در اردوهای تیم ملی، »دراگان اسکوچیچ« 
ایده های جالب توجه و جدیدی درباره برنامه های فنی تیم ملی ارائه کرد.

»علی قلی زاده« در گفت و گویی در خصوص اردوی مهرماه تیم ملی، عنوان کرد: 
اردوی ازبکستان پس از یک مدت طولانی نخستین اردوی تیم ملی بود و بازی 
دوستانه بسیار مفیدی هم با تیم ملی ازبکستان داشتیم.  خوشحالم که در این بازی 
به پیروزی رسیدیم. در ترکیه هم اردوی خوبی را پشت سر گذاشتیم که بیشتر برای 
شناخت کادر فنی از بازیکنان بود. در مجموع هر ۲ اردو در ازبکستان و ترکیه کیفیت 

بسیار بالایی داشت.
وی ادامه داد: رفتار اسکوچیچ در اردو با بازیکنان تیم ملی بسیار دوستانه و 
صمیمی بود. مشخص بود که او ذهنیت بسیار خوبی از بازیکنان دارد. او ایده های 
جالب توجه و جدیدی هم درباره برنامه های فنی تیم ملی ارائه کرد. در نهایت هدف 

همه ما این است به تیم ملی کشورمان کمک کنیم و به جام جهانی صعود کنیم.
قلی زاده افزود: از حضور در اردوی تیم ملی بسیار خوشحالم و به این موضوع 
افتخار می کنم. در اردوی تیم ملی خیلی نکات تازه یاد گرفتم. فضای تیم ملی 
فوق العاده دوستانه بود. بازیکنان تیم ملی همگی آماده و با انگیزه هستند و وقتی 
پای تیم ملی وسط باشد انگیزه مضاعفی دارند. امیدوارم اردوهای آتی تیم ملی هم 
به همین کیفیت برگزار شود تا تیم ملی به بهترین شکل مهیای حضور در مقدماتی 

جام جهانی شود.

 

سرپرست هیات فوتبال استان قم از منتفی شدن پیگیری ها برای حضور نماینده ای از قم در مسابقات فصل جدید فوتبال 
باشگاه های کشور جام آزادگان خبر داد.

موضوع حضور تیمی از استان قم در مسابقات سطوح مختلف فوتبال باشگاه های کشور جام آزادگان اعم از دسته اول، دوم 
یا سوم، بعد از سقوط و انحلال باشگاه بزرگ صبا، یکی از بحث های همیشگی در فوتبال قم است که اکنون تحقق آن به یک 

آرزوی بزرگ برای فوتبالی ها در قم تبدیل شده است.
از رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان استان قم که در بدو ورود خود به این اداره کل )اسفند ماه ۱۳۹۷( از تصمیم برای 
گرفتن امتیاز یک تیم برای فوتبال قم خبر داد تا قدرت الله باقری سرپرست جدید هیات فوتبال قم که تحقق این مهم را یکی 

از برنامه های اصلی هیات جدید فوتبال می دانست که هیچ یک تحقق پیدا نکرد.
سرپرست هیات فوتبال استان قم در جدیدترین اظهار نظر خود راجع به موضوع حضور یا خرید امتیاز یک تیم دسته دومی 
برای فوتبال قم در لیگ آزادگان گفت: متاسفانه علیرغم اینکه علاقمند به حضور در لیگ دو فوتبال کشور بودیم، اما نتوانستیم 

اسپانسری در این خصوص پیدا کنیم و این موضوع برای امسال منتفی شد.
قدرت الله باقری خاطرنشان کرد: حضور در لیگ دسته دوم فوتبال باشگاه های کشور حدودا پنج میلیارد تومان هزینه دارد، 
نزدیک به ۱۰ اسپانسر اعلام آمادگی کردند اما همگی مبالغ بسیار ناچیزی را مدّ نظر داشتند که حضور هیچ کدام جدی نشد.
وی در پاسخ به این سئوال که گفته می شد امتیازی به منظور خرید در کشور وجود ندارد تصریح کرد: اخیرا یک تیم جنوبی 

برای فروش امتیاز اعلام آمادگی کرد، اما آیا اسپانسری داریم؟!
سرپرست هیات فوتبال استان قم همچنین با ابراز تاسف از وضعیت فوتبال این استان عنوان کرد: یک تیم لیگ برتری که در 

جام باشگاه های آسیا هم حضور داشت را از دست دادیم و حالا در تکاپو برای حضور در لیگ دو هستیم!

سرپرست تیم بسکتبال شیمیدر قم از آماده سازی این تیم برای حضور موفق و قدرتمند در فصل جدید رقابت های لیگ 
برتر بسکتبال باشگاه های کشور خبر داد.

هادی عامری اظهار کرد: تمرینات تیم از اواخر شهریور ماه در سالن انرژی اتمی در حال تهران برگزاری است و بازیکنان 
تیم با انگیزه بسیار بالا و در آمادگی مطلوب زیر نظر مصطفی هاشمی برای حضور موفق در لیگ برتر بسکتبال تمرین 
می کنند. وی ادامه داد: بازیکنان خارجی تیم نیز هفته آینده به تمرینات اضافه خواهند شد، ضمنا تست کرونا نیز از 
بازیکنان و دیگر اعضای تیم گرفته شده و تمام نفرات شیمیدر در سلامت کامل و به دور از ویروس کرونا مهیای فصل جدید 
لیگ برتر بسکتبال می شوند، خوشبختانه بازیکن مصدوم نداریم. سرپرست تیم بسکتبال شیمیدر قم با بیان اینکه تیم 
شیمیدر نسبت به فصل گذشته یک دست تر شده، اضافه کرد: حتی با اینکه آخرین تیم لیگ برتر بودیم که نفرات خود را 
جذب کردیم، با درایت هنریک درغوکاسیان مدیرعامل و دیگر اعضای باشگاه و همچنین تدابیر کادر فنی تیم خوبی بسته 
شده و هماهنگ  هستیم. وی راجع به بازی های فصل جدید لیگ برتر و زمان شروع آن، ابراز کرد: آنطور که فدراسیون 
بسکتبال اعلام کرده جلسه هماهنگی و قرعه کشی بازی ها روز سه شنبه ۲۹ آبان ماه در آکادمی ملی المپیک برگزار 
می شود تا تیم ها در جریان برنامه و نحوه برگزاری بازی های لیگ برتر قرار بگیرند. عامری با بیان اینکه شیمیدر در فصول 
گذشته لیگ برتر همواره جزو مدعیان قهرمانی بوده، تاکید کرد: مجموعه شیمیدر و کادری که امسال در تیم هستند به 
جز قهرمانی و کسب بهترین مقام به چیز دیگری فکر نمی کنند، بنابراین امسال هم این تیم مدعی کسب مقام قهرمانی 
لیگ برتر بسکتبال خواهد بود. وی در خصوص بازی های تدارکاتی شیمیدر پیش از شروع فصل جدید لیگ برتر نیز 
گفت: منتظر اعلام برنامه مسابقات لیگ هستیم تا حریفان تدارکاتی را انتخاب کنیم، طبق برنامه فدراسیون قرار است 

لیگ برتر از ۱۵ آبان ماه آغاز شود و تا آن زمان احتمالا ۲ یا ۳ بازی تدارکاتی برگزار خواهیم کرد.

باقری: اسپانسر نداریم

حضور قم در فوتبال جام آزادگان منتفی شد 
سرپرست تیم بسکتبال شیمیدر قم :

شیمیدر قم مدعی قهرمانی لیگ برتر بسکتبال

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید در دوره برانکو بازیکن سالاری در 
پرسپولیس جمع شده بود و الان هم باید این گونه باشد.

اسماعیل حلالی درباره وضعیت این روزهای پرسپولیس اظهار کرد: بعد از این 
که تیم به فینال لیگ قهرمانان آسیا صعود کرد خیلی ها انتظار داشتند شرایط تیم 
بهتر شود اما به واسطه مشکلاتی که وجود داشت تیم درگیر حواشی عجیبی شد. 
یکی از مسائلی که مشکلات زیادی ایجاد کرد بحث مطالبات برانکو ایوانکوویچ 
بود. بعد از این که باشگاه نتوانست مطالبات مربی را بدهد و از سوی بازیکنان 
تحت فشار بود ناگهان مشکلاتی ایجاد شد که کسی تصورش را نمی کرد. باید 
پذیرفت در زمانی که تیم به تهران بازگشت باشگاه در حد توانش از بازیکنانان 
قدردانی کرد. به همین خاطر فکر می کنم بازیکنان هم باید صبوری به خرج 
می دادند و بیشتر تحمل می کردند تا مشکلات برطرف شود. این که در شرایط 

خاص باشگاه را تحت فشار قرار دهند کار درستی نیست. البته من ارزش کار 
بازیکنان را در رساندن تیم به فینال لیگ قهرمانان آسیا بسیار بالا می دانم اما باید 

پذیرفت الان هم باشگاه شرایط خاصی را سپری می کند.
وی ادامه داد: آن طور که من خبر دارم بیش از ۹۰ درصد از قرارداد بازیکنانان 
پرداخت شده است. در خاطرم نیست که سال های قبل در پرسپولیس چنین 
پولی به بازیکنانان داده شده باشد. متاسفانه به خاطر همین مسائل مالی اتفاقاتی 
الان در پرسپولیس رخ داده که به حواشی دامن زده است. درست است که 
باشگاه الان به خاطر ضعف مدیران سابق درگیر مشکلاتی شده اما الان نمی شود 
که باشگاه را تحت فشار گذاشت و مشکلات را بیشتر کرد. در این شرایطی که 
واقعا حساس است و پرسپولیس باید خودش را برای فینال لیگ قهرمانان آسیا 
و کسب یک افتخار بزرگ آماده کند بازیکنان باید خویشتن دار باشند. الان هیچ 
باشگاهی در ایران وجود ندارد که بیش از ۹۰ درصد به بازیکنانش پرداختی داشته 
باشد. شاید باشگاهی همچون سپاهان در این شرایط پول خوبی به بازیکنانش 
داده باشد اما خیلی از باشگاه ها الان توانایی پرداخت مطالبات بازیکنانشان را 
به طور کامل ندارند. اگر بازیکنی در پرسپولیس ۸۰ درصد پولش را بگیرد انگار 
هزار برابر پول گرفته است. پرسپولیس یک برند است و بازیکنان باید این موضوع 

را درک کنند.
او در ادامه درباره حواشی ایجاد شده برای شجاع خلیل زاده و بشار رسن هم 

گفت: باشگاه پرسپولیس تلاش زیادی انجام می دهد که این دو بازیکن را حفظ 
کند و تیم از نظر مهره قدرتمند باقی بماند اما باید قبول کرد رفتار شجاع خلیل 
زاده هم حرفه ای نیست. بازیکنی که دو سال با پرسپولیس قرارداد دارد چرا باید 
از الان به فکر افزایش مبلغ قرارداد و مدت آن باشد. اگر در دوره ای از مسابقات 
بازیکن جوانی عملکرد خوبی داشت مربی به طور رسمی برای باشگاه نامه 
می نویسد که مبلغ قرارداد فلان بازیکن را بیشتر کنید چون او تاثیر گذار است. 
ما تا به حال در جایی ندیده ایم که یک بازیکن با وجودی که قرارداد دارد باشگاه 
را تحت فشار قرار دهد که مبلغ قراردادش را افزایش دهد. من فکر نمی کنم این 
گونه رفتارها حرفه ای باشد و امیدوارم باشگاه با یک مدیریت و درایت خوب این 

مشکل و حاشیه را حل کند.
حلالی در ادامه گفت: ما بازیکن سالاری را در دوره برانکو جمع کردیم. در 
دوره برانکو یک نفر حرف می زد و همه گوش می دادند و مدیریت از تصمیم 
سرمربی حمایت می کرد. الان هم باید این گونه باشد. نباید اجازه دهیم حواشی 
و مشکلات این چنینی به تیم فشار بیاورد و باشگاه را از هدف اصلی خود دور 
کند. یک بازیکن وقتی قرارداد می بندد باید پایبند قراردادش باشد.  باشگاه هم 
در مقابل باید به موقع به او پرداختی داشته باشد تا مشکلی به وجود نیاید. نباید به 
خاطر این گونه مسائل بحران هایی ایجاد شود که پرسپولیس از روند رو به رشدش 

دور شود.

حلالی: پرسپولیس را به حاشیه نبرید

 رفتار شجاع خلیل زاده حرفه ای نیست
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جواد امام فعال سیاسی اصلاح طلب ؛

نظارت میدانی انحراف از وظایف اصلی 
مجلس است

»جواد امام« فعال سیاسی اصلاح طلب و مدیرعامل بنیاد باران با اشاره به سفرهای  
استانی رئیس مجلس تحت عنوان نظارت میدانی گفت: این رویکرد مغایر با وظایف 

مجلس مبنی بر قانون گذاری و سیاست گذاری کلان در کشور است.
شروع به کار مجلس یازدهم با تفسیر جدیدی از وظیفه نظارتی این نهاد همراه بود. 
این تفسیر جدید با عنوان »نظارت میدانی« از سوی رئیس مجلس و نماندگان معرفی 
می شود. در قالب این نوع نظارت، سفرهای استانی و سرکشی از مراکز مختلف در دستور 
کار مجلس یازدهم قرار گرفته است. هر چند برخی تحلیل گران این اقدامات را سیاسی و با 
هدف رسیدن به پاستور می دانند اما از منظر قانونی و بحث نظارت مجلس هم اتفاق جدید 

و بی سابقه ای محسوب می شود.
در گفت وگو با »جواد امام« فعال سیاسی اصلاح طلب و مدیر عامل بنیاد باران، مسئله 

نظارت میدانی و رویکرد مجلس یازدهم در این زمینه را مورد بررسی قرار دادیم.
نظارت میدانی تفسیر سلیقه ای از وظایف مجلس است

امام در پاسخ به این پرسش که آیا نظارت میدانی تفسیر جدیدی از وظیفه نظارتی 
مجلس است یا اینکه در دوره های قبلی مجلس هم سابقه داشته یا خیر، گفت: بدون 
تردید تفسیر جدیدی است. اگر قبلا چنین اتفاقی می افتاد که ما شاهد آن در ادوار گذشته 
بودیم و سابقه ای در این زمینه وجود داشت در حالی که ما چنین امری را در ادوار گذشته 
شاهد نیستیم. در نظارت میدانی اگر قرار باشد مجلس قانون تصویب کند و خود هم 

نظارت میدانی داشته باشد باید سازمان های نظارتی و بازرسی را تعطیل کنیم.
برای نظارت بر امور مختلف ما سازمان های گوناگون داریم که وظایفی در حوزه های خود 
دارند. حتی در امور بودجه و هزینه کرد دولت هم ما دیوان محاسبات را داریم که مسئول 
نظارت است. بنابراین اینکه قوه مقننه بخواهد با عنوان نظارت میدانی در حوزه اجرا 
هم ورود کند من فکر می کنم که این تفسیر سلیقه ای است و این امر باعث موازی کاری 
نهادهای مختلف خواهد شد و باید برای سازمان های دیگر فکری کرد. بحث بعدی هم 
مسئله تداخل قوا است. این رویکرد مجلس یازدهم باعث تداخل مسئولیت ها و وظایف 

قوای سه گانه با هم می شود.
مجلس نباید خود را در سطح شورای شهر و دهیاری پایین بیاورد

مدیر عامل بنیاد باران با انتخاباتی خواندن این سفرها و اینکه دریافت جامعه از نظارت 
میدانی مجلس یازدهم کمپین های انتخاباتی است، بیان داشت: آیت الله »محمد یزدی« 
سخنانی در دوره اول انتخابات مجلس شورای اسلامی دارند که به نظر من برای شرایط 
فعلی هم این سخنان راهگشا است. در این سخنان مطرح می شود که وظیفه نمایندگان، 
وظیفه ملی و قانون گذاری است و وظیفه آنان خدمات رسانی و کارهای عمرانی نیست و 
این مسائل به نماینده مجلس ربطی ندارد. آقای یزدی به درستی در این سخنان وظیفه 
نمایندگان مجلس را تبیین کردند. متاسفانه در این زمینه پس از چهل سال ما عقب گرد 
داشتیم. به این معنا که وظایف شورای شهر، شهرداری و دهیاری را به مجلس منتقل 

کردیم. این امر باعث شده که از اهداف ملی فاصله بگیریم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد:  این ورودی که مجلس می کند و نمایندگان به 
استان های مختلف سفر می کنند که باعث صرف وقت و هزینه برای حل مسائل جاری و 
محلی مردم می شود هر چند امر درستی است اما وظیفه مجلس و نمایندگان نیست. بلکه 
وظیفه شورای شهر، شهرداری، شورای روستا، دهیاری و بخشدار است نه وظیفه نماینده 

مجلس که باید به امور کلی و کلان کشور بپردازد.
رویکرد مجلس یازدهم در این زمینه علاوه بر صرف وقت و هزینه، انحراف از مسیر 
وظایف مجلس هم هست. رویکرد مجلس باید ملی و قانون گذاری و سیاست گذاری کلان 
برای کشور باشد. اینکه نماینده مجلس بخواهد بگوید من مردمی هستم و به مشکلات 
مردم رسیدگی می کنم خیلی امر مطلوبی است ولی  اگر قرار باشد این امر با نظارت 
میدانی و با سفر به روستا و شهرهای مختلف اتفاق بیافتد که آن وقت دیگر نیازی به نهادها 
و دستگاه های دیگر نیست. با این رویکرد باید تمام سیستم نظارتی و سازمان های مربوطه 

را تعطیل کنیم.
در قانون اساسی جمهوری اسلامی جایگاه نهادهای مختلف تعیین و تعریف شده است 
و هر نهادی در صورتی عملکرد مطلوبی برای حل مشکلات مردم خواهد داشت که به 
وظیفه خود عمل کند. اگر قرار بر این باشد که مجلس وظیفه دستگاه های نظارتی و قوای 
دیگر را هم انجام دهد که در این صورت چه نیازی به ماندن دو قوه دیگر داریم. مجلس 
نباید بخاطر اهدافی سیاسی و انتخاباتی برخی از بحث های کلان کشور منحرف شده و 
درگیر مسائل حاشیه ای، جزئی و محلی شود چرا که در این صورت همه مردم ایران ضرر 
خواهند کرد و خود نمایندگان هم در پایان چهار سال جوابی برای مطالبات مردم نخواهند 

داشت.

حسن غفوری فرد:

برخی نظامیان در عرصه غیرنظامی
 موفق بوده اند

یک فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه برخی نظامیان در مسائل غیرنظامی موفق بوده 
اند، گفت: نمی توان حکم کلی داد که مردم در انتخابات ریاست جمهوری از نظامیان 

استقبال می کنند یا اقبالی به آنها ندارند. 
حسن غفوری فرد در گفت وگو با ایسنا درباره احتمال موفقیت نظامیان در انتخابات 
۱۴۰۰ و استقبال مردم از آن ها، اظهار کرد: در ابتدا باید اشاره کرد که میان نظامیان ایران 
و سایر کشورها تفاوت زیادی وجود دارد. نظامیان ما ارتباط خیلی نزدیکی با مردم دارند. 
من در زمان جنگ ویتنام در آمریکا بوده و از نزدیک شاهد بودم که نظامیان این کشور که 
در ویتنام می جنگیدند، چقدر منفور مردم این کشور بودند اما نظامیان ما مورد علاقه مردم 

هستند و مردم آن ها را از خود می دانند.
بین نظامیان و غیرنظامیان در  اینکه نمی توان خیلی خط شفافی  به  با اشاره  وی 
کشورمان رسم کرد، اظهار کرد: نظامیان ما در مسائلی مثل حوادث طبیعی به کمک 
مردم می آیند یا در سایر مسائل اجتماعی کمک حال جامعه هستند. آیا بسیجیان را باید 

از نظامیان دانست یا مردم؟
این فعال سیاسی اصولگرا تأکید کرد: نمی توان یک حکم کلی داد که یک فرد نظامی 
به درد ریاست جمهوری می خورد یا نه و به صورت مطلق نمی توان گفت فرد نظامی در 
عرصه های غیرنظامی موفق است یا خیر زیرا برخی از این نظامی ها در سایر عرصه های 
غیر نظامی موفق بوده و کارنامه خوبی داشته اند مثل قالیباف که در شهرداری تهران 
عملکرد موفقی داشت. من معتقدم نباید در این زمینه حکم کلی داد بلکه سابقه و کارنامه 
هر فرد را به صورت جداگانه بررسی کرد تا متوجه شویم که آن فرد توانایی اداره کشور را 
دارد یا خیر. غفوری فرد در ادامه با اشاره به حضور نظامیان در انتخابات دوره های گذشته 
ریاست جمهوری گفت: در ادوار گذشته از نظامیان استقبال خیلی خوبی نشده است و 
افرادی مثل محسن رضایی، محمدباقر قالیباف و علی شمخانی رأی نیاورند البته قالیباف 
در دوره گذشته رأی بالایی داشت ولی برای وحدت اصولگرایان به نفع رئیسی انصراف 
داد. این فعال سیاسی اصولگرا در ادامه خاطر نشان کرد: بسیاری از نظامیانی که در دوره 
جنگ تحمیلی حضور داشته اند، اکنون چهره غیرنظامی دارند مثل قالیباف و محسن 

رضایی، رستم قاسمی و عده دیگری هم هستند که در بخش غیرنظامی موفق بودند.
وی درباره مطرح شدن اسم سعید محمد فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء برای 
انانایات۱۴۰۰، گفت: او فرد کمتر شناخته شده ای است اما در عرصه غیرنظامی کارهای 
زیادی کرده است. سعید محمد بین خواص معروف است و همه آنها  از توانایی او تعریف 
می کنند اما در بین مردم شناخته شده نیست. یکی از مشکلات ساختاری انتخابات ما 
هم این است که افراد بعد از تأیید صلاحیت می توانند تبلیغات کنند اما برای معرفی خود 
فرصت کمی دارند و افرادی که کمتر شناخته شده هستند در این زمینه فرصت خیلی 
کمتری دارند. غفوری فرد در پایان گفت: در مجموع من معتقدم که نمی توان یک حکم 
کلی درباره این مسئله داد که آیا نظامیان توانایی اداره کشور را دارند یا خیر. من معتقدم 
باید توانایی ها و سوابق این افراد به صورت جداگانه بررسی و نتیجه گیری شود که آیا آن ها 

می توانند کشور را اداره کنند یا خیر.

رهبری  با  تواند  نمی  هرکس  می گوید:  سازندگی  کارگزاران  حزب  سخنگوی 
هماهنگ باشد، نمی تواند همانگی قوای سه گانه را رقم بزند و تکنوکرات ها و فن 

گراهای کشور را گرد هم آورد در انتخابات ریاست جمهوری شرکت نکند.
در حالی که کمتر از ۹ ماه به برگزاری انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ باقی 
مانده و تنور انتخابات هم هنوز داغ نشده؛ سیدحسین مرعشی، تکنوکراتِ خوش  
برخورد و سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی از برگزاری نشست های اصلاح طلبان 

و معرفی مجموعه انتخاباتی آنها در اواخر آبان ماه خبر می دهد.
هرچند او هم مانند سایر اصلاح طلبان و فعالان سیاسی کشور منتقد عملکرد 
دولت فعلی است، دولتی که در انتخابات ۹۶ مورد حمایت او و هم حزبی هایش 
بود، اما مرعشی همچنان بر گذر از راه انتخابات و مشارکت قانونی در عرصه سیاسی 
کشور تاکید دارد و می گوید که حزب کارگزاران سازندگی برنامه جامعی برای آینده 
کشور تدوین کرده است، موضوعی که شاید این گمان را به ذهن متبادر کند که 
کارگزارانی ها بیش از هر زمان دیگر قصد ظهور و بروز و کنش گری در میدان سیاست 

کشور را دارند.
او از ۶ کاندیدهای حزب کارگزاران برای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ هم 
رونمایی می کند؛ غلامحسین کرباسچی، اسحاق جهانگیری، محسن هاشمی، 
عبدالناصر همتی، مصطفی هاشمی طبا و ملک زاده. هرچند می گوید هیچ یک از 

این افراد هنوز این کاندیداتوری را نپذیرفتند.
مرعشی، انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا و ایران را فرصتی برای تغییر در 
کشور ارزیابی کرده و معتقد است چه بایدن رئیس جمهور آمریکا شود چه ترامپ، 
سیاست این کشور درخصوص ایران تغییر می کند. هرچند از این سو تاکید می کند 
رئیس جمهوری باید در ایران سرکار بیاید که بتواند قدرت رهبری را با خود همراه 
کند؛ مرعشی شفاف تر از هر زمان دیگر می گوید: هرکس نمی تواند با رهبری 

هماهنگ باشد اصلا کاندید انتخابات ریاست جمهوری نشود.
ادامه  در  را  مرعشی  سیدحسین  با  خبرآنلاین  خبرگزاری  گفت وگوی  مشروح 

بخوانید؛
آقای مرعشی! آقای روحانی هم دقیقا با همین تعریف ها در سال های ۹۲ 
و ۹۶ کاندید شدند اما شرایط کشور به این سمت و سو رفته که اصلاح طلبان 
هم منتقد عملکرد او هستند. ضعف اصلی کجاست؟ واقعا تیم دیپلماسی و 
اقتصادی کشور ضعیف بوده و حالا گزینه های بهتری برای جایگزینی آنها و 

برای بهبود شرایط وجود دارد؟
اولین مساله ای که به آن توجه داریم و من همیشه روی آن تاکید می کنم و 
دولت اول آقای روحانی هم آن را تجربه کرد این است که رئیس جمهورموفق در 
این ساختار فعلی جمهوری اسلامی ایران، رئیس جمهوری است که بتواند قدرت 
رهبری را پشت سر دولت بیاورد. آقای روحانی در دور اول به حد زیادی موفق بود؛ 
برجام که مهمترین دستاورد دوره آقای روحانی است و آثار آن هم در دولت اول آقای 
روحانی آشکار شد، نتیجه ترکیب سه عنصر بود: اراده رئیس جمهور، به کارگیری 
بهترین دیپلمات های ایران و حمایت رهبری. کار به این مهمی بدون حمایت 

رهبری انجام نمی شد.
اما آقای روحانی این تجربه موفق دوران ریاست جمهوری خودش را در بقیه مسائل 
کشور ادامه نداد و از این موفقیت استفاده نکرد. شکاف بین رئیس جمهور و رهبری 
در ایران نه به نفع رهبری، نه به نفع رئیس جمهور و نه به نفع مردم است. بنابراین 
سیاست روشنی که ما به هرکسی که می خواهد رئیس جمهور آینده شود توصیه می 
کنیم این است که اگر نمی تواند در یک چهارچوبی حرکت کند که قدرت رهبری 

را پشت سر دولت بیاورد بهتر است که رئیس جمهور نشود تا مردم را معطل نکند.
رئیس جمهور باید درباره FATF با رهبری صحبت کند

مردم کشور دیگر طاقت و توان این کشمکش ها را ندارند که مثلا بالاخره این 
FATF خوب است یا بد است، اینکه FATF خوب است یا بد است باید بین رئیس 
جمهور و رهبری نهایی شود. اگر لازم نیست، چرا انقدر رئیس جمهور روی آن اصرار 
می کند و اگر لازم است چرا رهبری قانع نمی شود؟ این موضوع، اختلاف آقای 
روحانی با مجمع تشخیص نیست. ما طبق قانون اساسی یک مقامی به نام رهبری 

داریم که هماهنگ کننده قوای سه گانه است.
روحانی اگر نمی تواند کشور را اداره کند کنار برود اما ...

مردم دیگر به تنگ آمده اند، صبح که بیدار می شوند همه کالاهایی که دیروز 
خریده اند ۱۰ الی ۱۵ درصد گران تر شده ؛ این چه اداره ای است؟ یک جای کار 
اشکال دارد. اگر آقای روحانی نمی تواند کشور را اداره کند کنار برود و اگر می تواند 
ادامه دهد. با مردم و مصالح مردم و کشور نمی شود شوخی کرد. هرکسی که می 
خواهد وارد این میدان شود اگر می تواند با این مجموعه کار کند بیاید؛ زمانی که 
کاندیدها می خواهند رئیس جمهور شوند همه چیز خوب است و همه می گویند 
من این کار را می کنم و ... اما زمانی که رئیس جمهور می شوند می گویند که به ما 
اجازه انجام این کارها را نمی دهند )اما همه اینها از قبل مشخص بوده است(؛ ما 
ولایت فقیه، سپاه، شورای نگهبان، مجلس، قوه قضاییه و ..  داریم و ترکیب آنها و 

شرایط شان کاملا مشخص است.
احمدی نژاد را چه کسی باید مهار می کرد؛ اصولگرایان یا اصلاح طلبان؟

به همین دلیل برخی معتقدند اگر یک اصولگرا رئیس جمهور شود بهتر 
است چون هماهنگی بیشتری با سایر نهادهای حاکمیتی کشور دارد.

نه، این تز هم جواب نمی دهد. مگر آقای احمدی نژاد در نهایت چه کار کرد؟ 
زمانی که آقای احمدی نژاد می خواست آقای مشایی را به عنوان معاون اول انتخاب 

کند،رهبری قاطعانه گفتند که او معاون اول نشود.
من یکبار با یکی از بزرگان تماس گرفتم و گفتم آقای احمدی نژاد را یا ما باید 
مهار می کردیم که بخاطرش رفتیم زندان، یا خود اصولگرایان کنترل و مهارش 
می کردند. با این اوصاف تصور اینکه اصولگراها بیایند و حکومت یکپارچه شود 
تصورغلطی است؛ در انتخابات مجلس دوم هم خط امامی ها، آقایان بازرگان، 
سحابی و نهضت آزادی را حذف کردند و مجلس یکپارچه در اختیار حزب جمهوری 
اسلامی قرار گرفت، در مجلس دوم که حزب جمهوری اسلامی برنده ماجرا بود، 
دولت آقای مهندس موسوی منبعث از مجلس دوم بود، اما اتفاقی این مجلس هم 

تقسیم بر دو و تبدیل به راست و چپ امروز شد و هم در دولت آقای موسوی شکاف به 
وجود آمد و منجر به حذف آقای ناطق و آقای عسگرآبادی و آقای پرورش شد و همه 

راست ها حذف شدند. حزب جمهوری اسلامی هم به تعطیلی کشید.
قالیباف در مجلس یک فراکسیون ۴۰ نفره دارد و بس

بنابراین تصور اینکه اگر یک جناح بر کشور حاکم شود اختلاف نمی شود تصور 
درستی نیست چون بلافاصله تقسیم بر دو  خواهند شد؛ الان ببینید همین مجلس 
که اصلاح طلبان در آن نیستند به چند گروه تقسیم شده؟ شما فکر می کنید الان 
آقای قالیباف در مجلس اکثریت را دارد؟ اکنون آقای قالیباف در مجلس حداکثر 
یک فراکسیون ۳۰ الی ۴۰ نفره دارد و این نیست که در نبود علی لاریجانی و در نبود 

آقای عارف یک مجلس یکپارچه ای به وجود آمده باشد.  
کارگزاران حتما دولتی فراجناحی و فن گرا تشکیل می دهد

با این تفاسیر راه حل از نظر ما به عکس برخی تصورات، آمدن همه نیروها به صحنه 
است؛ نیاز آینده کشور این است که اقتصاد و توسعه اقتصادی سیاست محوری 
جمهوری اسلامی شود، دولت رئیس جمهور آینده چه اصولگرا و چه اصلاح طلب 
باید دولت فن گرا و دولت کار باشد. نیروهای فنی و اجرایی و دارای سوابق مدیریتی 
کشور در هیچ جناحی برای اداره کشور به تنهایی کفایت نمی کند؛ الان انقدر مردم 

و کشور در فشار هستند که ما نیاز داریم حتما یک دولت فراگیر فن گرا حاکم شود.
 اگر هم قرار باشد ما در حزب کارگزارن یک دولت تشکیل دهیم به هیچ وجه دولتی 
حزبی و جناحی تشکیل نمی دهیم و حتما یک دولت فن گرایی تشکیل می دهیم 
و از بهترین متخصصان و با تجربه ترین مدیران کشور بهره می بریم و شرطی که 
برای آنها می گذاریم  یکی توانایی آنها است که سرآمد باشند و دیگری پاک بودن؛ 
پاکی هم به لحاظ اخلاقی و هم از لحاظ مالی. کشور اکنون نیاز به جمعی از مدیران 
لایقی دارد که پای کار بایستند و با هماهنگی کامل با قوای دیگر و رهبری کار کنند.

مردم حوصله چه کنم چه کنم های رئیس جمهور را ندارند
مردم دیگر حوصله و ظرفیت تحمل چه کنم چه کنم های رئیس جمهور و خط 
و نشان کشیدن های قوه قضاییه برای دولت یا مجلس برای دولت را ندارند. یک 
دولت به معنای دولت حاکمیت )نه دولت قوه مجریه( باید شکل بگیرد؛ باید یک 
دولت نیرومند شکل بگیرد که پای کار کشور بایستد و حداقل روزی یک از مسائل 

مملکت را حل کند.
ما حتما می توانیم این کار را انجام دهیم، این مردم گناهی نکرده اند که به امام 
خمینی اعتماد کردند و شاه را از صحنه بیرون کردند، این مردم گناه نکردند که از 
عقیده ما حمایت کردند، این مردم گناه نکردند که به آقای روحانی رای دادند، این 
مردم گناه نکردند که در انتخابات شرکت کردند، آنها می خواستند مسائلشان حل 
شود؛  چه فرهنگی بر ما حاکم شده است که همه چیز مهم است غیر از مسائل 

واقعی کشور! همه چیز مهم است غیر از مسائل مردم!
ایران فدایی می خواهد نه سیاستمدار متکبر و تمامیت خواه

صبح تا شب یک مشت آدم خودبین، متکب، خودخواه و جاه طلب شلوغ کنند که 
جایگاه من کم یا زیاد است و همه هم جای بزرگ می خواهند و این وسط فقط مردم 
قربانی می شوند. امروز ایران فدایی می خواهد نه سیاستمدار متکبر یا سیاستمدار 
تمامیت خواه! مردم امروز به تعدادی جوانمرد و فداکار نیاز دارد که به صحنه بیایند 
و مملکت را درست کنند. اینهمه فساد اقتصادی، فساد اداری، فساد اخلاقی، 

خودکشی، بیکاری، فرار تحصیل کرده ها و ... برای چیست؟
شما می دانید در دانشگاه ها حتی دانشجویان میانی )نه دانشجویان تاپ(، 
معدلی بالای ۱۹ دارند چون می خواهند معدل های خوب داشته باشند تا بتوانند 
پذیرش بگیرند و از ایران بروند؛ نمی شود که مملکت را با تعدادی آدم پخمه اداره 
کرد؛ مملکت به آدم های تحصیل کرده و با استعداد نیاز دارد. شما ببینید در این 
چند سال اخیر چقدر پول از کشور خارج شده تا عده ای بروند و پاسپورت ترکیه 
بگیرند؛ این بود نتیجه سند چشم انداز ۱۴۰۴ که ما قرار بود اقتصاد برتر در دنیا 

شویم؟
بیش از ۱۵ سال است که اقتصاد ایران روی ۴۵۰ میلیارد دلار تولید ناخالص 
داخلی درجا زده است. معلوم است زمانی که رشد اقتصادی نیست فرصتی برای 
یک جوان ایجاد نمی شود. اینها واقعیت های تلخ جامعه امروز است که باید حل 
شود. این مردمی که گفتند امام، گفتند جمهوری اسلامی و پشت رهبری ایستادند 
و به آقای هاشمی، آقای خاتمی  و آقای روحانی رای دادند، انتظاراتی هم داشتند 
که برآورده نشده است. پس هرکسی نمی تواند با رهبری هماهنگ باشد، نمی تواند 
همانگی قوای سه گانه را رقم بزند و نمی تواند تکنوکرات ها و فن گراهای کشور را 
گرد هم آورد در انتخابات ریاست جمهوری شرکت نکند. شرایط امروز ایران بسیار 
شرایط سختی برای مردم شده است؛ هرکس که جوانمرد و فداکار است، می تواند 
با همه کار کند و همه را با هم همسو کند در انتخابات ریاست جمهوری شرکت کند.

کارگزاران نقش لیدری اصلاح طلبان را ایفا نخواهد کرد
حزب کارگزاران سازندگی همیشه به حضور و مشارکت در انتخابات ها  
تاکید کرده، از طرفی آقای موسوی خوئینی ها هم در نامه ای مشارکت در 
انتخابات ۱۴۰۰ را مورد تاکید قرار داده است. مجموع این تحرکات اکنون 

چقدر مورد حمایت آقای خاتمی به عنوان لیدر جریان اصلاحات است؟
من فکر می کنم آقای خاتمی حقیقتا واقع بین و دلسوز کشور است. اساسا یکی از 
پارامترهای مهمی که در تعریف اصلاحات وجود داشته این بوده که اصلاحات هیچ 
وقت مردمش را تنها نگذاشته است، یعنی اصلاحات پشتیبان مردم و اصلاح طلبان 
حامی مردم بوده اند. اصلاح طلبان درد مردم را درک کرده اند و مردم هم به همین 

دلیل در مقاطعی پشتیبانی فوق العاده ای از اصلاح طلبان کردند.
امروز هم هیچ کارشناسی و جامعه شناسی و نخبه ای را نمی توانید پیدا کنید که 
این حرف را قبول نداشته باشد که موضوع امروز ایران اقتصاد است، هرچند ممکن 
است راجب به ریشه های آن بحث باشد. حتما بخشی از مشکلات مهم اقتصادی 
ایران ریشه در سیاست خارجی و تحریم های ظالمانه آمریکایی ها است اما حتما 
بخشی هم در ناکارآمدی نظام، ناهماهنگی ها و تقسیم کردن نیروها است، اینکه 
می گویند این اصلاح طلب است و این اصولگرا، این فتنه است، این ساکت فتنه 

است، این ۲ تابعیتی است و ...، این حرفها را دیگر نمی شود پذیرفت.

اگر مساله ایران اقتصاد است، ما چگونه می خواهیم بهترین کالاها و بهترین 
تکنولوژی هارا وارد کنیم، پس باید بهترین فکرهایمان را با هم به کار بگیریم؛ نمی 
شود که بگوییم فلانی یک روزی به من بد سلام کرده یا او در اردوگاه رقیب من بوده 
است یا این یکروزی یک توئیتی کرده است و ...، ما نباید با نیروهای مفید کشور 
چنین برخوردی کنیم؛ منابع انسانی کشور باید در خدمت توسعه قرار بگیرند. من 
تصور می کنم که اصلاح طلبان همچنان از ظرفیت همراهی با مردم و تشخیص 
درست اولویت های کشور برخوردارند، لذا حتی ذره ای تردید ندارم که اصلاح 

طلبان با همین فرمانی که خدمت شما عرض کردم حرکت خواهند کرد.
ممکن است حزب کارگزاران سازندگی در انتخابات ۱۴۰۰ به نوعی نقش 

لیدری داشته باشد؟
خیر. ما کوچک همه هستیم. نقش ما همیشه نقش کوچکی بوده و چه در سطح 
مسائل مربوط به کلیت نظام و چه در سطح آن چیزی که مربوط به اصلاح طلبان 
است ما کوچک همه هستیم و آنچه که تجربه کارگزاران است را در خدمت اصلاحات 

و کلیت نظام قرار خواهیم داد.
۲ مساله حل نشده اصلاح طلبان تا انتخابات ۱۴۰۰

طلبان  اصلاح  انتخاباتی  جدید  مجموعه  پشتیبان  خاتمی  آقای  پس 
خواهد بود؟

آقای خاتمی همیشه نقش آفرینی مثبت داشته اند. هرچند ما ۲ مساله اساسی 
حل نشده داریم. یکی بحث هماهنگی در مجموعه نظام است که در این بخش با 
یک سکته جدی مواجه هستیم، یعنی الان کانال های ارتباطی ما با مدیریت عالی 

نظام برقرار نیست.
آقای مرعشی شما این همیشه به این موضوع اشاره می کنید اما انگار حل 

نمی شود. باید چه کار کرد؟
بله. اما تا الان حل نشده است. این یک مساله خیلی مهمی برای ما است که داریم 
روی آن فکر می کنیم که چکار کنیم. اما مساله دوم شخصیت است؛ آن شخصیت 
محوری که می خواهد وسط آید و با این تعریفی که من کردم بیاید و جوانمردانه پای 
مسائل مملکت بایستد، از جمله موضوعاتی است که هنوز باید در مورد آن خیلی 

بررسی کنیم.
۶ کاندیدای بالقوه کارگزاران برای انتخابات ریاست جمهوری

اخیرا گفتید که حزب کارگزاران ۴ کاندید حزبی دارد. آنها چه کسانی 
هستند؟

کاندیدهای حزبی ما مشخص هستند، آقای جهانگیری، آقای محسن هاشمی، 
آقای همتی، آقای ملک زاده، آقای هاشمی طبا، آقای کرباسچی و ... مطرح 

هستند البته هنوز خودشان نپذیرفته اند.
نام آقای سورنا ستاری هم مطرح است، شما درباره حضور ایشان بحثی 

داشتید؟
آقای ستاری عضو حزب ما نیستند و من اطلاعی از وضعیت ایشان ندارم. اما 
ما در حزبمان حداقل ۵ الی ۶ نفر کاندید داریم البته هیچ اصراری روی گزینه ها 
نداریم و خود این افراد هم تا کنون نپذیرفته اند. ما اکنون فکر می کنیم که حتما 
باید در سطح بالای نظام رایزنی ها انجام شود و با این اصولی که من گفتم یک دولت 
کاملا قدرتمند هماهنگ کارآمد روی کار آورد که بتواند سیاست خارجی را حل کند، 

اقتصاد را در اولویت قرار دهد و روزی یک مساله در سطح کشور را حل کند.
*آقای مرعشی! انتخابات شوراهای شهر و روستا هم در سال ۱۴۰۰ برگزار می 
شود اما هیچ کس درباره آن صحبت نمی کند! فکر می کنید با توجه به شرایطی 
که شوراها در این ۴ سال داشتند )مخصوصا در تهران(، اصلاح طلبان می توانند 

باز هم اقبالی داشته باشند؟
قطعا برای آن هم برنامه ریزی می کنیم اما هنوز بحثی درباره آن آغاز نکردیم.

اصولگرایان میانه رو مانند اصلاح طلبان حذف شدند
فعالیت و تحرکات انتخاباتی اصولگرایان را چگونه می بینید؟ خودشان 
تاکید دارند که برگ برنده شان عملکرد مجلس یازدهم است؛ اکنون چند ماه 
از آغاز مجلس یازدهم می گذرد که حواشی زیادی هم داشته است، فکر می 

کنید آنها چه شرایطی می توانند داشته باشند؟
اصولگرایان هم اکنون به دو بخش کلی تقسیم شده اند: یکی اصولگرایان قدیمی 
هستند که ما به آنها اصولگرایان میانه رو می گوییم و نماینده آنها آقای ناطق نوری، 
باهنر، علی لاریجانی، حزب مؤتلفه اسلامی و .. است که آنها در جریان اصولگرایی 

مانند اصلاح طلبان حذف شده اند و دیگر جایگاهی بین اصولگرایان ندارند.
یک بخش هم اصولگرایان انقلابی هستند که همین دوستان جدیدی هستند که 
الان در مجلس مستقرند که آتش شان هم خیلی تند است و می خواهند کشور را 

سر خط انقلاب بیاورند.
عملکرد مجلس یازدهم در اقبال مردم به اصولگرایان در انتخابات ۱۴۰۰ 

چقدر تاثیر می گذارد؟
به نظر من جایگاه اصولگرایان را تضعیف می کند و این مجلس به اصولگرایان 
هزینه اضافه می کند؛ همچنین هزینه نهاد رهبری را هم افزایش می دهد چون 
نهاد رهبری مجبور می شود به طور منظم به آنها گوشزد کند که چه کاری کنند و چه 
کاری نکنند؛ چون با این فرمانی که آنها جلو می رفتند الان باید کار آقای روحانی 
را تمام کرده باشند، اینها الان احساس می کنند که خیلی دستشان بسته است و 
نتوانسته اند کارهایی که می خواستند را انجام دهند چون در نهایت مصالح کشور را 

رهبری تشخیص می دهند نه اینها!
مردم احساس کنند تغییری در راه است در انتخابات شرکت می کنند

مشارکت مردم در انتخابات مجلس یازدهم بسیار کم بود، فکر می کنید 
اکنون و با توجه به مجموع شرایط امکان افزایش مشارکت در انتخابات ۱۴۰۰ 

وجود دارد؟
بستگی دارد که انتخابات رقابتی شود یا خیر؛ چون اگر رقابت نباشد جناح ها هم 
تلاش نمی کنند هوادارانشان را به انتخابات بیاورند و انتخابات کمرنگ می شود. 

همچنین بستگی دارد که جناح ها کاندیدا داشته باشند یا خیر.
واقعیت این است که مردم باید احساس کنند یک تغییری به نفعشان در راه است، 
اگر مردم این احساس را نداشته باشند نمی آیند، منظور من این نیست که هیچ 
کسی نمی آید بلکه منظورم این است که اکثریت نمی آیند. اکثریت مردم باید 
احساس کنند که یک تغییر مثبتی نه از نوع شعار گونه بلکه از نوع واقع گرایانه در 
راه است؛ اگر این تغییر را ببینند در انتخابات شرکت می کنند و این کار هنوز شدنی 

است.
به لحاظ بین المللی و داخلی هم شرایط ایران به گونه ای است که یک انتخابات 
پر شور و گرم می تواند خیلی از مشکلات ایران را حل کند. همیشه زمانی که جامعه 
خسته می شود و بن بست احساس می شود با یک انتخابات می شود آن بن بست 

را شکست.
هیچ اصلاح طلبی برای انتخابات ۱۴۰۰ تصمیم شخصی نگیرد

آقای عارف گفته اند که اگر لازم باشد من هم می آیم. نظر شما در این 
باره چیست؟

من هم به آقای عارف و هم به آقای جهانگیری و هم به آقای محسن هاشمی و 
به همه دوستان اصلاح طلب توصیه می کنم که هیچ تصمیم شخصی و یا حزبی 
نگیرند؛ همه تصمیمات باید تصمیمات جبهه ای باشد. اگر جبهه اصلاحات از 
هرکدام از این دوستان بخواهد که به ماموریت روند که در صحنه حاضر شوند، باید 

بیایند و اگر جبهه اصلاحات ماموریتی ندهد توصیه من این است که نیایند.
احتمال ائتلاف با اصولگرایان میانه رو منتفی نیست اما ...

ائتلاف اصلاح طلبان با اصولگرایان میانه رو همچنان گزینه روی میز 
اصلاح طلبان هست؟

ترجیح اکثریت اصلاح طلبان بر اساس تجربه گذشته این است که کاندیداهای 
خودشان را داشته باشند.

پس احتمال آن منتفی نیست؟
احتمال هر نوع ائتلافی هیچ وقت منتفی نیست چون این کار یک پدیده پویا است 
و یک پدیده ایستا نیست، چون شرایط تغییر می کند و در شرایط متغیر ممکن است 

تصمیمات متفاوت شوند.

سیدحسین مرعشی: 

هرکس نمی تواند با رهبری هماهنگ باشد کاندیدای 1۴۰۰ نشود
مردم حوصله چه کنم چه کنم های رئیس جمهور را ندارند
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به تأخیر انداختن توبه، 
فریبْ خوردگی است.
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طرح:محمدعلی رجبی

معیشت مردم تحت تاثیر گرانی دلار و سکه

پاسخ سیداحمدخمینی به احتمال کاندیداتوری پدرش 
 سید احمد خمینی فرزند سید حسن خمینی در پاسخ به اینکه اگر جمع قابل توجهی از بزرگان 
کشور و جریان های سیاسی از پدرتان دعوت کنند که برای انتخابات ریاست جمهوری کاندیدا شوند، 
چه مشورتی به پدر می دهید؟ گفت: در دورانی که گمانه زنی ها درباره کاندیداهای احتمالی انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ بالا گرفته، بالاخره اسم ایشان هم در برخی رسانه ها از سوی برخی چهره ها 
مطرح شده است. اولین بار سال ۹۸ بود که یک نفر مصاحبه کرده بود و گفته بود پدرم بنای کاندیداتوری 
در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ دارد. این روزها خیلی شایعات داغ است و اسم ایشان در محافل 
شنیده می شود که قرار است در انتخابات کاندیدا شوند. شنیده ام که برخی بزرگان و دوستان پیشنهاد 
کاندیداتوری در این انتخابات را به ایشان داده اند اما مشورت در جایی لازم است که تردید و شکی برای 
انجام یک عمل وجود داشته باشد. در حالی که من هیچ اراده ای در شخص پدرم برای کاندیداتوری در 
انتخابات نمی بینیم که بخواهد منتهی به شک و تردید شود و حال بخواهند با مشورت گرفتن از دیگران 

به یک جمع بندی نهایی برسند 

یارانه اینترنت رایگان؛ روزی ۳ میلیارد تومان
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت :: روزانه سه میلیارد تومان یارانه بابت اینترنت رایگان به آموزش 
و پرورش از طرف دولت پرداخت می شود، بیش از یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر در زمان اوج مصرف از 
اینترنت رایگان استفاده می کنند و هشت و نیم میلیون نفر نیز روزانه اینترنت رایگان مصرف می کنند.
محمدجواد آذری جهرمی در هشتمین برنامه از سلسله برنامه های گفتگو بر محور تحول و بهبود یادگیری 
اظهارداشت : اینترنت رایگان را به همه دانش آموزان و معلمان رسمی و غیررسمی ارائه دادیم. نیاز هر 
یک از کاربران در ماه حدود هفت گیگابایت است، اما حدود ۲۰ گیگابایت برای هر معلم طی سه ماه 
ارائه دادیم.عضو کابینه دوازدهم با اشاره به افزایش سرور ها و ظرفیت های اینترنتی، اظهار کرد: در چهار 
قطب کشور باید سرور ها را توزیع کنیم و نیاز به استقرار سرور ها در همه استان ها نیست؛ اما پیش بینی 
می کنیم آذرماه بار ترافیکی سنگینی در شبکه اینترنت کشور داشته باشیم.وی افزود: بر اساس برنامه 
ششم توسعه موظف هستیم اینترنت مدارس شهر های زیر۲۰ هزار نفر را رایگان کنیم، اما اکنون اینترنت 

همه مدارس را رایگان کردیم. 

 حال 1۵۵بیمار کرونایی درقم وخیم است
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت گذشته ۱۲ نفر از کسانی که تست کرونای آنها 
مثبت بوده جان خود را از دست داده اند.محمدرضا قدیر با اشاره به پذیرش ۹۳ نفر در ۲۴ ساعت گذشته 
در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا، گفت: ۷۲ نفر از این افراد در 
بخش های درمانی بیمارستان های قم بستری شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه 
۸۲ نفر از کسانی که در روزهای گذشته بستری بودند مرخص شده اند، گفت: در حال حاضر ۷۱۹ نفر 
مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که حال ۱۵۵ نفر از آنها وخیم است.وی افزود: 

در ۲۴ ساعت گذشته ۱۲ نفر از کسانی که تست کرونای آنها مثبت بوده جان خود را از دست داده اند.

علیخانی: جهانگیری برنامه ای برای 1۴۰۰ ندارند 
این روزها بار دیگر نام اسحاق جهانگیری برای حضور در عرصه انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ به 
گوش می رسد و برخی رسانه ها خبر داده بودند او قصد حضور در این انتخابات را دارد.حجت الاسلام 
قدرت الله علیخانی با توجه به ارتباط نزدیکش با آقای جهانگیری معاون اول رییس جمهور، در ارتباط با 
کاندیداتوری او در انتخابات ۱۴۰۰ می گوید:من اخیراً با ایشان دیدار داشتم، استنباط من این است که 

آقای جهانگیری برنامه ای برای حضور در انتخابات ۱۴۰۰ ندارند.

تکذیب کارت به کارت 1۰ میلیون تومانی 
روابط عمومی بانک مرکزی: سقف کارت به کارت کماکان ۶ میلیون تومان است.روابط عمومی بانک 
مرکزی ضمن تکذیب خبر جعلی منتشره در شبکه های اجتماعی مبنی بر افزایش سقف کارت به کارت 
تا ۱۰ میلیون تومان، به آگاهی می رساند سقف مبلغ کارت به کارت کماکان ۶ میلیون تومان است.بدیهی 

است هرگونه تغییر در این زمینه از طریق وب سایت بانک مرکزی به اطلاع عموم مردم خواهد رسید.

پرمصرف ترین برند تلفن همراه در میان ایرانی ها 
به گفته دبیر انجمن واردکنندگان موبایل، طی ۱۲ ماه اخیر تا پایان شهریور ماه ۱۵ میلیون و ۳۸۰ هزار 
دستگاه موبایل وارد شده، در حالی که مصرف کشور در این مدت زمان ۱۵ میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه 
بوده است. سامسونگ همچنان رتبه اول سهم بازار را با ۵۲ درصد در دست دارد و پس از آن شیائومی با 
۱۵ درصد در جایگاه دوم قرار دارد. نوکیا، هواوی و اپل نیز جایگاه های بعدی را در سهم بازار موبایل کشور 

به ترتیب با ۱۳، ۱۰ و ۵ درصد به خود اختصاص داده اند. 

حقوق یک سرباز باید چقدر باشد؟
 رئیس سازمان نظام وظیفه عمومی ناجا درباره اینکه حقوق یک سرباز باید چقدر باشد، توضیح داد. 
سردار مهری گفت: حداقل حقوق یک پایور۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است که بر اساس قانون، حقوق 
سربازان باید بین ۶۰ تا ۹۰ درصد حقوق کادرشان باشد.این در حالی است که حقوق سربازان تنها افزایش 

کمی داشته و به رقمی که در قانون مصوب شده نمی رسد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبر داد:

 افتتاح حساب برای ۲۲۵۰ نفر متقاضی 
طرح اقدام ملی مسکن 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: برای ۲۲۵۰ نفر از متقاضیان در 
پروژه طرح اقدام ملی مسکن قم افتتاح حساب انجام شده است.

حسن صبوری با اشاره به اجرای پروژه طرح اقدام ملی مسکن اظهار 
داشت: از سال گذشته برنامه ریزی پیرامون این طرح در قم شکل گرفت و 
سهمیه استان در ساخت واحدهای مسکونی در این طرح، ۴۴۰۰ واحد 

تعریف شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم بیان کرد: به طور کلی در اجرای پروژه 
طرح اقدام ملی مسکن ۱۱ پروژه تعریف شد که ۶ مورد از آن موفق به اخذ 
پروانه شده است، در مجموع ۴۰۰۰ واحد مسکن در شهر قم و ۴۰۰ واحد در 

شهرهای اطراف ساخته می شود.
وی تصریح کرد: تاکنون برای ۲۲۵۰ نفر از متقاضیان در پروژه طرح اقدام 
ملی مسکن قم افتتاح حساب انجام شده است، در این راستا عدم واریز به 

موقع آورده، موجب حذف متقاضی می شود.
صبوری عنوان کرد: در حال حاضر نیز آماده سازی و احداث واحدهای 
طرح ملی مسکن آغاز شده و پیشرفت فیزیکی خوبی در برخی از پروژه ها 
اراضی ۱۷  در   مسکونی  واحد  خصوص ۱۶۰۰  این  در  هستیم،  شاهد 

هکتاری پردیسان قم ساخته می شود.
وی خاطرنشان کرد: در این طرح مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان وام با نرخ ۱۸ 
درصد تعیین شده و برآنیم تا با کاهش سود موافقت شود تا شهروندان بتوانند 

از تسهیلات بهتری در جهت خانه دار شدن استفاده کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در مورد شرایط مورد نیاز متقاضیان در 
طرح اقدام ملی مسکن گفت: هر یک از متقاضیان باید چهار شرط لازم را 
برای ثبت نام در این طرح داشته باشند که بومی بودن و ۵ سال سکونت در قم 
سبز بودن فرم جیم و عدم دریافت امکانات دولتی در تامین مسکن و نداشتن 

ملک به نام خودشان و شرط تاهل از جمله این موارد است.
پیشرفت  روند  و  افراد  پالایش  و  طرح  آغاز  لحاظ  به  کرد:  بیان  وی 
آماده سازی از بسیاری از استان ها جلوتر هستیم و کار با سرعت بالایی 

پیش می رود.
صبوری عنوان کرد: اجرای پرو ژه طرح اقدام ملی مسکن در پردیسان 
قم است و در جهت ظرفیت سازی، اراضی روبروی دانشگاه آزاد نیز برای 
طرح اقدام ملی مسکن در نظر گرفته شده و ستاد اجرای فرمان امام)ره( 
به این طرح ورود پیدا خواهد کرد، ضمن این که بنیاد مسکن انقلاب نیز 

آماده سازی و اجرای ۲ هزار واحد مسکونی را برعهده دارد.
www.tem.وی تصریح کرد: متقاضیان با وارد کردن شماره ملی در سامانه
mrud.ir می توانند ازآخرین وضعیت خود و سایر اطلاعات لازم اطلاع یابند

 
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

تقاطع فردوسی و پیامبراعظم)ص(
درمراحل نهایی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به انجام مراحل نهایی مسیر 
مستقیم تقاطع فردوسی و پیامبر اعظم)ص( گفت: تامین روشنایی معابر 

اطراف از ملزومات افتتاح این پروژه است.
عباس حلوایی زاده با اشاره به پروژه تقاطع بلوار فردوسی و بلوار پیامبر 
اعظم)ص( اظهار داشت: این پروژه در دست اجراست، محور مستقیم تقاطع 

مراحل نهایی خود را طی می کند و تکمیل روسازی نیز در حال انجام است.
در  پروژه  این  اتمام  اینکه  بیان  با  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
شهریور ماه پیش بینی شده بود، افزود: شیوع کرونا متاسفانه بخشی از 
پروژه های عمرانی را در محدوده زمانی اسفندماه تا اردیبهشت دچار سکته 
کرد که پروژه تقاطع بلوار فردوسی و بلوار پیامبر اعظم)ص( نیز از همین 

دست بوده است.
حلوایی زاده با اشاره به روند اجرای پروژه، تصریح کرد: حدفاصل جمهوری 
تا ریل راه آهن و از خیابان کلهری تا قبل از تقاطع محدث قمی تکمیل و 
تکمیل  روشنایی  اجرایی عملیات  و در صورت  آسفالت شده  و  زیرسازی 

می شود.
به گفته وی با احداث پل در تقاطع بلوار فردوسی و بلوار پیامبر اعظم)ص( 
رفت و آمدهای محورهای حدفاصل جمهوری تا ریل راه آهن و از خیابان 
کلهری تا قبل از تقاطع محدث قمی بسیار بیشتر از امروز خواهد شد که برای 
جلوگیری از تصادفات احتمالی باید روشنایی آن تکمیل شود که شهرداری 

آن را در دست اقدام قرار داده است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از آغاز اجرای عملیات احداث روشنایی 
این محدوده خبر داد و گفت: پروژه به پیمانکار سپرده شده است، تامین 
شبکه و تامین روشنایی این دو کیلومتر مسیر ۱۰میلیارد تومان هزینه خواهد 

داشت.
حلوایی زاده با بیان اینکه این محدوده رینگ میانی جمع کننده و 
پخش کننده داخلی است، افزود: با اجرای این پروژه دسترسی های 
مردم بسیار آسان شده و در مصرف انرژی و زمان صرفه جویی بسیاری 

خواهد شد.
وی با اشاره به تردد بدون روشنایی در محدوده میدان نماز تا ریل راه آهن، 
تصریح کرد: چون انتهای مسیر بسته است تردد در این مسیر به صورت 
محدود اتفاق می افتد اما اگر این مسیر باز شود باید حتما روشنایی و ایمنی 
قبل از آن تامین شده باشد و شهرداری در تامین شبکه و روشنایی مصمم 

است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم به هزینه های بالای تامین روشنایی این 
منطقه هم اشاره کرد و افزود: این کار از وظایف شرکت برق است اما به دلیل 

اهمیت سرعت در پروژه های عمرانی با هزینه شهرداری انجام می شود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

ایجاد بوستان منطقه ای در محله سه 
مسکن مهرپردیسان

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث بوستان 
محله ۳ پردیسان خبر داد و گفت: این بوستان واقع در محله سه پردیسان و 
خیابان استقلال قرار داشته و با توجه به دسترسی خوبی که به سایر محله ها 

دارد می تواند به صورت یک پارک منطقه ای عمل کند.
پیام جوادیان با تأکید برساخت بوستان های محله ای و افزایش سرانه فضای 
سبز شهر، اظهار داشت: امروز شهر قم با بیش از ۲۰.۳ مترمربع سرانه فضای 

سبز در جایگاه سومین شهر سبز کشور قرارگرفته است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم منطقه ۸ شهرداری 
را یکی از مناطق موفق در حوزه فضای سبز خواند و عنوان کرد: امروز منطقه 

۸ بیشترین سرانه فضای سبز شهر قم را با بیش از ۲۳ مترمربع دارا است.
جوادیان از پایان عملیات ساخت بوستان محله سه شهر پردیسان خبر داد 
و تصریح کرد: این بوستان در محدوده مسکن مهر از دو سال پیش عملیات 
ساخت آن آغازشده و باوجود مشکلات اقتصادی و نوسانات ارزی به زودی 

به پایان می رسد.
وی بخش های مختلف بوستان را نام برد و خاطرنشان کرد: این بوستان 
شامل زمین بازی کودکان، زمین ورزشی، مسیر دوچرخه، محدود زمین 
ورزش و سلامت، ست تندرستی، نمازخانه، سرویس بهداشتی، سکوی 

نشیمن و سایر خدمات رفاهی است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از آغاز طرح رفع حادثه و تعویض 
شیرآلات رینگ غربی آبرسانی شهر قم خبر داد و گفت: با اجرای این طرح حادثه 
نشت خط انتقال ۱۴۰۰ میلی متر رفع و شیرآلات و اتصالات فرسوده نیز تعویض 

می شود.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، دکتر "علی جان صادق 
پور" با اشاره به گستردگی و پیچیدگی عملیات رفع این حادثه تصریح کرد: با توجه 
به اینکه حدود نیمی از شهر و چندین بیمارستان و مرکز درمانی تحت تاثیر این 
خط لوله هستند تاخیر در بهسازی آن می تواند خسارت سنگینی را به بار بیاورد 
و مشکلات زیادی را برای شهروندان ایجاد کند. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم، جلوگیری از نفوذ آب به بستر زیرخط لوله و احتمال بروز حادثه بزرگتر، 
جلوگیری از تخریب احتمالی کوله و پایه پل یادگار، جلوگیری از آب گرفتگی 
زیرگذر یادگار امام و خسارات احتمالی، قطعی طولانی مدت آب و افزایش زمان 
تعمیرات را از ضروریات تسریع در این عملیات برشمرد. وی با بیان اینکه رینگ 
غربی آبرسانی شهر قم مناطق ۲، ۳، ۶ و بخشی از منطقه هفت شهر قم را تحت 
پوشش قرار می دهد اظهار داشت: به منظور رفع حادثه و تعویض شیرآلات این 
خط لوله، برنامه ریزی مدون و دقیقی با هماهنگی مدیریت بحران استانداری و 
تمام دستگاه های اجرایی استان انجام شده است. دکتر صادق پور با اشاره به اینکه 
عملیات اجرایی این پروژه از صبح روز یکشنبه بیست و هفتم مهرماه آغاز می شود 
و تا صبح روز پنج شنبه یکم آبان ماه ادامه خواهد داشت خاطرنشان کرد: از عصر 
دوشنبه تا ظهر پنج شنبه بخش هایی از مناطق تحت پوشش این شبکه، دچار افت 
فشار و قطعی آب می شوند که تمهیداتی برای حل رفع این مشکل نیز در نظر گرفته 
شده است. وی با بیان اینکه ۲۰ تانکر ثابت و سیار کار آبرسانی به شهروندان این 
مناطق را در مدت زمان اجرای پروژه بر عهده خواهند داشت، تصریح کرد: شبکه 
دوم آب شهر نیز با حدود ۱۰۰ آبسار در مدار است و مردم می توانند آب شرب مورد 
نیاز خود را از آن ها تأمین کنند. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم همچنین 
از شهروندان خواست به اندازه نیاز خود آب ذخیره کنند و طی این مدت بیش از 
گذشته در استفاده بهینه از آب و صرفه جویی در مصرف دقت لازم را داشته باشند.
وی با اشاره به برخی دیگر از تمهیدات در نظر گرفته شده به منظور کاهش زمان 
قطعی آب یادآور شد: گرچه افت فشار و قطع آب پیش بینی شده برای اجرای این 

طرح ۷۲ ساعت است اما با اقدامات فنی و مهندسی، بخش هایی از این مناطق 
با استفاده از منابع زیرزمینی در کمتر از ۲۴ ساعت آبدار می شوند که البته کیفیت 
آب نیز با تغییراتی مواجه خواهد شد.   دکتر صادق پور با قدردانی از مساعدت 
معاون عمرانی استانداری و همکاری صمیمانه، شهرداری، نیروی انتظامی، صدا 
و سیما، راهنمایی و رانندگی، آتش نشانی، اداره کل راهداری استان، دانشگاه 
علوم پزشکی، شرکت توزیع نیروی برق و شرکت مخابرات در اجرای این پروژه، 
گفت: امیدواریم عملیات اجرایی این پروژه بدون مشکل خاصی و طبق برنامه 
زمان بندی به پایان برسد. یادآور می شود خیابان های شیخ آباد، توحید، موسوی، 
امام، ولی عصر، حکمت، ۲۰متری  یادگار  باهنر، جوادالائمه،  سواران، شاهد، 
معصومیه با فرعی های منشعب در منطقه دو، خیابان های کشاورز، شاه ابراهیم، 
سوم خرداد شمالی و جنوبی، بعثت، ۲۰ متری زاد، قلعه کامکار با فرعی های 
منشعب در منطقه ۶، خیابان های اراک، کیوانفر، بوعلی، ایستگاه، خاکفرج با 
فرعی های منشعب در منطقه ۷ و خیابان های امام، سعیدی، تولید دارو، شهید 
بهشتی، چمران، شهرک امام حسن، آزادگان، انصار الحسین، ۲۴ متری مطهری 
با فرعی های منشعب در منطقه ۳ شهرداری در مدت اجرای این پروژه دچار افت 

فشار یا قطعی آب می شوند.

مدیرعامل آبفای استان قم خبر داد؛

افت فشار و قطع آب در برخی از مناطق تا ظهر پنج شنبه
مردم نگران تأمین آب نباشندآبرسانی با تانکرانجام می شود

رییس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم:

موتورسواران عامل۶۳ درصد حوادث ترافیکی
 رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بر اساس آمار حوادث رانندگی هفته 

گذشته،  ۶۳ درصد تصادف ها در این استان مربوط به موتورسیکلت سواران است.
محمد شهیدی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا،  افزود: هفته گذشته ۶ هزار و ۶۳۳ تماس با 

مرکز اورژانس ۱۱۵ قم برقرار و منجر به انجام یک هزار و ۸۸۳ ماموریت شد.
وی اضافه کرد: در این ماموریت ها یک هزار و ۷۲۶ بیمار و مصدوم حوادث توسط کارشناسان اورژانس 

به بیمارستان منتقل شد.
به گفته وی،  هفته گذشته ۳۲۱ حادثه رانندگی در استان قم به وقوع پیوست که ۲۶۹ حادثه شهری 

و ۵۲ حادثه نیز جاده ای بوده است.
شهیدی خاطرنشان کرد: این حوادث ۳۹۶ مصدوم برجای گذاشت که ۲۵۶ نفر به دلیل وخامت 

حالشان به بیمارستان منتقل و ۱۴۰ نفر نیز در محل حادثه درمان شدند.
وی ادامه داد: در این حوادث ۲ نفر در صحنه جان خود را از دست دادند.

وی گفت: بالگرد اورژانس ۱۱۵ قم نیز هفته گذشته با انجام یک ماموریت، یک مصدوم حادثه رانندگی 
را به بیمارستان شهید بهشتی منتقل کرد.

یک فوتی و ۲ مصدوم در واژگونی خودروی پژو ۲۰۶
رییس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم در ادامه گفت: در ساعت ۲۳:۲۰ شب گذشته واژگونی خودروی پژو 

۲۰۶ در بلوار امام صادق )ع( شهرک پردیسان، دو مصدوم و یک فوتی برجا گذاشته است.
وی افزود: بلافاصله پس از اعلام این حادثه به اورژانس ۱۱۵، ۲ دستگاه آمبولانس به محل حادثه 
اعزام شد و متاسفانه یکی از سرنشینان خودرو که خانم حدودا ۱۶ ساله بود، به علت شدت آسیب وارده 

در دم جان خود را از دست داده بود.
وی افزود: ۲ مصدوم نیز پس از دریافت اقدام های درمانی لازم توسط کارشناسان فوریت های پزشکی 

به مرکز درمانی منتقل شدند.
اورژانس ۱۱۵ استان قم دارای ۲۲ پایگاه شهری، ۱۸ پایگاه جاده ای، یک پایگاه هوایی، ۶۱ دستگاه 
آمبولانس، ۱۰ دستگاه موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد با ۲۷۰ نیروی 

انسانی است.
 

رئیس پلیس راه استان قم :

توجه نداشتن به جلو ،علت اغلب
 تصادفات  رانندگی است

رئیس پلیس راه استان قم گفت : توجه  نداشتن به جلو ،یکی از رایج ترین علل تصادفات رانندگی 
در استان است .

سرهنگ "مختار پناهی" اظهار کرد: توجه نکردن به جلو ، ناشی از عوامل متعددی از جمله سرعت 
غیر مجاز ، حواس پرتی راننده ، رعایت نکردن فاصله طولی مجاز و ایمن ، نقص فنی در سیستم ترمز و 

مهارت کافی نداشتن راننده در هدایت و کنترل وسیله نقلیه است.
ویبا برشماری مصادیق علل تصادف و واژگونی وسایل نقلیه تصریح کرد : هرکدام از دلایل فوق نشات  
گرفته  از رفتار های نا ایمن و پرخطر رانندگان است ، استفاده از تلفن همراه ، خوردن و آشامیدن ، گوش 
دادن به موسیقی با صدای بلند و موجب حواس پرتی راننده شده و منجربه تصادفات جلو به عقب و 

واژگونی می شود.
سرهنگ پناهی اشاره کرد : این نوع تصادف معمولا با افزایش حجم ترافیک ، باعث وقوع تصادف 
خسارتی شده  و در مواقعی که جریان ترافیک روان باشد ، با افزایش سرعت، منجربه تصادف جرحی 

و فوتی می شود.
وی اضافه کرد: علت اغلب تصادفات با عابرین پیاده نیز ناشی از عدم توجه به جلو رانندگان است که 

در مواجه با سوژه خطر ، دچار تاخیر در رویت  می شوند و بستر تصادف را ایجاد می کنند.
رئیس پلیس راه استان قم به رانندگان توصیه کرد : حدودا نیمی از تصادفات به علت عدم توجه کافی 
به جلو از جانب رانندگان به وقوع می پیوندد که می طلبد رانندگان در زمان رانندگی توجه به جلو را بطور 

کامل رعایت کنند تا شاهد حواث ناگوار و جبران ناپذیر نباشیم.

مشاور مدیرکل اوقاف استان قم در حوزه فضای 
در  اوقاف  تخصصی  کارگروه های  گفت:  مجازی 
زمینه تولید و توزیع محتوای فضای مجازی به صورت 
دائمی تشکیل شده اند. حجت  الاسلام سید نورالدین 
صمدانی با اشاره به تاکید مدیرکل اوقاف قم مبنی بر 
ورود مبلغان مذهبی به حوزه فضای مجازی و فعالیت 
در شبکه های اجتماعی اظهار کرد: بر این اساس 
قرارگاه فضای مجازی این اداره کل همزمان با دهه 
وقف امسال راه اندازی شده و فعالیت مستمری در 
طول سال خواهد داشت. وی افزود: این قرارگاه با 
دو رویکرد اصلی شکل گرفته که نخستین مورد ارتقا 
کمی و کیفی ظرفیت های اجتماعی که با محوریت 
بقاع متبرکه، مبلغان و مدیران و هیئت امنا این امکان 
تولید  به  مربوط  هم  مورد  دومین  و  است  مقدس 
محتوای مناسب است. مشاور مدیرکل اوقاف قم در 

امور فضای مجازی با بیان اینکه کارگروه های مختلفی 
در قالب این قرارگاه شکل گرفته اند گفت: فعلا پنج 
کارگروه فعال شده ولی بنا به نیازها افزایش کارگروه ها 
در دستور کار قرار دارد. وی ادامه داد: این کارگروه ها 
اقدامات خود را با عنوان خیمه های معرفت مجازی 
حوزه  یک  در  کارگروه  هر  اعضای  و  کرده اند  آغاز 
تخصصی مشغول تولید محتوا هستند که از آن جمله 
می توان به کودک و نوجوان، احکام، وقف، مشاوره 
پیرامون آسیب های اجتماعی، مشاوره روان شناختی 
اشاره  شبهات  رفع  و  زندگی  مهارت های  آموزش  و 
کرد. صمدانی با بیان اینکه هر کارگروه متشکل از دو 
یا سه روحانی متخصص در همان زمینه است گفت: 
این افراد دارای تحصیلات حوزوی و دانشگاهی بوده 
و اغلب دارای مدرک دکتری در رشته های مربوط به 
خود هستند. مشاور مدیرکل اوقاف قم در امور فضای 

مجازی خاطرنشان کرد: کارگروه های تشکیل شده 
تولید محتوا و توزیع آنها را در شبکه های اجتماعی 
داخلی و خارجی از جمله اینستاگرام، ایتا، تلگرام 
و آپارات دنبال می کنند و علاوه بر این رصد مداوم 
و تولید محتوا بر اساس نیازهای موجود در دستور 
این  برای  فکری  اتاق  همچنین  دارد  قرار  آنها  کار 
منظور تشکیل شده و جلسات روزانه در ایام تبلیغی 
و جلسات هفتگی در روزهای عادی برگزار می شود. 
وی گفت: در مجموع 25 نفر مبلغ در حوزه فضای 
مجازی اوقاف قم مشغول فعالیت هستند که حسب 
یافت.  خواهد  افزایش  آنها  تعداد  آینده،  نیازهای 
صمدانی بیان کرد: از این تعداد روحانی متخصص، 
برخی در زمینه تولید محتوا و برخی در حوزه کارهای 
ارزیابی  افراد هم  از  و تعدادی دیگر  و اجرایی  فنی 

محتوا را بر عهده دارند.

مشاور مدیرکل اوقاف قم در امور فضای مجازی:

فعالیت ۲۵ مبلغ متخصص در شبکه های اجتماعی

 امام جمعه قم گفت: وقتی مردم تدابیر نیروی 
و  سخت  کارهای  به  نسبت  کشور  در  را  انتظامی 
قدردان  می بینند  می دهد  انجام  که  پرخطری 

هستند.
آیت الله سیدمحمد سعیدی در آئین اهداء پرچم 
آستان مطهر حضرت  به  آستان قدس رضوی)ع( 
معصومه)س( که با حضور فرمانده مرزبانی ناجا و 
فرمانده انتظامی استان قم برگزار شد ضمن تبریک 
امسال هفته  اظهار کرد:  انتظامی،   نیروی  هفته 

افتاد  تاخیر  به  اربعین  ایام  با  تقارن  دلیل  به  ناجا 
با عزت در طول  و این نیروی با عظمت، مقتدر و 
با اطلاع رسانی هایی که از عملکرد آن  این هفته 
صورت می گیرد، توجه مردم افزایش پیدا می کند. 
وی اضافه کرد: وقتی مردم تدابیر نیروی انتظامی 
را در کشور نسبت به کارهای سخت و پرخطری که 
انجام می دهد می بینند قدردان هستند. تولیت حرم 
مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( با بیان اینکه 
تمام نیروهای خدمتگزار در نظام اگر پشتیبانی مردم 

را داشته باشند در برنامه ها پیشرفت خواهند داشت، 
تصریح کرد: نیروی انتظامی در همه ابعاد به مردم 
خدمات ارائه می دهد و همیشه با مسائل پرخطر 
درگیر است، بنابراین هفته نیروی انتظامی برای مردم 
هفته بسیار مهمی است. تولیت حرم مطهر حضرت 
نیروی  هفته  تبریک  ضمن  معصومه)س(  فاطمه 
انتظامی به فرمانده معظم کل قوا، گفت: امیدواریم 
خداوند ما و همه ملت را در مسیر اهداف نیروی معزز 

و مکرم انتظامی حفظ  کند.

آیت الله سیدمحمد سعیدی :

مردم قدردان نیروی انتظامی هستند 

معاون مرکز بهداشت قم روند بستری ها و فوتی های کرونا را در استان قم 
نگران کننده توصیف کرد.

محمدجواد باقریان با اشاره به رعایت مناسب دستورالعمل های بهداشتی 
در برخی اصناف و اقشار بیان کرد: متأسفانه گزارش ها نشان می دهد که 
رعایت این پروتکل ها در برخی دیگر از اقشار و اصناف مطلوب نیست که از آن 
جمله می توان به پایانه های درون شهری، گیم نت ها، مراکز شماره گذاری و 
معاینه فنی خودرو، مراکز خرید و پاساژها، نانوایی ها، پایانه های برون شهری، 
اماکن ورزشی و همچنین دفاتر پلیس ۱۰+ اشاره کرد. وی با بیان این که 
اخطارها و پلمب ها به اصناف و اقشار متخلف ادامه خواهد یافت افزود: رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی در ادارات استان رقم ۸۱ درصد است. معاون 
مرکز بهداشت قم اظهار کرد: آمار استفاده از ماسک توسط مردم استان و در 

اماکن عمومی حاکی از آن است که تقریبا ۵۶ درصد مردم از ماسک استفاده 
می کنند. وی تشکیل اولین جلسه آموزشی با رابطین هلال احمر را از دیگر 
اقدامات مرکز بهداشت قم در هفته اخیر عنوان کرد و گفت: متأسفانه نزدیک 
به ۱۰۰ درصد بیمارانی که در استان به بیمارستان ها مراجعه می کنند بدحال 
و دارای کاهش شدید اکسیژن خون هستند. باقریان همچنین یادآور شد: آمار 
روند بستری در صد هزار جمعیت نشان می دهد که قم در رتبه دوم کشوری و 
آمار روند مرگ و میر در یک میلیون جمعیت حاکی از آن است که قم در رتبه 
نخست کشوری قرار دارد. وی اضافه کرد: در عین حال آمار مربوط به کرونا از 
ابتدای شیوع تا هفته سوم مهر ماه نشان می دهد که روند بستری ها و فوتی 
ها در سراسر کشور به جز در مرداد ماه سال جاری صعودی بوده که این امر به 

منزله ضرورت توجه همه مردم به رعایت دستورالعمل های بهداشتی است.

معاون مرکز بهداشت قم اعلام کرد:

وضعیت کرونایی قم نگران کننده است


